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روزنامه صبح ایران

مشاور وزیر جهاد کشاورزی:

خودکفایی در تولید گندم امسال نیز تکرار می شود

وزیر صنعت:

دریافت ارز و هزینه کرد آن کاملا ردیابی می شود

که دستگاه کارت خوان دارندمتکدیان و دست فروشانی 

خالی، پوز عالی!جیب 

تهدید نظامی بولتون؛ درخواست مذاکره ترامپ

دوگانه  واشنگتن
 تایید تحلیل ظریف

5

7

5

در  و سیاست خارجی مجلس  ملی  امنیت  رئیس کمیسیون 
خصوص ضرب الاجل ایران به اروپا و واکنش اروپایی ها به آن گفت: 
درست است که اروپایی ها گفتند، ضرب الاجل را نمی پذیرند ولی 
بعد از آن تلاش کردند به گونه ای در قالب اینستکس ایران را جذب 
مذاکرات کنند، یعنی اروپایی ها نگران هستند که ایران به رویکرد 
مشارکت جویانه خود پایان دهد ولی این موضوع تاثیری در راهبرد 

ایران ندارد و ضرب الاجل خود را اجرا خواهد کرد...

عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات گفت: ما به جای اینکه در 
زمان درست معاهداتی چون FATF را به سرانجام برسانیم وقت کشی 
کردیم، از طرفی اکنون اعلام می کنیم آماده مذاکره هستیم در حالی که 
این موضع درست را قبل از خروج ترامپ از برجام باید اعلام می کردیم. 
ما تا کنون فقط هزینه پرداخت کرده ایم و فایده ای به دست نیاوردیم و 
دولت روحانی در این میان قربانی منافع نا حق گروه هایی در داخل شد.

علی تاجرنیا بیان اینکه رییس جمهوری در اعلام کاهش...

حشمت الله فلاحت پیشه:

ایران ضرب الاجل 
خود را اجرا خواهد کرد

علی تاجرنیا:

دولت روحانی قربانی منافع
 ناحق گروه هایی در داخل شد
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معاون توانبخشی بهزیستی استان قم گفت: دو مرکز ویژه بانوان به نام فاطمیه و رضوی با ظرفیت 
پذیرش هر کدام 70 نفر و یک مرکز ویژه آقایان با ظرفیت 110 نفر در قم فعال هستند که به صورت 
شبانه روزی از سالمندان نگهداری می کنند که حدود 60 تا 70 درصد هزینه نگهداری این افراد 
بصورت یارانه و توسط سازمان پرداخت می شود و مابقی توسط خانواده ها پرداخت می گردد.محمد 
علی مقدم خواه افزود: با توجه به مهاجر پذیر بودن و چهارراه بودن شهر قم بسیاری از افراد سالمند 
که کم هم نیستند در استان رها می شوند و این افراد از طریق شهرداری و یا کلانتری ها جمع آوری 
شده و به عنوان افراد بی سرپرست و مجهول الهویه به سازمان بهزیستی ارجاع می شوند و ملزم به 
پذیرش این افراد هستیم.معاون توانبخشی بهزیستی استان قم یادآور شد: سازمان به فکر این بوده 

است که بتواند مراکز جدیدی را به ظرفیت استان اضافه کند...

جناب آقای دکتر سعد محمدی 
 انتصاب شایسته جنابعالی را به سمت 

مدیر عامل شرکت ملی صنایع مس ایران
 تبریک عرض نموده و از خداوند منان برای حضرتعالی آرزوی 

توفیقات روزافزون را مسالت مي نماییم.
حیدر ضیغمی-   حسین عبداللهی

معاون توانبخشی بهزیستی استان قم :

قم با کمبود مراکز نگهداری 
سالمندان مواجه است 

مدیرعامل آب و فاضلاب روستایی استان قم  خبرداد

اختصاص 150 میلیون یورو 
برای آبرسانی به روستاهای قم
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برای انتخابات مجلس 
ائتلاف نمی کنیم 

محمد رضا عارف: 

لیست اصلاح طلبانه می دهیم

چالش های دو اردوگاه سیاسی برای انتخابات مجلس یازدهم

ایجاد مشارکت و شور انتخاباتی 
ماموریتی دشوار 

متکدیان و دست فروشانی که دستگاه کارت خوان دارند

جیب خالی، پوز عالی!

واکنش ظریف به پیشنهاد ترامپ
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برخلاف چند انتخابات اخیر که مدت ها قبل از آن پیش 
بینی می شد با شور و هیجان خاصی برگزار شود، دو جریان 
اصولگرایی و اصلاح طلبی خموده تر از قبل به استقبال 
انتخابات مجلس می روند. ایجاد مشارکت و شور انتخاباتی 

در پایان امسال ماموریتی دشوار به نظر می رسد.یازدهمین 
دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی کمتر از 10 ماه دیگر 
و در حالی برگزار می شود، که فضای سیاسی کشور این 

روزها بیش از مسایل داخلی درگیر روابط خارجی است...
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آیا ریاست جمهوری ترامپ 
یک دوره ای می شود؟

12	سال	مذاکرات	بسیار	پیچیده،	فنی	و	سخت	صورت	
گرفت	تا	سرانجام	در	تیرماه	1394	برنامه	جامع	اقدام	
مشترک	)برجام(	بین	ایران	و	1+5	امضاء	شد،	قبل	از	برجام،	

سیاستمداران	و	رسانه	های	غربی	دائم	بر	این	نکات	تاکید	می	کردند،	'ایران	به	دنبال	ساخت	
سلاح	هسته	ای	است'،	'تهران	در	مذاکرات	صادق	نیست	و	هدفش	فقط	خرید	زمان	است'.	
به	رغم	13	گزارش	آژانس	بین	المللی	انرژی	اتمی	مبنی	بر	'عمل	ایران	به	همه	تعهدات	
برجامی	خود'،	ترامپ	در	اردیبهشت	97	رسما	از	برجام	که	یک	معاهده	بین	المللی	است	
و	به	تصویب	شورای	امنیت	سازمان	ملل	هم	رسیده،	خارج	شد	بعد	از	این	اقدام	ترامپ،	
مردم	جهان	به	وضوح	مشاهده	کردند	که	ایران	به	تعهدات	بین	المللی	پایبند	است	یا	آمریکا	
و	اروپا؟	با	کنار	رفتن	افرادی	همچون	ژنرال	جیمز	متیس،	رکس	تیلرسون	و	مک	مستر	
و	حضور	نئوکان	های	تندرو	همچون	مایک	پمپئو	جان	بولتون	در	کاخ	سفید	که	سابقه	
دشمنی	دیرینه	با	ایران	دارند،	باعث	شد	تا	ترامپ	را	به	سمتی	هدایت	کنند	که	بعد	از	خروج	
از	برجام،	در	اقدامی	بی	سابقه	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	ایران	را	در	فهرست	گروه	های	
تروریستی	قرار	داد.	ترامپ	همچنین	دو	معافیت	انتقال	آب	سنگین	مازاد	به	عمان	و	مبادله	
اورانیوم	غنی	شده	با	کیک	زرد	را	تمدید	نکرد	تا	ضربه	دیگری	بر	روند	اجرای	برجام	وارد	
کند.	ایران	بعد	از	یک	سال	صبر	استراتژیک	و	فرصت	به	آلمان،	فرانسه	و	انگلیس	برای	
عمل	به	تعهدات	خود	و	ناتوانی	طرف	های	اروپایی	درعمل	به	تعهدات	،	در	18	اردیبهشت	
ماه	98	شورای	عالی	امنیت	ملی	جمهوری	اسلامی	ایران	با	صدور	بیانیه	ای	رسمی	کاهش	
تعهدات	ایران	در	برجام	را	اعلام	کرد.	یک	سال	بعد	از	خروج	ترامپ	از	برجام،	اتحادیه	اروپا	
ثابت	کرد	که	امروز	به	یک	اتحادیه	'تسلیم	شده	'	در	برابر	آمریکا	تبدیل	شده	است	و	در	
مقابل	خروج	از	برجام	تنها	به	صدور	بیانیه	های	سیاسی	و	ابراز	تاسف	از	اقدامات	غیر	قانونی	
آمریکا	بسنده	کرده	است.	انگلیس	گرفتار	بحران	خروج	از	برگزیت	است،	فرانسه	با	بحران	
داخلی	روبروست،	آلمان	هم	در	سودای	دیکته	ریاستش	بر	اتحادیه	است	و	در	مجموع	امروز	
این	اتحادیه	بحران	زده	جایگاه	خود	درعرصه	اثرگذاری	در	مناسبات	بین	المللی	را	از	دست	
داده	و	آمریکا	هم	روز	به	روز	در	حال	تضعیف	کردن	هر	چه	بیشتر	اروپا	است.	بعضی	از	مقام	
های	اروپایی	در	گفت	وگو	با	عباس	عراقچی	معاون	وزیر	خارجه	ایران	به	صراحت	اعتراف	
کردند	که	گمان	نمی	کردند	تا	این	اندازه	در	مقابل	تحریم	های	آمریکا	ناتوان	باشند.اروپایی	
ها	به	رغم	ناتوانی	درعمل	به	تعهدات	برجامی	خود	اما	مصرانه	از	ایران	درخواست	می	کنند	
که	همچنان	به	تعهدات	خود	پایبند	باشد،	اما	توضیحی	روشنی	در	باره	تعلل	و	بی	تحرکی	
در	عمل	به	تعهدات	نمی	دهند	و	با	رد	مهلت	60	روزه	ایران،	طرف	های	اروپایی	ثابت	
کردند	که	هیچ	برنامه	ای	برای	انجام	به	تعهداتشان	بر	اساس	برنامه	جامع	اقدام	مشترک	
ندارند	و	بنا	دارند	با	اینستکس	همچنان	به	وقت	کشی	ادامه	دهند.	از	طرفی	ترامپ	با	اعزام	
ناوهای	جنگی	به	منطقه	خاورمیانه،	برگزاری	جلسه	توسط	بولتون	در	مقر	سیا	و	فشار	بر	
دیگر	کشورها	برای	ممانعت	از	خرید	نفت	تهران	تلاش	می	کند،	تا	با	تشدید	جنگ	روانی	
،	به	هر	شکلی	شده	تهران	به	مذاکراتی	جدید	تن	دهد،	ترامپ	حتی	شماره	تماس	خود	را	
به	سفارت	سوییس	داده	تا	در	اختیار	مسئولان	ایران	قرار	گیرد.	هر	چه	به	زمان	انتخابات	
ریاست	جمهوری	آمریکا	نزدیک	تر	می	شویم،	تیم	ترامپ	فشار	بر	ایران	به	ویژه	به	لحاظ	
اقتصادی	را	تشدید	می	کنند	به	امید	اینکه	در	توافقی	جدید	امتیازات	بیشتری	را	از	ایران	
بگیرند.	ترامپ	تاکنون	هیچ	دستاورد	ملموسی	درعرصه	سیاست	خارجی	به	دست	نیاورده	
است،	در	مذاکره	با	کره	شمالی	به	بن	بست	خورده،	تلاش	برای	تغییر	مادورو	در	ونزوئلا	
ناکام	مانده	،	تداوم	جنگ	تجاری	با	چین	،	به	احتمال	قوی	شکست	در	معامله	قرن	و	
وضعیت	اقتصادی	آمریکا	در	تا	سال	2020	باعث	شده	تا	تیم	ترامپ	برای	پیروزی	مجدد	
وی	در	انتخابات	آتی	احساس	نگرانی	کنند.هر	چند	که	در	زمان	حاضر	ترامپ	بر	اساس	
بیشتر	نظر	سنجی	ها	همچنان	از	شانس	خوبی	برای	پیروزی	در	انتخابات	آتی	برخوردار	
است،	اما	ترامپ	رسانه	ای	و	مشورتی	نگران	است	که	تا	زمان	انتخابات	در	سال	2020	،	
شریط	مسایل	بین	المللی	به	شکلی	رقم	بخورد	که	رقیب	او	بتواند	ریاست	جمهوری	اش	
را	یک	دوره	ای	کند.هر	چند	نباید	از	این	نکته	غافل	شد	که	بر	اساس	یک	روند	تاریخی	
روسای	جمهور	آمریکا	هرگاه	برای	پیروزی	در	دور	دوم	انتخابات	احساس	خطر	کردند	برای	
ایجاد	اتحاد	داخلی	و	فرار	از	شکست	به	سمت	گزینه	جنگ	رفتند	،	با	توجه	به	تشدید	
تنش	ها	بین	تهران	و	واشنگتن	برخی	تحلیلگران	نسبت	به	احتمال	وقوع	جنگ	بین	
آمریکا	و	ایران	هشدار	می	دهند.	مدتی	است	که	برخی	از	اعضای	اتاق	های	فکر	در	آمریکا	
به	کاخ	سفید	دیکته	می	کنند	با	توجه	به	شرایط	اقتصادی	ایران،	اگر	حملات	محدودی	
به	برخی	نقاط	و	تاسیسات	این	کشور	صورت	بگیرد،	تهران	در	این	وضعیت	دست	به	اقدام	
متقابل	نمی	زند.	اراده	جدی	مسوولان	نظام	جمهوری	اسلامی	برای	مقابله	با	زورگویی	های	
آمریکا،	پایان	صبر	استراتژیک	ایران	،	حمایت	قاطع	ملت	بزرگ	ایران	از	تصمیم	شورای	
عالی	امنیت	ملی	برای	کاهش	تعهدات	برجام	و	حتی	خروج	از	آن	در	صورت	صلاح	دید	
مسوولان	در	کنار	آمادگی	کامل	نیروهای	نظامی	برای	حراست	از	مرزهای	آبی	و	خاکی	
کشور	به	این	نظریه	امریکایی	ها	خط	بطلان	کشیده،	امروز	آمریکایی	ها	به	خوبی	درک	
کرده	اند	که	نیروهای	مسلح	ایران	کوچکترین	تعرض	مرزی	ایران	را	پاسخی	قاطع	خواهند	
داد.	از	طرفی	برخی	از	تحلیلگران	بر	این	باورند	که	اگر	ترامپ	با	توجه	به	شکاف	عمیقی	که	
در	داخل	آمریکا	با	آن	مواجه	است	و	همچنین	ناکامی	هایی	که	در	طول	دو	سال	گذشته	
در	خاورمیانه،	آمریکای	لاتین	و	جنگ	تجاری	با	چین	و	نظامی	و	امنیتی	با	روسیه	برای	
او	حادث	شده،	نتواند	ماجراجویی	ها	و	تندروی	های	بولتون	و	پمپئو	را	مهار	کند،	چه	بسا	
ریاست	جمهوری	ترامپ	را	یک	دوره	ای	باشد.	نباید	فراموش	کرد	که	شمار	زیادی	از	
فرماندهان	نظامی	آمریکا	و	بدنه	کارشناسی	وزارت	خارجه	آمریکا	با	خروج	از	برجام	و	قرار	
دادن	سپاه	در	فهرست	گروه	های	تروریستی	مخالف	هستند	و	نگرانند	که	سیاست	های	

افراطی	بولتون	و	پمیئو	موجب	جنگ	بین	ایران	و	آمریکا	شود.

آقای رییس جمهور تازه 
فهمیدید اختیار ندارید؟ 

حسن	روحانی،	فعالان	سیاسی	را	برای	افطار	و	هم	
نشینی	به	دولت	دعوت	کرد	تا	با	آنها	از	هر	دری	سخن	
بگوید.	روحانی	حرف	هایش	را	زد	و	سیاسیون	هم	نظرات	

خود	را	بیان	کردند.	در	این	میان	رییس	جمهور	به	نکته	ای	اشاره	کرد	که	جای	تامل	و	
حرف	بسیار	دارد.او	گفته	است:	»وقتی	از	دولت	سوال	و	مطالبه	ای	می	شود	باید	از	طرف	
دیگر	بررسی	شود	که	دولت	چه	مقدار	در	حوزه	های	مورد	سوال	دارای	اختیار	بوده	است	
به	طور	مثال	اگر	در	خصوص	سیاست	خارجی،	فرهنگ	و	یا	فضای	مجازی	از	دولت	
سوال	و	مطالبه	ای	می	شود،	باید	ببینیم	که	دولت	چقدر	در	این	حوزه	ها	اختیار	دارد.	باید	
در	حد	توان	و	در	حوزه	اختیارات	رئیس	جمهور	از	دولت	مطالبه	داشت.«در	این	سال	ها	
دیگر	به	خوبی	فهمیده	ایم	که	دولت	تنها	تصمیم	گیر	کشور	نیست	و	به	تنهایی	نمی	تواند	
اسب	خود	را	پیش	ببرد.	تقریبا	تمام	روسای	جمهوری	ایران	در	دوره	دوم	خود	هم	از	این	
دست	بسته	بودن	گلایه	داشتند	و	خواستار	اختیار	بیشتری	بودند.رییس	جمهور	روحانی	
نیز	در	جمع	فعالان	سیاسی	از	همین	کم	بودن	اختیارات	گلایه	دارد	اما	حسن	روحانی	در	
جریان	انتخابات	ریاست	جمهوری	سال	96	حرف	های	دیگری	می	زد.در	آن	زمان	حرفی	از	
نبود	اختیار	نبود.	تقریبا	همه	ما	سخنرانی	های	پر	شور	رییس	جمهور	روحانی	در	انتخابات	
ریاست	جمهوری	سال	96	را	به	یاد	داریم.	رییس	دولت	یازدهم	می	گفت	اگر	با	رای	بالایی	
دوباره	به	او	اعتماد	کنیم،	می	تواند	کارهای	بزرگی	انجام	دهد.در	تمام	زمینه	هایی	که	روحانی	
می	گوید	دست	بسته	است،	شعار	حل	مشکلات	را	داده	بود.	به	خصوص	سیاست	خارجی،	
فرهنگ	و	فضای	مجازی،	محور	شعارهای	انتخاباتی	حسن	روحانی	بود.اصلا	مردم	به	خاطر	
همین	شعارها	و	اینکه	»شیخ	دیپلمات«	به	آنها	وعده	بهتر	شدن	اوضاع	کشور	را	داد،	به	
حسن	روحانی	رای	دادند.	حالا	چه	شده	است	که	رییس	جمهور	لب	به	گلایه	باز	کرده	
است؟امروز	انتظارات	مردم	و	مطالبه	آنها	به	خاطر	همان	شعارها	است.آیا	روحانی	به	عنوان	
کسی	که	از	روزهای	ابتدایی	انقلاب	در	این	کشور	مسؤول	بوده،	نماینده	مجلس	بوده،	دبیر	
شورای	عالی	امنیت	ملی	بوده،	نمی	دانست	که	رییس	جمهور	در	این	کشور	چه	اختیاراتی	
دارد	و	چه	اختیاراتی	ندارد؟آقای	رییس	جمهور	ما	تمام	مشکلات	شما	را	درک	می	کنیم.	
می	دانیم	هم	در	خارج	هم	در	داخل	تحت	فشار	هستید.	می	دانیم	ترامپ	با	تصمیم	خود	
مبنی	بر	خروج	از	برجام،	تمام	آنچه	ساخته	بودید	را	ویران	کرد	اما	اجازه	بدهید	زیر	بار	
برخی	استدلال	های	شما	نرویم.ما	از	دولت	مطالبه	داریم	و	پای	این	مطالبه	خود	خواهیم	
ایستاد	حداقل	به	خاطر	اینکه	در	انتخابات	بعدی	نامزدهای	انتخابات	شعارهایی	ندهند	که	
برای	اجرای	آن	مجبور	باشند	کاسه	چه	کنم	چه	کنم	به	دست	بگیرند	و	در	آخر	بگویند	

اختیار	ندارم.
	

همزمان با برگزاری جشن گلریزان ستاد دیه صورت گرفت؛ 

کمک 4 میلیارد ریالی رهبر انقلاب 
برای آزادی زندانیان نیازمند 

رهبر	انقلاب	اسلامی	همزمان	با	برگزاری	جشن	گلریزان	ستاد	دیه،	مبلغ	4	میلیارد	ریال	
به	این	امر	خداپسندانه	اختصاص	دادند.	به	گزارش	ایرنا	از	پایگاه	اطلاع	رسانی	دفتر	مقام	
معظم	رهبری،	همزمان	با	برگزاری	سی	ودومین	جشن	گلریزان	ستاد	دیه	کشور	ویژه		کمک	
به	آزادی	زندانیان	نیازمند،	حضرت	آیت	الله	خامنه	ای	رهبر	انقلاب	اسلامی،	مبلغ	چهار	
میلیارد	ریال	به	این	امر	خداپسندانه	اختصاص	دادند.جشن	گلریزان	هر	سال	در	ماه	مبارک	
رمضان،	به	همت	ستاد	مردمی	رسیدگی	به	امور	دیه	و	کمک	به	زندانیان	نیازمند	با	حضور	
جمعی	از	مسئولان	و	خیّرین	نیکوکار	در	تهران	و	شهرهای	مختلف	کشور	برگزار	می	شود.

جواد امام :

 دلداده های نظام وانقلاب 
باید در کنار هم قرار بگیرند

یک	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	گفت:	رئیس	جمهور	شب	گذشته	به	جایگاه	قانونی	خود	
اشاره	کرده	و	به	تشریح	محدودیت	های	عملی	پرداخت	و	امیدوار	بود	تا	بتوانیم	با	وجود	
تهدیدهای	فعلی،	انسجامی	را	میان	مردم	فراهم	کنیم	و	از	حذف	افراد	واجد	شرایط	در	

انتخابات	پیش	رو	پرهیز	شود.
جواد	امام	در	تشریح	نشست	شب	گذشته	فعالان	سیاسی	با	حسن	روحانی	گفت:	
جلسه	شب	گذشته	به	نسبت	جلسات	پیش	از	آن	از	کیفیت	بالاتری	برخوردار	بود	و	
گفت	وگوهایی	رودررویی	میان	دوستان	سیاسی	اعم	از	اصلاح	طلب	و	اصولگرا	مطرح	
شد.وی	ادامه	داد:	گلایه	مندی	ها	از	دولت،	بی	عملی	برخی	وزرا	و	همچنین	بحث	هایی	
که	ضرورت	بازنگری	دارند	از	سوی	این	فعالان	سیاسی	مطرح	شد.	همچنین	حاضران	در	
نشست	از	اقداماتی	سخن	گفتند	که	انتظار	می	رفت	رئیس	جمهور	برای	تسهیل	کار	احزاب	
و	فعالان	سیاسی	انجام	دهد.	این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	گفت:	همچنین	بسیاری	از	
حضار	از	ضعف	عملکرد	دولت	در	قطع	ارتباط	با	افکار	عمومی	سخن	گفتند	و	از	عدم	
انتخاب	سخنگو	برای	دولت	انتقاد	کردند.	وی	افزود:	رئیس	جمهور	هم	ضمن	پذیرش	عمده	
مسائل	مطروحه،	به	جایگاه	قانونی	خود	اشاره	کرده	و	به	تشریح	محدودیت	های	عملی	
پرداخت.	ایشان	گفت	خیلی	از	مشکلات	که	امروز	مردم	از	چشم	دولت	می	بینند	عملا	در	
اختیار	دولت	نیست	و	آنچه	در	افکار	عمومی	است	و	آنچه	باید	باشد،	فاصله	زیادی	دارد.	امام	
گفت:	روحانی	ابراز	امیدواری	کرد	که	باید	مردم	را	راضی	نگه	داریم	تا	خدای	ناکرده	با	غیبت	
آنها	مواجه	نشویم	که	کار	بدون	حضور	مردم	امکان	پذیر	نیست.	وی	افزود:	رئیس	جمهور	
به	مشکلات	دوره	ترامپ	و	یاغی	گری	های	وی	نیز	اشاره	کرد	و	گفت	با	این	شرایط	دیگر	
فرصتی	نیست	که	بخواهیم	مذاکره	داشته	باشیم	اما	ما	فرصت	هایی	را	که	از	قبل	بود	را	
به	دلیل	عدم	وجود	اختیارات	در	حوزه	سیاست	خارجی	از	دست	داده	ایم.	وی	امیدوار	بود	
تا	بتوانیم	با	وجود	تهدیدهای	فعلی،	انسجامی	را	میان	مردم	فراهم	کنیم	و	از	حذف	افراد	
واجد	شرایط	در	انتخابات	پیش	رو	پرهیز	شود.	مدیرعامل	بنیاد	باران	در	پاسخ	به	این	سوال	
که	با	توجه	به	دیدار	مشترک	رئیس	جمهور	با	فعالان	سیاسی	هر	دو	جناح	اصلاح	طلب	
و	اصولگرا،	آیا	می	توان	این	دیدار	را	مقدمه	ای	برای	ادامه	دیدارهای	مشترک	جریان	های	
سیاسی	دانست،	گفت:	ما	امیدوار	هستیم	و	معتقدیم	آن	چیزی	که	امام)ره(	فرمودند	
»آمریکا	هیچ	غلطی	نمی	تواند	بکند«	ناظر	بر	همین	بود	که	اگر	ما	اتحاد	و	انسجام	داشته	
باشیم	و	رای	مردم	را	محترم	بشماریم،	دشمن	هیچ	غلطی	نمی	تواند	انجام	دهد.وی	ادامه	
داد:	اگر	ما	بخواهیم	با	بخشی	از	فرزندان	انقلاب	با	بی	مهری	برخورد	کنیم	و	حبس	و	حصر	
و	خانه	نشیتی	داشته	باشیم،	باعث	می	شود	نتوانیم	در	برابر	دشمن	واکنش	درستی	داشته	
باشیم.	در	جنگ	تحمیلی	همه	با	سلایق	مختلف	در	کنار	هم	مقابل	دشمن	قرار	گرفته	
بودند.	اگر	امروز	هم	نگاهمان	این	است	که	نگذاریم	دشمن	غلطی	انجام	دهد،	دلداده	های	

نظام	وانقلاب	باید	در	کنار	هم	قرار	بگیرند.

کمال خرازی:

عملکرد ترامپ جایی برای 
مذاکره باقی نگذاشته است

رئیس	شورای	راهبردی	روابط	خارجی	گفت:	عملکرد	ترامپ	در	خروج	از	برجام	
و	تحمیل	انواع	تحریم	های	ظالمانه	علیه	ملت	ایران	جایی	برای	اعتماد	و	مذاکره	
باقی	نگذاشته	است	و	دعوت	های	وی	به	مذاکره	با	هدف	سوءاستفاده	تبلیغی	انجام	

می	گیرد	که	قابل	اعتنا	نیست.
»سید	کمال	خرازی«	در	نشستی	با	حضور	مسئولان	برخی	اندیشکده	های	فرانسوی	با	
انتقاد	از	تعلل	اروپا	در	اجرای	تعهدات	برجامی	خود	گفت:	تصمیم	تهران	در	چارچوب	حقی	
است	که	برجام	برای	ایران	قائل	شده	و	اروپا	می	تواند	با	اجرای	تعهدات	خود	از	جمله	اجرای	
سریع	اینستکس،	اراده	خود	را	نسبت	به	حفظ	برجام	نشان	دهد.رئیس	شورای	راهبردی	
روابط	خارجی	افزود:	ترامپ	نشان	داد	که	نه		تنها	برای	امضای	دولت	قبلی	آمریکا	احترامی	
قائل	نیست،	بلکه	ناقض	قطعنامه	2231	شورای	امنیت	و	دیگر	تعهدات	بین	المللی	است.

خرازی	در	پاسخ	به	سؤالی	درباره	مذاکره	پیرامون	موشک	های	بالستیک	ایران	اظهار	
داشت:	موشک	های	تولیدی	ایران	دفاعی	و	استراتژیک	است	که	جنبه	بازدارندگی	در	
برابر	تهدیدات	موجود	در	منطقه	دارد	و	طبیعی	است	که	جای	مذاکره	نداشته	باشد،	
همان	طور	که	فرانسه	حاضر	نیست	در	خصوص	سلاح	های	استراتژیک	خود	با	کسی	
مذاکره	کند.وی	ادامه	داد:	در	قطعنامه	2231	شورای	امنیت	هیچ	منعی	برای	تولید	و	
آزمایش	موشک	هایی	که	برای	حمل	کلاهک	هسته	ای	طراحی	نشده	باشد،	وجود	ندارد.
وزیر	اسبق	امور	خارجه	درباره	حمایت	اروپا	از	برجام	تصریح	کرد:	مواضع	سیاسی	اروپا	در	
قبال	برجام	وقتی	ارزشمند	است	که	نتیجه	ای	عملی	در	برداشته	باشد.خرازی	در	پاسخ	به	
سؤالی	درباره	اعلام	آمادگی	ترامپ	برای	مذاکره	با	ایران	خاطرنشان	کرد:	عملکرد	ترامپ	
در	خروج	از	برجام	و	تحمیل	انواع	تحریم	های	ظالمانه	علیه	ملت	ایران	جایی	برای	اعتماد	
و	مذاکره	باقی	نگذاشته	است	و	دعوت	های	ترامپ	به	مذاکره	با	هدف	سوءاستفاده	تبلیغی	

انجام	می	گیرد	که	قابل	اعتنا	نیست.

یک فعال سیاسی:

اکثریت احزاب دچار انفعال سیاسی شده اند
یک	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	گفت:	اکثریت	احزاب،	گروه	های	سیاسی	و	اشخاص	
مرجع	از	شرایط	اقتصادی	کشور	تأثیر	منفی	پذیرفته	اند	و	با	نوعی	از	انفعال	سیاسی	

مواجه	هستند.
قربانعلی	قائمی	با	اشاره	به	شرایط	اقتصادی	کشور،	اظهار	کرد:	جهش	یک	ساله	
اخیر	قیمت	ها	و	تأثیرگذاری	آن	در	اقتصاد،	تولید،	اشتغال	و	مخصوصاً	معیشت	مردم	
موجب	ایجاد	فشار	به	کسانی	است	که	بیکارند	و	درآمدی	ندارند	یا	حقوق	بگیر	ثابت	یا	
تولیدکنندگانی	که	مواد	اولیه	خود	را	باید	با	تحمل	افزایش	قیمت	ها	از	داخل	و	یا	به	سختی	

با	وجود	تحریم	ها	از	خارج	تهیه	کنند،	می	شود.
وی	در	ادامه	افزود:	به	نظر	می	رسد	که	اکثریت	احزاب،	گروه	های	سیاسی	و	اشخاص	
مرجع	نیز	متأسفانه	از	شرایط	مورد	اشاره،	تأثیر	منفی	پذیرفته	باشند	و	با	نوعی	از	انفعال	

سیاسی	مواجه	هستند.
این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	در	پایان	گفت:	احزاب	و	جریان	های	سیاسی	کشور	باید	
به	فضای	انتخاباتی	منتهی	به	اسفند	ماه	رونق	دهند	و	با	انجام	فعالیت	های	هدفمند	و	ایجاد	
نشاط	سیاسی	در	فضای	انتخاباتی	کشور	البته	متناسب	با	ایام	باقیمانده،	در	جهت	حاکمیت	
رأی	مردم،	استقرار	پارلمان	جمهوریت،	تدوین	قوانین	و	پشتیبانی	از	دولت	منتخب	مردم	و	
اعمال	نظارت	بر	کلیه	ارکان	اجرایی،	قانون	گذاری	و	سیستم	قضائی	حضور	داشته	باشند.

واکنش زیبا کلام به سخنان باهنر:

 اصلاح طلبان نقش ویترین
 انتخابات پیش رو را دارند

گفت	وگوهای	ملی	که	پیش	از	این	برای	برخی	مقاصد	جناحی	و	سیاسی	و	به	نحوی	
کاهش	اختلاف	جریان	های	سیاسی	مطرح	می	شد،	اکنون	رویکرد	تازه	ای	یافته	و	جریان	

های	سیاسی	بر	لزوم	همصدایی	در	راستای	حفظ	امنیت	ملی	تاکید	می	کنند.
صادق	زیباکلام	تحلیلگر	مسائل	سیاسی	درباره	سخنان	باهنر	و	گفت	وگوهای	
اصولگرایان	و	اصلاح	طلبان	گفت:	»من	متاسفانه	علیرغم	اینکه	انسان	امیدوار	و	خوشبینی	
هستم	هیچ	امیدی	به	این	جلسات	ندارم.	متاسفانه	اصولگرایان	این	جلسات	را	با	حضور	
اصلاح	طلبان	دکور	و	یا	ویترینی	برای	انتخابات	پیش	روی	می	دانند.«	او	افزود:	'اصولگرایان	
هم	مانند	اصلاح	طلبان	و	همه	کسانی	که	در	ایران	زندگی	می	کنند	متوجه	ناامیدی،	
سرخوردگی	و	یاس	شمار	قابل	توجه	رای	دهندگان	شده	اند.	این	جلسات	تلاش	هایی	

است	که	نشان	دهد	که	حرکت	جدیدی	در	راه	است.'
به	گفته	صادق	زیباکلام	'نکته	مهم	این	است	24	میلیونی	که	به	آقای	روحانی	رای	
دادند	خیلی	بعید	است	این	تحرکات	را	باور	کنند	و	پای	صندوق	رای	بیایند.	17	میلیونی	
که	به	آقای	رئیسی	رای	دادند	اصلا	نیازی	به	این	کارها	ندارند	و	حتما	پای	صندوق	رای	
می	روند.	15	میلیونی	که	در	29	اردیبهشت	96	در	انتخابات	شرکت	نکردند	حالا	هم	
شرکت	نخواهند	کرد؛	بنابراین	تلاش	اصلی	برای	قانع	کردن	24	میلیون	نفر	رای	دهندگان	

به	روحانی	است.'

با اشاره به غیبتش در افطاری رئیس جمهور

عارف: اهل قهر نیستم
رئیس	فراکسیون	امید	مجلس	شورای	اسلامی	با	رد	حواشی	منتشره	درباره	ی	غیبتش	
در	افطاری	رئیس	جمهور	گفت	که	به	دلیل	داشتن	برنامه	ای	از	پیش	تنظیم	شده	در	این	

نشست	حضور	نیافته	است.
محمدرضا	عارف	کرد:	متأسفانه	من	شنبه	شب	گذشته	برنامه	داشتم	و	افتخار	حضور	در	

افطاری	رئیس	جمهور	را	پیدا	نکردم	زیرا	برنامه	ام	از	قبل	تنظیم	شده	بود.
وی	افزود:	دوستان	دولت	لطف	داشتند	و	ما	را	دعوت	کردند؛	اگر	دعوت	نکنند	هم	

اتفاقی	نمی	افتد.
عارف	در	پاسخ	به	این	سوال	که	برخی	عدم	حضور	شما	در	این	نشست	را	قهر	تلقی	
کردند	گفت:	من	اهل	قهر	نیستم.	وقتی	برنامه	ای	از	قبل	تنظیم	می	کنم	و	میزبان	هستم	
باید	عذرخواهی	کنم.	مرامم	نیز	همین	است.	روز	گذشته	هم	از	آقای	واعظی	خواستم	از	

رئیس	جمهور	عذرخواهی	کند	که	ان	شاء	الله	ایشان	عذر	مرا	پذیرفته	باشند.

رئیس	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	
خارجی	مجلس	در	خصوص	ضرب	الاجل	
ایران	به	اروپا	و	واکنش	اروپایی	ها	به	آن	
گفت:	درست	است	که	اروپایی	ها	گفتند،	
ضرب	الاجل	را	نمی	پذیرند	ولی	بعد	از	آن	
تلاش	کردند	به	گونه	ای	در	قالب	اینستکس	
ایران	را	جذب	مذاکرات	کنند،	یعنی	اروپایی	
رویکرد	 به	 ایران	 که	 هستند	 نگران	 ها	
مشارکت	جویانه	خود	پایان	دهد	ولی	این	
ایران	ندارد	و	 تاثیری	در	راهبرد	 موضوع	

ضرب	الاجل	خود	را	اجرا	خواهد	کرد.
حشمت	الله	فلاحت	پیشه	در	حاشیه	
جلسه	علنی	روز	یکشنبه	مجلس	اظهار	
با	حضور	 کرد:	ما	در	جلسه	غیر	علنی	
فرمانده	سپاه	و	معاونانش	حضور	داشتیم	
آن	 واقعیت	 شد.	 جدی	 بحث	های	 که	
است	که	28	سال	است	که	راهبرد	دفاعی	
و	 تسلیحاتی	 خرید	 اسلامی	 جمهوری	
مهندسی	معکوس	و	تولیدات	بومی	و	غیر	
قابل	دسترسی	و	غیر	قابل	پیش	بینی	
جمهور	ی	اسلامی	ایران	در	قالب	راهبرد	
آمریکا	 برابر	 در	 دفاع	 و	 مثل	 به	 مقابله	
این	 طول	 در	 چون	 است	 شده	 تعریف	
مدت	دشمنی	آمریکا	را	تشخیص	داده	و	
در	قبالش	به	آمادگی	دفاعی	رسیدیم.	به	
همین	دلیل	اعتقادمان	این	است	که	جنگ	

آمریکایی	ها	هم	می	دانند	که	 نمی	شود.	
امکان	جنگ	با	ایران	را	ندارند.

* جنگ نمی شود
و	 ملی	 امنیت	 کمیسیون	 رئیس	
سیاست	خارجی	مجلس	خاطرنشان	کرد:	
جمهوری	اسلامی	ایران	این	امکان	را	دارد	
که	از	فاصله	دو	هزار	کیلومتری	هدف	های	
خود	را	در	قالب	سیاست	دفاعی	بزند،	اما	
اگر	ناوهای	آمریکایی	بخواهند	اقدامی	را	
صورت	دهند	حداکثر	فاصله	با	ما	500	
کیلومتر	است.	آنها	خودشان	می	دانند	در	
هیچ	جنگی	در	این	حد	گرفتار	یک	فضای	
جنگی	توأم	با	شکست	نخواهند	شد.	لذا	
اعتقادمان	آن	است	که	جنگ	نمی	شود	
چون	راهبرد	آمریکا	جنگ	نیست.	آنچه	
است	 روانی	 دنبال	می	کنند	جنگ	 آنها	
و	 تحریم	ها	 با	 را	 آن	 می	کنند	 سعی	 و	

فشارهای	اقتصادی	همراه	کنند.
* کسی به ترامپ زنگ نمی زند 

فلاحت	پیشه	افزود:	در	این	شرایط	دولت	
باید	به	وظایف	خود	عمل	کند.	معتقدیم	
بخش	اعظمی	از	مشکلات	اقتصادی	ناشی	از	
تحریم	نیست	و	به	دلیل	ضعف	های	دولت	در	
ابعاد	نظارتی	و	بازرسی	است.	با	این	وجود	ما	
در	زمینه	دفاعی	آمادگی	دفاعی	کامل	داریم	
و	باز	هم	معتقدیم	با	این	تحولات	جنگ	

نمی	شود	و	کسی	هم	به	آقای	ترامپ	زنگ	
نخواهد	زد	و	در	نهایت	آمریکایی	ها	مجبور	
می	شوند	که	جدی	تر	موضوع	مذاکره	با	ایران	
را	مطرح	کنند.	حتماً	خودشان	خواهند	دید	
که	موضوع	ایران	با	هر	کشور	دیگر	یعنی	حتی	

کره	شمالی	هم	متفاوت	است.
روانی  فضای  یک  در  ترامپ   *

گرفتار شده است 
سوالی	 به	 پاسخ	 در	 پیشه	 فلاحت	
که	 این	 پیرامون	 ترامپ	 هدف	 درباره		
منتظر	تماس	از	ایران	خواهد	بود	چیست؟	
گفت:	ترامپ	در	یک	فضای	روانی	شکل	
آمریکایی	ها	 است.	 شده	 گرفتار	 گرفته	
آخرین	برگه	های	خود	را	هزینه	کرده	اند	
رو	 را	 خود	 برگه	های	 هنوز	 ایرانی	ها	 اما	
نکرده	اند	طوری	که	برگه	های	آمریکا	همان	
تحریم	های	قدیم	بوده	که	مجددا	تکرار	
شده	است	اما	ایران	هنوز	برگه	های	خود	
را	رو	نکرده	چون	راهبرد	ایران	گسترش	
فضای	تنش	و	بحران	نیست.	معتقدیم	در	
آینده	آمریکایی	ها	هستند	که	موضعشان	را	
تغییر	می	دهند.وی	در	واکنش	به	برخی	
از	تحلیل	ها	مبنی	بر	عقب	نشینی	مواضع	
آمریکا	درباره	ایران	و	پیشنهاد	آمریکا	برای	
مذاکره	با	ایران	گفت:	مذاکره	شرایط	خاص	
خود	را	دارد.	جمهوری	اسلامی	ایران	در	

طول	بعد	از	پیروزی	انقلاب	یک	بار	وارد	
مذاکره	جدی	آن	هم	بر	سر	برجام	شد.	که	
مذاکره	ای	با	عنوان	برد	برد	تعریف	شد	اما	
نتیجه	آن	برد	برد	نشد.	معتقدم	ایرانی	ها	
وارد	مذاکره	ای	نمی	شوند	که	نتیجه		آن	
برد	باخت	باشد	و	یا	حتی	مقدمات	آن	
بر	چنین	پایه	ای	چیده	شده	باشد.	اکنون	
آمریکایی	ها	با	مقدمه	چینی	فعلی	نشان	
داده	اند	که	حداقل	سیاستشان	فعلًا	مذاکره	
نیست.	حتماً	اگر	قرار	بر	ایجاد	شرایط	برای	
مذاکره	باشد	آمریکایی	ها	باید	از	بخشی	از	

سیاست	هایشان	عقب	نشینی	کنند.
* آمریکایی ها فقط فضای روانی 

جنگ را راه انداخته اند 
فلاحت	پیشه	در	توضیح	موارد	مطرح	
شده	در	جلسه	غیر	علنی	با	حضور	فرمانده	
سپاه	نیز	گفت:	مهمترین	بخشی	که	سردار	
سلامی	بیان	کرد	این	بود	که	جمهوری	
اسلامی	ایران	آمادگی	لازم	برای	جنگی	
را	دارد	که	در	این	جنگ	نه	تنها	شکست	
پیروز	 خود	 منطقه	 در	 بلکه	 نمی	خورد	
هم	می	شود.	ولی	تحلیل	راهبردی	این	
است	که	جنگ	نمی	شود	چون	نوع	رفتار	
آمریکایی	ها	و	رفتارهای	میدانی	شان	نشان	
می	دهد	که	آنها	دنبال	جنگ	نیستند	و	
فقط	فضای	روانی	جنگ	را	راه	انداخته	اند.

حشمت الله فلاحت پیشه:

ایران ضرب الاجل خود را اجرا خواهد کرد

رییس	فراکسیون	امید	مجلس	شورای	
سیاست	گذاری	 شورای	 گفت:	 اسلامی	
اصلاح	طلبان	جمع	بندی	اش	این	است	که	
در	انتخابات	مجلس	آینده	ائتلاف	نکنیم	و	

لیست	اصلاح	طلبانه	ارائه	کنیم.	
»محمدرضا	عارف«	در	دیدار	با	اعضای	
انجمن	اسلامی	دانشجویان	دانشگاه	علوم	
پزشکی	دانشگاه	اصفهان	درباره	وعده	های	
انتخاباتی	لیست	امید	در	سال	94	اظهار	
وظایف	 نمایندگان	 از	 بسیاری	 داشت:	
خودشان	را	نمی	دانند،	ممکن	است	با	این	
نیت	بگویند	اگر	نماینده	این	شهر	شوم	در	
طول	چهار	سال	می	توانم	همه	مشکلات	
آن	را	حل	کنم	و	به	مجلس	بیایند	اما	
وقتی	که	به	مجلس	راه	می	یابند،	متوجه	
می	شوند	که	حل	بسیاری	از	مشکلات	و	
مسایل	وظیفه	آنها	و	در	اختیار	آنها	نبوده	
است	و	یک	نماینده	مجلس	فقط	وظیفه	

قانون	گذاری	و	نظارت	دارد.
عارف	با	بیان	این	که	این	شرایط	برای	
دولت	نیز	وجود	دارد،	گفت:	دولت	ها	باید	
به	اندازه	ای	وعده	بدهند	که	بتوانند	به	آن	
عمل	کنند.	البته	شرایط	دولت	ها	متفاوت	
است،	شرایط	دولت	اول	روحانی	با	دولت	
دوم	وی	کاملا	متفاوت	است.	ما	این	تفاوت	
ولی	در	عین	 را	درک	می	کنیم	 شرایط	
داریم.وی	گفت:	 حال	خیلی	گلایه	هم	
فضای	کشور	یک	فضای	رقابتی	است	اما	
ملاحظات	امنیتی	خاص	خودش	را	دارد	
که	البته	گاهی	از	ملاحظات	امنیتی	سوء	
استفاده	خاص	می	شود؛	مشکل	امروز	ما	
این	است	که	تصمیمات	دانشگاه	را	بعضا	
دانشگاه	 فضای	 که	 می	گیرند	 کسانی	
مدرک	 یک	 حداکثر	 و	 نمی	شناسند	 را	

لیسانس	از	دانشگاه	دارند.
عارف	با	تاکید	بر	لزوم	رعایت	شرایط	
کشور	گفت:	اگر	شرایط	را	رعایت	نکنیم،	
که	 می	دهیم	 کسانی	 دست	 به	 بهانه	
موجودیت	ما	را	قبول	ندارند	و	می	خواهند	

موجودیت	ما	را	زیر	سؤال	ببرند.
* رفع حصر جزو وظایف نمایندگی 

نیست 
رئیس	فراکسیون	امید	مجلس	شورای	
اسلامی	با	بیان	این	که	رفع	حصر	جزو	
وظایف	نمایندگی	نیست،	گفت:	در	عین	
حال	ما	رفع	حصر	را	به	عنوان	یک	مسئله	
ملی	که	انسجام	ملی	را	بالا	می	برد	مورد	
تشکیل	 کارگروه	 دادیم،	 قرار	 پیگیری	
دادیم	و	به	جاهایی	نیز	رسیدیم	و	حتی	در	
جلسه	ای	که	با	رییس	جمهوری	داشتیم	
ایشان	تاکید	کرد	که	از	حصر	پوسته	ای	
بیشتر	باقی	نمانده	است	و	در	واقع	روند،	
روند	قابل	قبولی	بود.وی	افزود:	البته	ما	
اعتقاد	داشتیم	که	باید	این	موضوع	تا	الان	
حل	می	شد	و	اگر	کاره	ای	بودیم	آن	را	حل	
می	کردیم	البته	ملاحظات	دیگری	نیز	
بوده	است	ولی	در	هر	حال	ما	معتقدیم	با	

سعه	صدر	باید	مسائل	را	حل	کرد.
عارف	با	اشاره	به	دغدغه	های	مطرح	
شده	در	خصوص	میزان	مشارکت	مردم	در	
انتخابات	مجلس	یازدهم	گفت:	واقعیت	این	
است	که	سرمایه	اصلی	ما	مردم	هستند،	
بنا	به	دلایلی	مردم	انگیزه	شان	را	از	دست	
داده	اند،	چه	کسی	باید	تلاش	کند	صحنه	
را	برگرداند،	اگر	از	من	بپرسند	می	گویم	

تشکل	ها	و	انجمن	های	اسلامی	می	توانند	
در	این	زمینه	موثر	باشند	و	به	مردم	امید	
بدهند.نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	با	
بیان	این	که	شاخص	ها	و	نظرسنجی	ها	
وضعیت	نگران	کننده	ای	دارد،اظهارداشت:	
چه	 اسلامی	 انجمن	های	 شما	 از	 من	
سایر	 چه	 و	 پزشکی	 علوم	 دانشگاه	 در	
دانشگاه	ها	می	خواهم	که	برای	برگرداندن	
امید	به	مردم	تلاش	کنید	چرا	که	امروز	
مهمترین	مسئولیت	ما	دلگرم	کردن	مردم	
و	امید	دادن	به	آنهاست.عارف	گفت:	ما	
باید	از	این	شرایط	عبور	کنیم	البته	باید	
مطالبه	گری	ها	باشد	و	دانشجویان	باید	از	
مسئولان	استانی	چه	استاندار،	چه	فرماندار	
و	چه	سایرین	مطالبه	گری	داشته	باشند.
رئیس	فراکسیون	امید	خاطرنشان	کرد:	
اگر	این	سرمایه	عظیم	اجتماعی	را	از	دست	
بدهیم	معلوم	نیست	که	وضعیت	مان	چه	
می	شود،	نمی	خواهم	دلایل	را	یک	به	یک	
عنوان	کنم	اما	به	هر	حال	بخشی	از	این	
ضعف	ها	متوجه	ناکارآمدی	ماست،	بخشی	

نیزمتوجه	سایر	عوامل	است.
* دیگر نگاه برانداز و یا بی دین به 

بچه های اصلاح طلب وجود ندارد
وی	در	مورد	تعامل	فراکسیون	امید	در	
انتخابات	مجلس	دهم	با	سایر	گروه	های	

با	 و	 حاضر	 حال	 در	 گفت:	 سیاسی	
توجه	به	تجربه	سال	94	تا	الان	شورای	
جمع	 طلبان	 اصلاح	 سیاست	گذاری	
بندی	اش	این	است	که	ما	ائتلاف	نکنیم	
چرا	که	نتوانستیم	مطالبات	مردم	را	پاسخ	
دهیم،	ما	مدعی	هستیم	که	در	مجلس	
اکثریت	را	داریم	اما	همین	امروز	در	طرح	
خط	مشی،	اداره	و	نظارت	بر	سازمان	صدا	
و	سیما	چهار	رای	کم	آوردیم.	نماینده	
مردم	تهران	در	مجلس	شورای	اسلامی	
اظهارداشت:	ما	زورمان	110	رای	است.	در	
این	طرح	110	رای	آوردیم	و	رقبا	87	رای	
آوردند،	چهار	رای	کم	آوردیم.	درست	است	
ما	اکثریت	مجلس	هستیم	ولی	اکثریت	
نسبی	هستیم	و	سه	فراکسیون	دیگر	نیز	
در	مجلس	هستند	و	هیچ	فراکسیونی	
نمی	تواند	بدون	تعامل	با	سایر	فراکسیون	ها	
و	تعامل	با	آنها	به	نتیجه	برسد.	عارف	تاکید	
کرد:	شعاری	که	در	گفتمان	اصلاحات	در	
دهه	90	داده	شد،	درست	ترین	راهبرد	ما	
بود.	ما	در	حال	حاضر	به	راحتی	با	رقیب	
در	فضای	دوستانه	می	نشینیم،	صحبت	و	
همفکری	می	کنیم	و	بحث	جدی	انتخابات	
اسفند	را	دو	جریان	با	هم	داریم	که	چه	کار	
کنیم	امید	بدهیم،	چه	کار	کنیم	20	هزار	
کاندیدا	نیایند	و	مطالبات	مردم	را	بالا	ببرند	
و	حتی	به	این	نتیجه	رسیدیم	که	منشور	
اخلاقی	و	میثاق	اخلاقی	مشترک	بنویسیم	
که	این	خودش	یک	پیشرفت	بزرگ	است؛	
دیگر	 که	 چرا	 است	 پیشرفت	 ما	 برای	
نگاهی	که	به	بچه	های	اصلاح	طلب	مبنی	
بر	برانداز	و	یا	بی	دین	می	شد،	وجود	ندارد.

رییس	فراکسیون	امید	گفت:	شورای	
عالی	اصلاح	طلبان	تا	اینجا	به	این	نتیجه	
طلبانه	 اصلاح	 لیست	 که	 است	 رسیده	
باشد	چرا	که	ما	در	مجلس	و	بیرون	از	
مجلس	نیروهای	خوبی	داریم	و	امیدواریم	
با	تعامل	با	هیئت	های	نظارت	این	هیات	ها	

منطقی	تر	برخورد	کنند.

محمد رضا عارف:

برای انتخابات مجلس ائتلاف نمی کنیم
اخبــار سرمقـاله

یادداشت

خبــر

عضو	شورای	هماهنگی	جبهه	اصلاحات	گفت:	ما	به	جای	اینکه	در	زمان	درست	
معاهداتی	چون	FATF	را	به	سرانجام	برسانیم	وقت	کشی	کردیم،	از	طرفی	اکنون	اعلام	
می	کنیم	آماده	مذاکره	هستیم	در	حالی	که	این	موضع	درست	را	قبل	از	خروج	ترامپ	
از	برجام	باید	اعلام	می	کردیم.	ما	تا	کنون	فقط	هزینه	پرداخت	کرده	ایم	و	فایده	ای	به	
دست	نیاوردیم	و	دولت	روحانی	در	این	میان	قربانی	منافع	نا	حق	گروه	هایی	در	داخل	شد.
علی	تاجرنیا	بیان	اینکه	رییس	جمهوری	در	اعلام	کاهش	تعهدات	برجامی	ایران،	همه	راه	
های	حفظ	برجام	را	در	نظر	گرفت،	افزود:	به	بن	بست	رسیدن	برجام	قابل	پیش	بینی	بود	به	
این	دلیل	که	در	ارتباط	با	مسایل	مربوط	به	برجام	و	منافع	ملی	نگاهی	یک	دست	نداشتیم،	
از	آن	سو	برخلاف	اوباما،	ترامپ	رییس	جمهوری	است	که	ادعا	می	کند	منافع	ملی	آمریکا	
در	اولویت	برنامه	هایش	قرار	دارد.	وی	افزود:	به	طور	طبیعی	وقتی	که	در	داخل	کشور	گروه	
هایی	مداوم	بر	طبل	مخالفت	با	برجام	و	روابط	بین	خارجی	می	کوبیدند	و	به	طور	مداوم	مانع	
انجام	دیپلماسی	دستگاه	وزارت	خارجه	می	شدند	پیش	بینی	اعمال	تحریم	و	محدودیت	های	
بیشتر	از	طرف	آمریکا	را	می	کردیم.رئیس	هیات	مدیره	انجمن	دندانپزشکی	ایران	در	پاسخ	به	
این	پرسش	که	نقش	اروپایی	ها	در	کاهش	تنش	و	حفظ	برجام	را	چگونه	ارزیابی	می	کنید،	
گفت:	اروپایی	ها	برای	ماندن	در	برجام	علیرغم	اینکه	تمایل	داشتند	در	مقابل	آمریکا	استقلال	

بیشتری	داشته	باشند،	اما	سایه	اقتصاد	آمریکا	به	حدی	بر	اقتصاد	اروپا	سایه	انداخته	که	عملا	
این	استقلال	عمل	از	اروپایی	ها	سلب	شده	است.

*کاهش تعهدات برجامی ایران، اجتناب ناپذیر بود
تاجرنیا	ادامه	داد:	این	باعث	شد	ما	در	سال	گذشته	با	تحریم	های	سریالی	ایالات	متحده	
آمریکا	مواجه	شویم،	موضوعی	که	در	سال	98	هم	ادامه	ادامه	پیدا	کرد	و	موجب	تاثیرات	
منفی	بر	اقتصاد	کشور	شد.	این	در	حالی	بود	که	اروپایی	ها	تلاش	می	کردند	در	قالب	توافق	
برجام	با	ایران	همکاری	های	خود	را	ادامه	دهند	ولی	موانعی	از	جمله	مقاومت	تندروهای	
داخلی	در	برابر	تصویب	لوایح	چهارگانه	و	بیم	جریمه	شرکت	ها	و	بانک	های	اروپایی	از	

جریمه	آمریکا،	مانع	عملی	شدن	روابط	مالی	و	اقتصادی	اروپا	نسبت	به	ایران	شد.
وی	تاکید	کرد:	البته	نباید	فراموش	کرد	که	رییس	جمهوری	ایران	هرگز	نمی	خواست	
روابط	اقتصادی	و	سیاسی	ایران	به	اینجا	برسد	بلکه	شرایط	و	مسایلی	خواسته	یا	ناخواسته	
به	دولت	روحانی	تحمیل	شد.	فشار	مخالفان	داخلی،	تعدد	نهادهای	موازی،	نیات	شوم	
برخی	کشورهای	منطقه	و	اقدامات	ترامپ	از	جمله	عوامل	و	دلایلی	هستند	که	باعث	شد	
برجام	به	هدف	و	مقصد	تعیین	شده	نرسد.	آنهایی	که	از	ابتدا	با	برجام	مخالف	بودند	همه	

ابزارهای	خود	را	برای	عدم	موفقیت	آن	به	کار	بستند.

علی تاجرنیا:

دولت روحانی قربانی منافع ناحق گروه هایی در داخل شد

افشار دارابی

عضو	هیات	رییسه	مجلس،	مهلت	دوماهه	ایران	برای	
محدود	کردن	اقدامات	برجامی	را	هوشمندانه	دانست	
و	خطاب	به	ترامپ	گفت:	منتظر	تماس	تلفنی	از	ایران	
نباشید،	خودتان	شماره	چهار	رقمی	رییس	جمهور	روحانی	

را	بگیرید	تا	از	واقعیت	ماجرا	آگاه	شوید.
»علیرضا	رحیمی«	در	نطق	میان	دستور	جلسه	علنی	
مجلس	شورای	اسلامی	با	اشاره	به	کاهش	تعهدات	ایران	
در	برجام	اظهار	داشت:	پروژه	جهانی	شدن	و	یکجانبه	گرایی	
در	سیاست	و	اقتصاد	به	همت	رهبران	دانا	و	واقع	نگر	و	
ملت	های	رشید	و	مقاوم	با	چالش	های	جدی	روبرو	شد	
و	رویای	سلطنت	آمریکا	بر	جهان	تعبیر	نشد؛	گسترش	
نفوذ	جمهوری	اسلامی	ایران	و	نقش	تبادل	ساز	در	امنیت	
پایدار	منطقه	و	همچنین	رشد	اقتصادی	خیره		کننده	چین	
و	ژاپن	دو	شاهد	عینی	در	حوزه	سیاست	و	اقتصاد	است.	

وی	ادامه	داد:	وضعیت	تنش	حداکثری	بدون	اقدام	
نظامی	برنامه	ای	است	که	آمریکایی	ها	گام	به	گام	پس	از	
خروج	غیرقانونی	از	برجام	اجرا	کردند.	طبیعی	است	که	
ایجاد	چنین	تنش	هایی	و	خصوصا	سکوت	شرکای	طرف	

قرارداد	با	آمریکا	با	واکنش	ایران	مواجه	شود.
عضو	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	
شورای	اسلامی	گفت:	اگرچه	آمریکایی	ها	سعی	در	تحریک	
ایران	به	نقض	برجام	یا	خروج	از	آن	را	دارند	و	در	این	
تحریکات	توانسته	مطالبات	افراطیون	داخلی	را	نیز	با	خود	
همسو	کند	اما	تصمیم	گیرندگان	محوری	در	ایران	نشان	
دادند	در	سایه	صبر	راهبردی	در	برابر	تنش	آفرینی	فزاینده	

ترامپ،	تصمیمات	واقع	بینانه	و	مناسبی	اتخاذ	کردند.
وی	ادامه	داد:	اگر	چه	تصمیمات	و	سیاست	های	ترامپ	
همه	فرصت	های	برجام	را	برای	شرکای	خود	در	برجام	

مخدوش	کرد	اما	تصمیم	هوشمندانه	ایران	در	مهلت	60	
روزه	برای	محدود	کردن	اقدامات	برجامی	فرصت	ممتازی	
را	در	اختیار	اعضای	باقی	مانده	در	برجام	به	ویژه	اتحادیه	
اروپا	داد	تا	با	درک	واقعی	از	شرایط،	بهره	مندی	همه	اعضا	از	
برجام	را	تضمین	کرده	و	در	عمل	همه	تعهدات	و	توافقات	
را	به	واقعیت	مورد	انتظار	برگردانند	و	از	انحراف	بیشتر	در	

اجرای	تعهدات	برجامی	خود	جلوگیری	کنند.
این	نماینده	مجلس	خطاب	به	رییس	جمهوری	آمریکا	
اظهار	داشت:	آقای	ترامپ،	منتظر	تماس	تلفنی	از	ایران	
نباشید،	خودتان	شماره	چهار	رقمی	رییس	جمهور	روحانی	

را	بگیرید	تا	از	واقعیت	ماجرا	آگاه	شوید.
حوزه  در  آمیز  تبعیض  برخوردهای  انتقاد   *

مطبوعات 
نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	همچنین	با	اشاره	
به	برخی	برخوردهای	تبعیض	آمیز	در	حوزه	مطبوعات	
از	سوی	نهادهای	قضایی	گفت:	بی	اثر	کردن	جایگاه	و	
کارکرد	هیات	نظارت	بر	مطبوعات	و	ورود	مستقیم	قوه	
قضاییه	به	تخلفات	مطبوعاتی،	برهم	زدن	ساختار	قانونی	
و	ایجاد	آشفتگی	و	نگرانی	در	حوزه	فرهنگ	و	آفت	است،	
نمی	شود	از	بلوای	بنزینی	آفریده	خبرگزاری	تسنیم	به	
سکوت	و	نظاره	عبور	کرد	ولی	تصویر	و	نشریه	صدا	را	در	

کسری	از	زمان	بهانه	کرده	و	این	نشریه	را	توقیف	کرد.
وی	با	بیان	اینکه	تبعیض	در	هیچ	منصبی	و	فضایی	به	
ویژه	فضای	قضایی	جمهوری	اسلامی	ایران	پذیرفته	نیست	
اظهار	داشت:	برای	ما	روشن	است	در	سال	98	هرچه	به	
انتخابات	مجلس	نزدیک	تر	شویم،	چهره	سازی	صداوسیما	
از	یک	طرف	و	رویش	و	قطع	کانال	های	ارتباطی	رسانه	
و	ابزار	ارتباط	جمعی	نخبگان	با	مردم	از	طرف	دیگر،	

بنای	ریزش	به	مانند	دو	لبه	یک	قیچی	برای	فضاسازی	
در	انتخابات	عمل	خواهند	کرد.رحیمی	اضافه	کرد:	در	
شرایطی	که	صدای	مدیران	روزنامه	ها	و	نشریات	از	گرانی	
کاغذ	هنوز	طنین	انداز	است،	توقیف	نشریه	صدا،	چالش	
فعالان	 و	 نشریات	 و	سردبیران	 مدیران	 فراروی	 جدید	
سیاسی	است	که	اگر	قانون	فصل	الختام	است،	پس	با	کدام	
خط	کشی	نامرئی	اما	فراوان	باید	تنظیم	شویم	تا	مشمول	

توقف	در	نشر	و	فعالیت	نشویم.
* تدبیر و امید همچنان ضرورتی حیاتی برای 

کشور است
عضو	هیات	رییسه	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	در	
شرایطی	که	تخریب	دولت	و	سیاه	نمایی	خدمات	و	دروغ	
بستن	به	موفقت	های	ملی	و	منطقه	ای	در	دستور	کار	
مخالفان	قرار	گرفته	است	تا	حدی	که	زمزمه	کودتای	
مدیریتی	علیه	دولت	شنیده	می	شود؛	حمایت	از	دولت	و	
کمک	به	رییس	جمهوری	گزینه	ای	معقول	و	امید	بخش	
است	همچنان	که	رهبر	انقلاب	نیز	به	هر	دلیل	از	کلیت	
دولت	حمایت	کرده	و	نسبت	به	انشقاق	و	تفرقه	هشدار	
داده	اند؛	البته	که	عملکرد	برخی	از	وزیران	جای	نقد	و	
گلایه	دارد	ولی	با	حفظ	نقدهای	خود،	به	هیچ	وجه	از	رای	

خود	به	روحانی	پشیمان	نیستیم.
وی	ادامه	داد:	به	همین	دلیل	که	مجلس	لباس	سپاه	
را	به	تن	می	کند	تا	انسجام	ملی	را	به	رخ	بکشد،	به	همان	
دلیل	و	مصلحت	حمایت	از	دولت	و	پرهیز	از	تنش	ضرورتی	
آشکار	برای	جریان	های	سیاسی	و	مدعیان	مدیریت	کشور	
است.	تدبیر	و	امید	همچنان	ضرورتی	حیاتی	برای	مدیریت	
کشور	است	و	اصلاحات	مستمر	در	رویکردها	وروش	ها	را	

نیاز	همیشگی	جامعه	و	کشور	می	دانم.

علیرضا رحیمی:

آقای ترامپ منتظر تماس تلفنی از ایران نباشید

مصطفی داننده
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بررسی ارتباط بین فشارهای روانی طولانی مدت با سرطان؛

استرس مزمن چگونه رشد سلول های سرطانی 
را افزایش می دهد؟

استرس مزمن استرسی است که فرد طی یک مدت طولانی مدام دچارش است و این 
استرس بر سلامت روحی و هیجانی او و البته بر سلامت جسمی او اثر می گذارد.

مطالعات نشان داده اند استرس مزمن با اختلال ادراک و شناخت، افزایش ریسک 
بیماری های قلبی و مشکلات گوارشی مرتبط است. پژوهش های پیشین نیز نشان 
داده بودند قرار گرفتن در معرض استرس می تواند رشد سرطان را سرعت بدهد و بر 
فعالیت ژن ها اثر بگذارد. اکنون محققان چینی با همکاری سایر محققان از سراسر دنیا 
به مکانیسمی کلیدی دست پیدا کرده اند که استرس مزمن به واسطه ی آن می تواند 
رشد سلول های سرطانی را که تشکیل دهنده ی تومور هستند تغذیه کند.  محققان 
این مکانیسم را روی موش های دچار سرطان سینه مورد مطالعه قرار داده اند. یافته های 
آن ها حاکی از دخالت هورمون اپی نفرین است. به گفته ی سرپرست این پژوهش، شما 
می توانید تمام سلول های یک تومور را نابود کنید؛ اما اگر سلول های بنیادی یا سلول های 
مادر باقی بمانند و نابود نشوند، تومور رشد خواهد کرد و متاستاز خواهد داد. این یکی از 
اولین مطالعاتی است که استرس مزمن را به طور بخصوص به رشد سلول های بنیادی 

سرطان سینه مربوط می داند.
*استرس، تغذیه کننده ی رشد تومور

محققان برای اینکه ببینند استرس چگونه بر رشد سلول های سرطانی در موش ها اثر 
می گذارد، تمام آن ها را به مدت یک هفته در فضایی محدود قرار دادند و سپس آن ها 
را به دو گروه تقسیم کردند و سپس یک گروه را در فضایی بزرگ و راحت قرار دادند تا 
به عنوان گروه کنترل بودند. گروه دیگر  این موش ها  پیدا نکند،  ادامه  استرس شان 

موش ها نیز به مدت 30 روز دیگر در همان فضای تنگ و محدود ماندند.
دانشمندان مشاهده کردند موش های تحت استرس نه تنها دچار تغییرات رفتاری 
شدند که بیانگر استرس و اضطرابشان بود بلکه نسبت به گروه کنترل، تومورهای سرطانی 
بزرگ تری نیز داشتند. ضمناً این تومورها با سرعت بیشتری رشد کرده بودند و به طور کلی 
موش های تحت استرس، تعداد بیشتری سلول بنیادی سرطانی داشتند )نسبت به گروه 
کنترل(. اما شبکه سیگنال دهی مستقیم بین مسیرهای استرس و سیستم رشد سرطان، 
تقریباً ناشناخته باقی ماند.  به گفته ی سرپرست این پژوهش، درک و فهم بهتری از این 
بیوشیمی که استرس منجر به رشد سلول های سرطانی می شود، می تواند پژوهشگران را 

به سمت کشف دارویی مؤثر سوق بدهد.
*مقصر اپی نفرین است نه کورتیزول

با بررسی فاکتورهای گوناگون فیزیولوژیکی تغییر یافته در موش های دچار استرس 
مزمن، محققان روی هورمونی به نام اپی نفرین دقیق شدند. موش های تحت استرس 
نسبت به موش های گروه کنترل، اپی نفرین خیلی بیشتری داشتند. همچنین، در میان 
موش های تحت استرس آن هایی که داروی مهارکننده ی ADRB2 مصرف می کردند، 
تومورهای سرطانی کوچک تر بود و تعداد سلول های بنیادی سرطانی شان نیز کمتر بوده 
است. وقتی صحبت از استرس می شود بیشتر افراد تصور می کنند این کورتیزول است 
که سیستم ایمنی را سرکوب می کند؛ اما جالب این است که یافته ها نشان داد میزان 
کورتیزول بعد از یک ماه استرس کاهش یافته بود. اپی نفرین چگونه به رشد سلول های 
 ADRB2 سرطانی کمک می کند؟ دانشمندان توضیح می دهند وقتی این هورمون با
جفت می شود، این تعامل باعث افزایش میزان لاکتات دهیدروژناز می شود. لاکتات 
دهیدروژناز، آنزیمی است که به طور نرمال در شرایط خطر، انرژی به عضلات تزریق 

می کند. این اتفاق به فرد اجازه می دهد در مواجهه با خطر، فرار کند یا بجنگد.
یکی از فرآورده های جانبی این افزایش انرژی، تولید ترکیبی ارگانیک به نام لاکتات 
است. در افرادی که سرطان دارند، سلول های سرطانی با این ترکیب تغذیه می شوند و 
در نتیجه انرژی بیشتری از آن ها می گیرند. یعنی کسی که استرس مزمن دارد، لاکتات 
دهیدروژناز زیادی در سیستم خود دارد. در نتیجه ژن های مربوط به رشد سرطان فعال 

شده و به این سلول های خطرناک اجازه ی بقا و رشد می دهند.
*آیا ویتامین C کمکی می کند؟

محققان برای اعتبار دادن به نتایج خود، میزان اپی نفرین را در خون 83 فرد مبتلا به 
سرطان سینه بررسی کردند. آن ها دریافتند افرادی که میزان اپی نفرین در خونشان بالا بوده، 
دارای لاکتات دهیدروژناز زیادی در تومورهای سرطانی خود نیز بودند. دانشمندان از طریق 
نمونه های بیوپسی به این اطلاعات دست یافتند. ضمناً افرادی که سطح استرس شان بالاتر 
بود در مقایسه با آن هایی که اپی نفرین خونشان کمتر بوده، بیشتر در معرض این بودند که 
نسبت به درمان، کمتر جواب بدهند. سپس دانشمندان سعی کردند ببینند آیا می توانند به 
روشی برای مهار اثرات مخرب اپی نفرین بر سیستم دست پیدا کنند. در تست های لابراتواری 
که روی سلول های سرطان سینه انجام شد، اثرات چند مواد غذایی و داروهای تائید شده 
بر تولید لاکتات دهیدروژناز مورد بررسی قرار گرفت. مؤثرترین ماده ی غذایی که معلوم شد 
می تواند تولید لاکتات دهیدروژناز را در نمونه های آزمایشگاهی مهار کند، ویتامین C بوده 
است. وقتی محققان این رویکرد را روی موش ها آزمایش کردند، به همین نتایج رسیدند: 
موش های تحت استرس که به آن ها ویتامین C تزریق شده بود، رشد تومور سرطانی شان 
مهار شد. این یافته ها نشان می دهند ویتامین C ممکن است عامل درمان کننده ی مؤثر و 

جدیدی برای درمان بیمارانی باشد که تحت استرس مزمن قرار دارند.

کالری سوزی شبانه!

وقتی خوابیم چقدر کالری می سوزانیم

حتی زمانی که شما غرق در خواب هستید، سلول ها و مغزتان سخت در حال فعالیت 
هستند که می تواند سبب سوخت مقدار قابل توجهی از کالری شود.

وقتی که شما شب هنگام چشم هایتان را بسته و به خواب می روید، هنوز بدنتان تا حد 
زیادی در حال فعالیت است، حتی اگر از آن آگاه نباشید. البته زمانی که شما در خواب 
هستید، بدنتان ترمیم و رشد سلول ها را سرعت می بخشد، در حالی که مغز شما اطلاعات 
را پردازش می کند و آن داده های بی فایده ای را که در طول روز در آن تجمع یافته است 
را دور می ریزد. اما آیا شما در طی خواب شبانه تان کالری نیز می سوزانید؟ اگر این چنین 
است، چه اندازه؟ بله، حتی بیش از آنچه فکرش را بکنید بدنتان در طی خواب این کار 
را انجام می دهد. هرچند شاید میزان کالری که بدن در خواب می سوزاند به اندازه زمانی 
نیست که شما در حال جنب و جوش هستید؛ اما میزان کالری که می سوزد بسیار بیشتر 

از صفر است.
*بدن شما چه میزان کالری را طی فرآیند خواب می سوزاند؟

میزان کالری که در هنگام خواب می سوزانید، به وزنتان، مقدار زمانی که شما در خواب 
سپری می کنید و دمای بدنتان بستگی دارد. به گفته کارشناسان، یک راه ساده برای 
اندازه گیری مقدار کالری که در خواب می سوزد این است: به طور میانگین هر فرد در 
حال خواب بر اساس هر یک پوند وزن، در هر ساعت 42 کالری می سوزاند. پس باید 
برای محاسبه میزان کالری سوخته شده نهایی، عدد وزنتان را )بر اساس پوند( در 42 
ضرب کنید. سپس عدد به دست آمده را در ساعات خوابتان ضرب نمایید. بنابراین اگر 
وزنتان 155 پوند است و 8 ساعت در شب می خوابید، چه مقدار کالری در طی خواب 
می سوزانید؟ حدود 520. این مقدار تقریباً برابر با میزان کالری است که شما در طی یک 
ساعت آهسته دویدن از دست می دهید. این انتظار را نداشته باشید که بتوانید خواب را 
جایگزین ورزش کنید. خب بالاخره این مقدار کالری که بدن در طول 8 ساعت خواب آزاد 

می کند را می توان در طی یک ساعت بیداری سوزاند.
*آیا می توان این مقدار را افزایش داد؟

حتی وقتی در حال چرت زدن هستید، کاری وجود دارد که شما بتوانید برای سوزاندن 
کالری اضافی انجام دهید. خوابیدن در محیط خنک و یا با لباس خنک، به سوخت و ساز 
بهتر و در نتیجه کاهش وزن بیشتر کمک می کند. یک موسسه مطالعات سلامت نشان 
داد که دمای خنک تر بدن در طی خواب به تقویت سوخت کالری و متابولیسم می انجامد.
کارشناسان توصیه می کنند که به مصرف وعده غذایی شام سبک تر نیز توجه داشته 
باشید. همچنین ورزش منظم بدن شما را برای سوزاندن کالری در سطح بهینه یاری 
خواهد کرد؛ اما ورزش کردن دقیقاً قبل از رفتن به تختخواب ممکن است شما را بیدار نگه 

دارد و از به خواب رفتن تان جلوگیری نماید.
*میزان کالری آزادشونده در خواب، در مقایسه با زمان تماشای تلویزیون

اگر اکنون از اینکه چقدر در گذشته در خواب کالری سوزانده اید متعجب شده اید، 
شاید این جمله که »خواب موجب سوزاندن کالری بیشتری نسبت به زمانی که تلویزیون 
تماشا می کنید، می شود« را به یاد آورده اید. خب باید بگوییم این درست نیست. به 
طور میانگین، در هنگام خواب، افراد 90 درصد کالری که در هنگام تماشای تلویزیون 
می سوزد را می سوزانند. بنابراین، تماشای تلویزیون موجب سوختن کالری کمی بیشتری 
نسبت به زمان خواب می شود؛ اما این به معنای سالم بودن این عادت نیست. مشکلی که 
در تماشای تلویزیون وجود دارد این است که اغلب افراد در این زمان گرسنه می شوند و به 
سراغ مصرف یک میان وعده، که معمولًا ماده مغذی و سالمی هم نیست، می روند. پس 
تماشای برنامه های تلویزیونی موجب مصرف کالری بیشتر و در نتیجه کاهش سوخت 
کالری مازاد خواهد شد. شما می توانید زمان تماشای تلویزیون را به پیاده روی و یا رفتن 
به باشگاه اختصاص دهید. اما هیچ راه سالمی برای جایگزین کردن خواب شبانه کامل با 
یک فعالیت بدنی وجود ندارد. به هر حال، سعی نکنید میزان سوخت کالری را با افزایش 
ساعات خوابتان افزایش دهید، اولًا شما در بیداری کالری بیشتری می سوزانید، دوماً، 
افرادی که بیش از 8 تا 9 ساعت در شب می خوابند، در معرض خطر بالاتر مشکلاتی 

مانند سکته مغزی و دیابت قرار دارند.

عصاره میوه ها و سبزی ها حاوی آب و مواد مغذی مختلف است 
و برخی حاوی مقداری فیبر نیز هستند. از آنجایی که تامین آب 
مورد نیاز بدن می تواند بسیاری از موارد یبوست را تسکین داده 
یا بهبود ببخشد، برخی آبمیوه ها و آب سبزی ها گزینه ای عالی 

برای این شرایط محسوب می شوند.
میوه ها و سبزی ها به روش های مختلفی می توانند وضعیت 
اجابت مزاج انسان را بهبود ببخشند. برخی حاوی فیبر هستند، 
در شرایطی که برخی دیگر حاوی ترکیباتی خاص هستند که می 

توانند حرکات روده را تحریک کنند.
معمولا به دفع مدفوع کمتر از سه بار در هفته یبوست گفته می 
شود. مدفوعی که در دستگاه گوارش باقی می ماند با گذشت 
اوقات  گاهی  و  دشوارتر  روده  از  آن  عبور  و  شده  سفت تر  زمان 

دردناک می شود.
در بیشتر موارد ابتلا به یبوست، ایجاد تغییراتی در رژیم غذایی و 

سبک زندگی در کاهش علائم بسیار موثر است.
استفاده از ملین های بدون نسخه می تواند به عنوان راه حلی 
کوتاه مدت به بهبود شرایط کمک کند، اما آنها می توانند موجب 
عوارض جانبی ناخواسته مانند کم آبی بدن شوند. همچنین، 

خطر وابستگی به ملین ها وجود دارد.
نوشیدن برخی آبمیوه ها و آب سبزی ها ممکن است در برخی 
افراد به تسکین یبوست کمک کند. برخی از این نوشیدنی ها 
حاوی فیبر غذایی و سوربیتول هستند که هر دو به تنظیم حرکارت 

روده کمک می کنند.
آبمیوه ها حاوی مقادیر زیاد آب نیز هستند که می تواند به نرم 
کردن مدفوع سفت کمک کند، در شرایطی که آب مورد نیاز بدن 

نیز تامین می شود.
*آنها حاوی فیبر هستند

اگرچه مایع هستند، اما برخی آبمیوه های تازه اغلب حاوی 
مقداری فیبر غذایی هستند. با این وجود، میزان فیبر در آنها قابل 

مقایسه با محتوای فیبر میوه یا سبزی کامل نیست.
بدن فیبر را گوارش نمی کند. در عوض، فیبر از دستگاه گوارش 
عبور کرده و به حفظ سلامت روده کمک می کند. رژیم های 
غذایی سرشار از فیبر غذایی اجابت مزاج منظم و سالم را تقویت 

می کنند.
وزارت کشاورزی آمریکا مصرف حداقل 28 گرم فیبر غذایی در 
روز را برای زنان و 34 گرم را برای مردان توصیه کرده است. افراد 
مبتلا به یبوست ممکن است به مصرف فیبر غذایی بیشتر نسبت 

به افراد سالم نیاز داشته باشند.
با این وجود، افزایش مصرف فیبر بدون مصرف مایعات کافی 
ممکن است شرایط یبوست را تشدید کند، از این رو، افزایش 
مصرف فیبر باید به صورت تدریجی و به همراه مصرف آب کافی 

صورت بگیرد.
میوه ها و سبزی ها حاوی دو نوع فیبر غذایی هستند که هر دو 

اجابت مزاج منظم را تقویت کرده و یبوست را کاهش می دهند.
فیبر محلول آب را جذب کرده و مدفوع را نرم تر و انعطاف پذیرتر 
می سازد که به عبور راحت تر آن از روده کمک می کند. از منابع 
غذایی خوب برای فیبر محلول می توان به جو دوسر، لوبیاها، میوه 

ها، سبزی ها، دانه ها و مغزهای خوراکی اشاره کرد.
فیبر نامحلول آب را جذب نمی کند. این نوع از فیبر به حرکت 
مواد زائد در روده ها کمک می کند. همچنین، فیبر نامحلول 
باکتری ها بد را از روده دفع می کند. از منابع غذایی خوب برای 
فیبر نامحلول می توان به سبوس، گندم کامل، چاودار، دانه ها و 

مغزهای خوراکی، پوست میوه ها و سبزی ها اشاره کرد.
افراد می توانند میزان فیبر موجود در آبمیوه های خانگی را با 

نگرفتن پوست میوه ها هنگام گرفتن آب آنها، افزودن پالپ به 
آبمیوه، یا اضافه کردن میوه های سرشار از فیبر مانند توت ها 

افزایش دهند.
*آنها حاوی سوربیتول هستند

برخی میوه ها حاوی سوربیتول هستند که یک الکل قند است 
و آب را به سمت روده بزرگ هدایت می کند. آب اضافه در روده 
به شل شدن مدفوع سفت کمک می کند، از این رو، راحت تر از 

دستگاه گوارش عبور می کند.
از میوه های حاوی سوربیتول می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- سیب - گلابی - انگور - میوه های هسته دار مانند آلو، هلو و 
زردآلو - میوه های خشک، از جمله آلو و خرما

آلوها یکی از غنی ترین منابع برای سوربیتول هستند، از این رو، 
ممکن است یکی از بهترین گزینه ها برای کمک به بهبود یبوست 

باشند.
*آنها حاوی آب هستند

کم آبی بدن دلیل اصلی یبوست است. دستگاه گوارش نیازمند 
آب فراوان برای حفظ حرکت ضایعات غذایی است. در غیر این 
صورت، مدفوع می تواند سفت و سنگین شده و حرکت آن دشوار 

شود.
نوشیدن آب فراوان و آبمیوه های مفید در بسیاری موارد می تواند 

به تسکین یبوست کمک کند.
آنها اشاره شده است حاوی فیبر،  به  ادامه  میوه های که در 
سوربیتول و آب هستند و می توانند به بهبود یبوست کمک کنند.  

*آب آلو
آلوی تازه یا آلوی خشک به واسطه آثار ملین خود در بدن انسان 

شناخته شده هستند.
آلوها حاوی فیبر غذایی فراوان هستند، اما بیشتر محتوای فیبر 
این میوه در فرآیند آب گیری از دست می رود. با این وجود، آب آلو 
همچنان به عنوان یک ملین عمل می کند زیرا حاوی سوربیتول، 
منیزیم و پتاسیم است که همگی به بهبود عملکرد روده کمک می 

کنند.
*چگونگی تهیه آب آلو

مواد تشکیل دهنده:
300 گرم آلو

2 لیتر آب
*روش تهیه:

آب را در یک ظرف ریخته و آلوها را به آن اضافه کنید. این ترکیب 
را روی حرارت متوسط یا زیاد قرار دهید. زمانی که آب به جوش 
آمد، حرارت را کم کرده و یک درپوش روی ظرف قرار دهید و اجازه 

دهید دو دقیقه به آرامی بجوشد.
ترکیب آب و آلوها را در یک دستگاه مخلوط کن ریخته و تا زمانی 

که ترکیبی یکدست شکل بگیرد به هم زدن ادامه دهید.
در صورت تمایل این ترکیب را از یک صافی عبور دهید تا تکه 

های بزرگ جدا شوند.
آب آلو را در یک بطری ریخته و در یخچال نگهداری کنید.

*تهیه یک اسموتی سبز با آب آلو
برای افزودن فیبر بیشتر به آب آلو و تقویت محتوای مواد مغذی 
آن، می توانید اسفناج و خیار به آن اضافه کرده تا یک اسموتی 

ملین شکل بگیرد.
مواد تشکیل دهنده:

2 فنجان اسفناج خام
1 فنجان آب آلو

1 فنجان خیار خرد شده
*روش تهیه:

تمام مواد تشکیل دهنده را در یک دستگاه مخلوط کن ریخته و 
تا زمانی که ترکیبی یکدست شکل بگیرد به هم زدن ادامه دهید.

در صورت غلظت بالای اسموتی می توانید مقداری آب به آن 
اضافه کنید تا رقیق شود.

*آب لیمو
لیموها سرشار از ویتامین C هستند که ترکیبی آنتی اکسیدانی 
محسوب می شود و می تواند آب را به سمت روده هدایت کند. 
افزایش آب در روده می تواند به نرم شدن مدفوع و تحریک حرکات 

روده کمک کند.
کم آبی خفیف می تواند موجب یبوست شود. در همین راستا، 
افزایش مصرف آب ممکن است به بهبود یبوست کمک کند. 
مصرف ترکیبی از لیمو و آب ممکن است در برخی افراد به بهبود 

یبوست کمک کند.
افراد می توانند آبلیمو را به رژیم غذایی خود اضافه کرده و آب 

مورد نیاز بدن خود را از طریق نوشیدن آب لیمو تامین کنند.
درست کردن آب لیمو ساده است و می توانید آب نصف یک لیمو 
را در یک لیوان آب گرم ریخته و مواد را ترکیب کنید. این نوشیدنی 
را به عنوان نخستین چیزی که صبح مصرف می کنید و هنگام 

شب بنوشید.
مصرف آب در طول روز را فراموش نکنید.

*آب سیب
مصرف سیب ممکن است به بهبود یبوست کمک کند زیرا این 

میوه سرشار از فیبر غذایی و سوربیتول است.
به گفته وزارت کشاورزی آمریکا، یک سیب اندازه متوسط دارای 
4.4 گرم فیبر و 18.91 گرم قند است. همچنین، سیب حاوی 

ویتامین C، کلسیم و ویتامین A است.
افزون بر این، سیب حاوی پکتین است که یک فیبر محلول در 

آب محسوب می شود و ممکن است حرکات روده را تقویت کند.
آب سیب در مقایسه با میوه های دیگر حاوی مقادیر نسبتا زیاد 
فروکتوز است. نوشیدن مقادیر زیاد آب سیب می تواند موجب بروز 

ناراحتی گوارشی در افرادی با روده های حساس شود.
توجهی  قابل  میزان  به  را  آن  فیبر  گرفتن آب سیب محتوای 
کاهش می دهد که ممکن است آب سیب را به گزینه کمتر کارآمد 

نسبت به آبمیوه های دیگر برای مقابله با یبوست تبدیل کند.
*روش تهیه آب سیب

افراد می توانند آب میوه سیب کامل را گرفته و بنوشند یا آب 
سیب را به آبمیوه ها و اسموتی های دیگر اضافه کنند. زمانی که 
در خانه آبمیوه تهیه می کنید پوست سیب را نکنید تا محتوای فیبر 
بیشتری در آبمیوه باقی بماند. البته آب سیب حاوی فیبر بسیار 

کمتری در مقایسه با میوه کامل است.
*مواد تشکیل دهنده اضافه در آبمیوه

زمانی که در خانه آبمیوه تهیه می کنید یا آنها را از فروشگاه 
خریداری می کنید به دنبال مواد تشکیل دهنده زیر باشید زیرا 
می توانند مواد مغذی و فیبر بیشتری ارائه کرده و به بهبود یبوست 

کمک کنند:
- توت ها - اسفناج - بروکلی - هویج - کرفس - دانه کتان

- دانه پسیلیوم - ریشه زنجبیل - سرکه سیب - روغن نارگیل
*برای بهبود یبوست چه میزان آبمیوه مصرف کنیم؟

برای پرهیز از عوارض جانبی، مصرف آبمیوه باید در مقادیر 
کم آغاز شود. طی روزهای اول یک چهارم یا نصف وعده آبمیوه 

مصرف کنید.
افرادی که می توانند مقادیر کم آبمیوه را تحمل کنند می توانند 

به تدریج میزان مصرف را به یک یا دو وعده در روز افزایش دهند.
مصرف فیبر غذایی را طی چند روز یا هفته نخست به آرامی 
ناراحتی  موجب  تواند  می  ناگهانی  افزایش  زیرا  دهید  افزایش 

گوارشی، اسهال و حتی تشدید یبوست شود.
اگر قصد خرید آبمیوه را دارید نمونه هایی که از 100 درصد تهیه 
شده از میوه را انتخاب کنید. برخی آبمیوه ها و نوشیدنی های 
میوه ای حاوی کنسانتره میوه و مقادیر فراوان شکر افزوده هستند. 
این قبیل نوشیدنی ها برای بهبود شرایط یبوست عملکردی مشابه 

با آبمیوه های 100 درصدی ندارند.
*روش های طبیعی دیگر برای بهبود یبوست

با ایجاد برخی  افزون بر نوشیدن آبمیوه ها، افراد می توانند 
تغییرات در رژیم غذایی و سبک زندگی خود به بهبود یبوست 

کمک کنند که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- افزایش دریافت فیبر از مواد غذایی جامد

- افزایش مصرف میوه ها و سبزی های تازه
- تامین آب مورد نیاز بدن

- محدود کردن مصرف غذاهای فرآوری شده
- محدود کردن مصرف نمک روزانه

- افزایش مصرف پتاسیم
- ورزش منظم  

بهترین آبمیوه ها برای مقابله با یبوست

علمی و سلامت 

رونوشت آگهی حصر وراثت 
آقا علیرضا حسن زاده دارای شناسنامه شماره 1914561 – 031 به شرح دادخواست به 
کلاسه 980112/7 از این شورا درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان سرانگیز واثقی بشناسنامه شماره 0306066 – 161 در تاریخ 1397/3/11 

اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به : 
1 – علیرضا حسن زاده متولد 1377/11/24 ش ش 1914561 – 031 فرزند یوسف پسر 

متوفی 
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا هر 
کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف 

یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد .
% م /م / 75689 
رئیس شعبه 7 شورای حل اختلاف کرج 

--------------------------------
آگهي

به اطلاع  عموم میرساند مساحت 10000)ده هزار(مترمربع از اراضي ملي پلاك 1-اصلي 
بخش 8 موسوم به  خلج آباد واقع در جاده قدیم قم – اصفهان -کیلومتر 15 –مجتمع 
دامداری خلج آبادجهت اجراي طرح دامداری  به خانم لیلاامینی بصورت اجاره واگذار 
گردیده است که با توجه به عدم اجرای کامل طرح هیأت نظارت حکم به استرداداراضی داد 
لذا متقاضیان جایگزیني واجد شرایط داراي توان پرداخت هزینه ها و خرید اعیاني احداثي  
بر اساس اولویت هاي موجود درواگذاري زمین )موضوع  ماده 14  دستورالعمل اصلاحي 
ضوابط واگذاري اراضي ملي ودولتي (  به شرح ذیل ظرف مهلت 15 روز از تاریخ انتشاراین 
آگهي به مدیریت امور اراضي سازمان جهاد کشاورزي استان واقع در بلوار الغدیر)جاده 
اصفهان( – جنب بوستان علوي - سازمان جهاد کشاورزي استان  – طبقه 6 اتاق 603  جهت 

کسب اطلاعات بیشتر  مراجعه و درخواست خود را ارایه  نمایند. 
اولویت ها:

1-متخصصان و کارآفرینان بخش کشاورزي با اولویت ساکنین در محل 
2-افراد با تجربه یا فارغ التحصیلان در رشته هاي مرتبط با طرح

3-کارمندان دولت مشروط به ترك اشتغال ، بازخرید از خدمت و یا بازنشستگي
4- سایر اشخاص واجد شرایط  

--------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات موسسه اندیشکده بین المللی هوزان اوراسیا به شماره ثبت 2192 و 
شناسه ملی 14007454324 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق 

العاده مورخ 1397/11/16 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان علیرضا فاطمی صفت 
به شماره ملی 1950935744 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 250.000 ریال 
سهم الشرکه، حسین موحدکیا به شماره ملی 0012422266 به سمت عضو هیئت 
مدیره دارنده 100.000 ریال سهم الشرکه ، خانم سیده صدیقه متقی به شماره ملی 
4070549072 به سمت عضو هیئت مدیره دارنده 650.000 ریال سهم الشرکه و 
احمد ساری اصل به شماره ملی1987991257 بسمت مدیرعامل وعضو هیئت مدیره ) 
خارج از شرکاء ( برای مدت نامحدود انتخاب شدند . کلیه امور حساب های مالی و اسناد 
تعهدآور به صورت دو امضاء مشترک رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل به همراه مهر مؤسسه 

معتبر می باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری 
قم )463890(

--------------------------------
آگهی انتقال شرکت 

محدود(  مسئولیت  )با  آسیا  امروز  یاران  بازرگانی  شرکت  انتقال  آگهی 
درتاریخ1398/02/14 به شماره ثبت 16410 و شناسه ملی 14008056516 در 
اداره ثبت شرکتها و موسسات غیر تجاری قم ثبت و امضا ذیل دفاتر تکمیل گردیده 
نامه  به موجب   . گردد  آگهی می  اطلاع عموم  ذیر جهت  به شرح  آن  که خلاصه 
شماره 14681/98 مورخ98/02/02 اداره ثبت شرکتهای غیر سهامی و مستند به 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 97/12/26 مرکز اصلی شرکت به نشانی 
: استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، آذر ، کوچه طالقانی67]کمالیان[ 
، خیابان شهیدطالقانی ، پلاک 0 ، پاساژ سعدی ، طبقه دوم ، واحد 33 کد پستی 
3714618896 انتقال یافت و در اداره ثبت شرکتها و موسسات غیر تجاری قم تحت 

شماره 16410 به ثبت رسیده است.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری 
قم )463899(

--------------------------------
آگهی تغییرات 

و  به شماره ثبت 2192  اوراسیا  المللی هوزان  بین  اندیشکده  تغییرات موسسه  آگهی 
شناسه ملی 14007454324 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 
1397/11/16 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : برابر سند صلح بشماره 113558 مورخه 
سیده  خانم  قم   2 دفترخانه   97/12/12 مورخه  نامه113691  اقرار  و   97/12/02
صدیقه موسوی به شماره 4070549072 مبلغ 100.000 ریال از سهم الشرکه خود 
را به آقای علیرضا فاطمی صفت به شماره 1950935744 منتقل و سهم الشرکه خود 

را به مبلغ 650.000 ریال کاهش داد. در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس 
از نقل و انتقال عبارتست از : سیده صدیقه متقی به شماره ملی 4070549072 

ملی  شماره  به  صفت  فاطمی  علیرضا   ، الشرکه  سهم  ریال   650.000 مبلغ  دارنده 
1950935744 دارنده مبلغ 250.000 ریال سهم الشرکه ، حسین موحدکیا به شماره 

ملی 0012422266 دارنده مبلغ 100.000 ریال سهم الشرکه .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری 
قم )463903(

--------------------------------
آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 

به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
جلسه هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی مصوب 1390/09/20 با حضور امضاء کنندگان زیر در وقت مقرر / فوق العاده 
کلاسه  پرونده   139760330002029472 شماره  رای  تشکیل،  هیات  دبیرخانه  در 
1395114430002000987 مربوط به تقاضای آقای /خانم  معصومه ذوالفقاری مبنی 
بر صدور سند مالکیت ششدانگ / قسمتی از پلاک شماره فرعی از پلاک اصلی واقع تحت 

بررسی است.
شماره  صادره  رای  در  شد  مشخص  سوابق  ملاحظه  و  پرونده  مطالعه  از  پس 

139760330002029472 اشتباهاتی به شرح زیر صورت گرفته است: 
رای اصلاحی

در خصوص کلاسه 000987-1395 بنام معصومه ذوالفقاری مالک رسمی به اشتباه بنام 
متقاضی ثبت شده است که صحیح آن نبی اله نبی اله رازینی است که برابر سند 57382-

1380/3/12 دفترخانه 12 قم می باشد.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند 
لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

قایقی با کنترل از راه دور از دریا عبور کرد
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اجتماعی

ازدواج سفید نوعی سبک زندگی مشترک محسوب 
می شود که از لحاظ قانونی و شرعی قابل پذیرش 
نیست و پیامدهای سنگینی را برای افراد به دنبال 
دارد. در این میان بایستی به ریشه یابی این معضل 
در درون اجتماع پرداخت و نباید به بهانه اینکه این 
موضوع مربوط به فرهنگ غرب است، از آن غافل شد 

و از گسترش آن در جامعه چشم پوشید.
ازدواج سفید به عنوان یکی از پدیده های نوظهور 
در جامعه محسوب می شود که در سال های اخیر 
بروز پیدا کرده است. گروهی مشکلات اقتصادی را 
دلیل این پدیده ناسازگار با فرهنگ ایرانی- اسلامی 
می دانند و عده ای دیگر معضلات فرهنگی و کمرنگ 
شدن اعتقادات مذهبی را مسبب افزایش این رویکرد 

عنوان می کنند.
قشر  برای  اشتغالزایی  اقتصادی،  شرایط  بهبود 
جوان، تسهیل ازدواج، تبلیغ ازدواج آسان و مهم تر از 
آن حمایت مالی از قبیل بیشتر کردن وام ازدواج و وام 
مسکن از مهم ترین راهکارهایی است که کارشناسان 

برای مقابله با ازدواج سفید پیشنهاد داده اند.
با این حال به نظر می رسد اگرچه شرایط ازدواج 
امروزی  درآمد جوانان  با  اقتصادی  لحاظ  از  رسمی 
سازگاری ندارد و مشکلات اشتغال و سنگ اندازی 
هایی که خانواده ها بر سر ازدواج دختر و پسر می 
کنند، کم نیست اما ریسک ازدواج سفید و عواقبی 
که برای زوجین به بار می آورد معضلی است که پیش 
بینی نکردن آنها برای افراد ممکن است خیلی گران 
و سنگین تمام شود.  پژوهشگر گروه اطلاع رسانی 
ایرنا به منظور واکاوی بیشتر ازدواج سفید با »ابوطالب 
سعادتی شامیر« استاد دانشگاه و عضو انجمن جامعه 

شناسی ایران گفت و گو کرده است.
*ازدواج سفید؛ محصول انتقال فرهنگ غربی

تاریخچه  و  سفید  ازدواج  مفهوم  درباره  سعادتی 
از  انتقال  محصول  نوظهور  پدیده  این  گفت:  آن 
فرهنگ غرب به شرق بوده است. این مدل زندگی در 
کشورهای غربی به خصوص فرانسه، آلمان، انگلیس 
و آمریکاست که زن و مرد پیش از تصمیم قطعی برای 
ازدواج، چند سالی را بدون هیچگونه ثبت سند رسمی 
با هم زیر یک سقف زندگی می کنند. گاه حتی بچه 
دار هم می شوند اما چند سال بعد اقدام به ازدواج 
رسمی می کنند. این رویه برای آن ها تا حدودی جا 
افتاده است و با فرهنگ این جوامع همخوانی نسبی 
بیشتری دارد. با این وجود باید گفت با اصل و ضمیر 
فرهنگ ما هیچ گونه همخوانی ندارد چرا که در ایران 
اند و  افراد و خانواده هایی که کمتر مذهبی  حتی 
علاقه به سبک زندگی غربی دارند، نیز اصول سنتی  
دارند که به آنها پایبندند؛ از این رو زوجی که تصمیم به 
این سبک زندگی می گیرند، از طرف جامعه در فشار 

خواهند بود. 
** ازدواج سفید گامی به طرف آینده و شرایط ناپایدار
این استاد دانشگاه با اشاره به تفاوت ها و تضادهای 
ازدواج سفید و رسمی عنوان کرد: تفاوت های زیادی 
میان ازدواج های سفید و رسمی وجود دارد. از جمله 
در  که  رود  به شمار می  این موضوع  آنها  مهمترین 
و مبهم است.  ناپایدار  و شرایط  آینده  ازدواج سفید 
هرچقدر هم که 2 طرف به هم تعهد اخلاقی داشته 
باشند، هر لحظه ممکن است یکی از طرفین به هر 
دلیلی تصمیم به ترک این ارتباط بگیرد. در این صورت 
به طور قطع آسیب روانی برای طرفین در پی خواهد 
داشت و از آن جایی که معلوم نیست زمان آن چقدر 
و تا چه مدت قرار است این نوع سبک زندگی ادامه 
دلایل  به  امنیت  و  آرامش  عدم  نوعی  باشد،  داشته 

مطرح شده در 2 طرف، حاکم خواهد بود. 
*ازدواج سفید؛ غیرشرعی و غیرعرفی

آسیب  بیان  با  شناسی  جامعه  انجمن  عضو  این 
ازدواج  یادآور شد:  ازدواج سفید  شناسی اجتماعی 
سفید از لحاظ مذهبی غیرشرعی و از دید عرف نیز 
برای  فراوانی  مشکلات  رو  این  از  است؛  غیرقانونی 
زوجی که این سبک زندگی را بر می گزینند، در جامعه 
وجود دارد. در درجه نخست خود خانواده آنها هستند 
که معمولا پشت این افراد را خالی و از حمایت خویش 
از  زندگی  برای  سرپناه  پیداکردن  می کنند.  محروم 
مدل  این  خواهان  زوجین  رو  پیش  مشکلات  دیگر 
زندگی است. به طور کلی باید گفت زندگی آنها باید 
از خیلی از اطرافیان و آشنایان پنهان بماند و این روند 
بسیار آزاردهنده و همراه با نوعی تشویش همیشگی 
خواهد بود. به گزارش ایرنا، با وجود اینکه ازدواج سفید 
سوغات غرب است اما برخی از افراد با آغوش باز آن 
را پذیرا شدند. شاید این پذیرش ناخودآگاه بوده است 
اما نباید منکر ایرادات و مشکلاتی شویم که باعث شده 
است افراد به آن سمت سوق داده شوند. جامعه  ما در 

و  روانی  اقتصادی،  اجتماعی،  مشکلات  راستا  این 
فرهنگی زیادی دارد.

* انگیزه ها و دلایل ازدواج سفید
وی در ارتباط با ریشه یابی و علل گرایش برخی افراد 
به ازدواج سفید گفت: شاید مسوولیت پذیر نبودن 
افراد از جمله مهم ترین عوامل گرایش به این شیوه از 
زندگی باشد. با انتخاب این زندگی فرد زیر بار بسیاری 
ازدواج رسمی نمی رود. شاید هم  از تعهدات جدی 
اینگونه، نوعی حس متفاوت بودن و خاص زندگی 
کردن در فرد ارضا می شود. اینها البته بیشتر می تواند 
متوجه افراد جوان تر باشد حال آنکه یکی از دلایل زیاد 
ازدواج است که  بالا رفتن سن  ازدواج سفید،  شدن 
خود معلول مشکلات اقتصادی و فرهنگی جامعه به 

شمار می رود. 
در  زندگی  به  اخیر  در سال های  جوان ها  گرایش 
خانه های مجردی یکی دیگر از عوامل پنهان اما موثر در 
گرایش به این شیوه از همزیستی محسوب می شود. 
البته خود این تلاش برای داشتن خانه مجردی هم باز 
معلول یک سری معایب دیگر جامعه است. از جمله 
اینکه دانشجویان ما بسیاری اوقات در شهرستان های 
دیگر پذیرفته می شوند و از خانواده خود دور هستند. 
شاید هم برای نبودن کار و شغل مناسب به شهری 
دیگر مهاجرت می کنند و سپس در پی یافتن خانه 
مجردی می روند. نبودن شغل و کم بودن کار مناسب 
برای جوانان به تنهایی می تواند یکی از دلایل گرایش 
افراد به ازدواج سفید باشد. از این طریق آنها در مخارج 
خود صرفه جویی می کنند و هزینه هایشان نصف 
می شود. یکی دیگر از علل پناه بردن جوانان به خانه  
با خانواده است.  آنها  های مجردی، عدم سازگاری 
برای نزدیکان خود به طور مداوم درگیری های فکری 
و لفظی دارند و از یک زمانی به بعد این وضعیت غیر 
قابل تحمل می شود. همچنین در غیر این صورت، 
نفس حس استقلال طلبی می تواند افراد را به زندگی 
دیگر  از  افزود:  ادامه  در  سعادتی  وادارد.  جداگانه 
دلایل گرایش جوانان به ازدواج سفید، سختگیری در 
زمینه هزینه های ازدواج و مراسم و نیز بالا بودن مهریه 
است. خانواده هایی که در زمینه ازدواج و حواشی 
آن حساسیت های زیاد دارند، بهانه مناسبی فراهم 
می کنند تا جوانی که قصد ازدواج دارد و گرفتار سنت 
های دست و پاگیر خانوادگی است، رو به یک زندگی 
خاص و به دور از تمام این هیاهو ها بیاورد. البته بعضا 
هم تجربه آمار بالای طلاق در اطرافیان، این بهانه ها را 
فراهم می کند. آنانی که به ازدواج سفید روی می آورند، 
بسیاری از اوقات از خلاصی خود از معضلی به نام 

طلاق سخن می گویند.
* ازدواج سفید و مصایب و مشکلات آن

این عضو انجمن جامعه شناسی درباره مشکلاتی 
که گریبان گیر افراد در این نوع ازدواج می شود، اظهار 
داشت: اگرچه این روش زندگی در ظاهر به برطرف 
شدن برخی نیازهای فیزیکی و روانی می انجامد اما 
در واقع مشکلات سختی را هم در پی دارد. از لحاظ 
اجتماعی، گسترش این رویه در جامعه به تهدید نهاد 
خانواده می انجامد. از بُعد شخصی هم همان عدم 
ثبات قطعی برای ادامه، به طور مستمر نگرانی روانی 
در بر دارد. مساله دیگر، مناسبات مالی میان 2 طرف 
به شمار می رود که نامشخص و جدای از هم است. به 
طوری که نه مهریه ای تعیین می شود و نه نفقه ای در 
کار است؛ از این رو همه چیز روی هواست و پایه تعریف 

شده محکمی ندارد.
همچنین برای زنان مسایل دیگری همچون بارداری 

ناخواسته  آنان وجود دارد که سبب تهدید جسمی 
که  هایی  جنین  سقط  شود.  می  شدیدی  روانی  و 
عوارض ناخوشایند غیر بهداشتی و مشکلات زنانگی 
در بر دارد از این جمله مضرات این سبک زندگی جدید 
به حساب می آیند. هر چند در این ارتباط فرزندآوری 
)خواسته یا ناخواسته( می تواند مشکلاتی را به وجود 
بیاورد اما در نهایت چیزی از مسوولیت های عاطفی 
و قانونی پدر و مادر کم نمی کند. شاید در بسیاری از 
این موارد، زندگی مشترک زن و مرد به امید تبدیل آن 
به یک ازدواج رسمی در آینده باشد. کاش همینگونه 
هم بشود. اگر این اتفاق می افتاد مضرات این شیوه 
از زندگی کم می شد شاید از آسیب های اجتماعی 
پایین کنیم،  و  بالا  اما هرچه  آن هم کاسته می شد 
ضررهای این نوع زندگی بیشتر از اهداف کوتاه مدت و 

ظاهرا شیرین آن است.
* ازدواج سفید؛ یک سبک زندگی یا یک معضل 

اجتماعی
این استاد دانشگاه گذر از سنت به مدرنیته را یکی 
و  ایران عنوان کرد  از خصیصه های جامعه کنونی 
د   یگر  مانند    تمامی  جوامع  ایران  یادآور شد: جامعه  
د   ر حال تغییر و تحول است، گاهی روند    این تغییرات 
مثبت، سازند   ه و خوشایند    است و گاهی نیز منفی و 
ناخوشایند    محسوب می شود. د   ر این میان بیشترین 
تحولات را د   ر زند   گی اجتماعی، اخلاقی و فرهنگی 
خانواد   ه شاهد    هستیم که گاهی اوقات د   لایل آن را 
گرایش به مد   رنیته و تجد   د    گرایی مطرح کرد   ه اند   . این 
میل سبب ایجاد    د   گرگونی هایی د   ر زند   گی شخصی، 
اجتماعی، اقتصاد   ی، خانواد   گی، عاطفی و ازد   واج 
شد   ه است یکی از این د   گرگونی ها تغییر د   ر سبک و 
شیوه  تشکیل زند   گی مشترک میان افراد    محسوب می 
شود و از آن جایی که جوانان سازند   گان خانواد   ه های 
ایرانی و اسلامی  هستند،    بیشتر د   ر معرض این تغییر 
آمد   ن  به وجود     را نشانه   تغییر  این  قرار د   ارند   ، برخی 
سبک جد   ید   ی د   ر خانواد   ه و تعدادی د   یگر آن را سبب 
به هر  اما  بنیان خانواد   ه می د   انند     پاشید   گی  از هم 
جهت باید    چاره ای اند   یشید    تا این د   گرگونی کمترین 

آسیب را بر نهاد خانواد   ه وارد    کند   . 
* ازدواج سفید و راهکارهای پیشنهادی 

این جامعه شناس با اشاره به مهم ترین راهکارها به 
منظور جلوگیری از این معضل اجتماعی خاطر نشان 
کرد: نخستین اقد   ام در این جهت فرهنگ سازی است 
با همکاری صد   ا و سیما و شورای عالی  که می تواند    
فضای مجازی صورت گیرد    و با برنامه ریزی د   قیق، 
سیاستگذاری مناسب و ارایه راهکارهای عملی می 
توان تاثیرات منفی عوامل گوناگون را به روی جوانان 
کاهش داد   . ارایه برنامه های آموزشی مناسب جهت 
فرزند   ان   و  والد   ین  میان  ارتباطی  مهارت های  ایجاد    
به  راه حل کاربردی در جهت گرایش جوانان  دیگر 

خانواده ها و ازدواج رسمی به شمار می رود.
حس معنویت، د   یند   اری، پایبند   ی به ارزش های 
د   ر  و گروهی  و فرهنگی، مشاوره های فرد   ی  د   ینی 
مد   ارس، د   انشگاه ها و ارگان های د   ولتی جهت آگاه 
آسان  ازد   واج  شرایط  کرد   ن  فراهم  جوانان،  کرد   ن 
ایجاد    محیط   آنان،  تشویق  و  برای جوانان  و ساد   ه 
های شغلی و امکانات مالی مناسب، پیشگیری از 
مهاجرت بی رویه د   ختران و پسران به شهرها ی بزرگ، 
ایجاد    امکانات عمومی  برای افراد    جامعه و بازبینی و 
تغییرات د   ر قوانین از دیگر راه حل ها برای جلوگیری 
از شیوع و گرایش بیشتر این پدیده نوظهور به حساب 

می آید.

معاون توانبخشی بهزیستی استان قم :

قم با کمبود مراکز نگهداری سالمندان 
مواجه است 

معاون توانبخشی بهزیستی استان قم گفت: دو مرکز ویژه بانوان به نام فاطمیه و رضوی 
با ظرفیت پذیرش هر کدام 70 نفر و یک مرکز ویژه آقایان با ظرفیت 110 نفر در قم فعال 
هستند که به صورت شبانه روزی از سالمندان نگهداری می کنند که حدود 60 تا 70 درصد 
هزینه نگهداری این افراد بصورت یارانه و توسط سازمان پرداخت می شود و مابقی توسط 

خانواده ها پرداخت می گردد.
محمد علی مقدم خواه افزود: با توجه به مهاجر پذیر بودن و چهارراه بودن شهر قم 
بسیاری از افراد سالمند که کم هم نیستند در استان رها می شوند و این افراد از طریق 
شهرداری و یا کلانتری ها جمع آوری شده و به عنوان افراد بی سرپرست و مجهول الهویه به 

سازمان بهزیستی ارجاع می شوند و ملزم به پذیرش این افراد هستیم.
معاون توانبخشی بهزیستی استان قم یادآور شد: سازمان به فکر این بوده است که بتواند 
مراکز جدیدی را به ظرفیت استان اضافه کند ولی متاسفانه با توجه به شرایط اقتصادی که 
صرفه ای برای بخش خصوصی ندارد و کمبود یارانه و همچنین عدم استقبال خیرین، این 
کار فعلا انجام نشده است. به همین دلیل مشکلات زیادی در حال حاضر برای پذیرش 
داشته و ظرفیت محدود است و معمولا افراد سالمند به استا ن های همجوار مثل تهران البرز 

و استان مرکزی ارجاع داده می شوند.
 مقدم خواه در ادامه گفت: از سال گذشته مرکزی با عنوان مهد سالمند در قم راه 
اندازی شده که به صورت روزانه خانواده ها مراجعه می کنند و افرادی سالمندی که در 
منزل دارند و با توجه به شرایط کاری نمی خواهند که سالمند آنها در منزل تنها بماند به 
این مراکز می سپارند و به صورت یک روز در میان خانم ها و آقایان از ساعت حدود 8 صبح 
تا 2 بعدازظهر در این مرکز نگهداری می شوند و خدمات متنوعی از جمله روان شناسی، 

مددکاری، کاردرمانی و کارهای کلینیکی برای سالمندان زیرپوشش انجام می شود.
وی افزود: یک مرکز هم چند سالی است به عنوان مددکاری و ویزیت در منزل فعالیت 
دارد که حدود 50 سالمند به صورت متناوب از خدمات آن استفاده می کنند، یعنی افرادی 
ترخیص می شوند و افراد بعدی اضافه می شوند که به صورت ماهیانه پزشک، روان شناس 
و در صورت نیاز کار درمان به منزل افراد سالمند مراجعه کرده و خدمات دارویی و درمانی 
و مددکاری به آنها ارائه می دهند. معاون توانبخشی بهزیستی استان قم خاطرنشان کرد: 
به صورت  اندازی شده که  راه  از چند سال گذشته دبیرخانه شورای سالمندان در قم 
فصلی از طریق استانداری و معاونت امور امنیتی و اجتماعی و سازمان بهزیستی استان با 
دستگاه های اجرایی جلساتی را برگزار می کند و درصدد هدفمند کردن خدمات ارائه شده 
به سالمندان استان است. وی اضافه کرد: یکی از اهداف اصلی شورا این است که آگاهی 
رسانی شود و بروشوری با محوریت سازمان بهزیستی و دستگاه های مربوطه تهیه شده و 
این خدمات بصورت هدفمند در سطح جامعه اطلاع رسانی شود و با تشکیل انجمن های 

سالمندان بتوان این کار را اشاعه بیشتری داد.
 

مدیر کل جدید حفظ آثار و ارزش های 
دفاع مقدس قم معرفی شد

آیین تودیع و معارفه مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم برگزار و 
حجت الاسلام علی لقمانپور به عنوان مدیرکل جدید این نهاد معرفی شد.

به گزارش اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم، مراسم تودیع » 
سرهنگ پاسدار احمد حسینی« و معرفی » حجت الاسلام علی لقمانپور« با حضور امیر 
محمد فهمیده جانشین و امیر محمدرضا تقی پور رئیس بازرسی بنیاد حفظ آثار و نشر 
ارزش های دفاع مقدس و فرماندهان و نمایندگانی از رده های نیروهای مسلح مستقر در 

استان ترتیب یافت.
در این آیین، از تلاش های 6 ساله سرهنگ پاسدار »احمد حسینی« که به افتخار 

بازنشستگی نایل آمده تقدیر شد.
مشاور عالی فرمانده تیپ 83 طلاب رزمی تبلیغی امام جعفر صادق)ع(، فرمانده گردان 
102 تیپ 83 و جانشین رییس سازمان نشر آثار و ارزش های مشارکت روحانیت در دوران 

دفاع مقدس برخی از مسئولیت های حجت الاسلام لقمانپور می باشد.
امیر محمد فهمیده در این آیین با اشاره به اینکه اطلاق نام مرکز فرهنگی و موزه انقلاب 
اسلامی و دفاع مقدس تنها مربوط به تهران و قم می شود،گفت:قم خاستگاه انقلاب و 
محل حضور علما و مراجع عظام تقلید و حوزه علمیه و مرکز پرورش سربازان امام زمان)عج( 
است و طی سال های گذشته شاهد مدیریت جهادی خوبی در حوزه ترویج فرهنگ ایثار 
و شهادت و آماده سازی مرکز فرهنگی و موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس در استان 
بوده ایم. سرهنگ پاسدار احمد حسینی نیز با اشاره به ویژگی های این استان در دوران 
انقلاب و دفاع مقدس بیان داشت: به فرموده مقام معظم رهبری خدمت به قم، خدمت به 
آبروی نظام جمهوری اسلامی است. وی افزود: انتشار 240 کتاب در حوزه فرهنگ ایثار و 
شهادت با مشارکت اداره کل حفظ آثار دفاع مقدس قم، تولید 40 برنامه تلویزیونی با عنوان 
»راه من«، کسب رتبه برتر در جشنواره فانوس در سال گذشته، جمع آوری 250 هزار سند 
مربوط به دفاع مقدس در سطح استان، تکمیل 22 یادمان از 37 یادمان شهدای گمنام و 
ایجاد تعامل و همدلی بین رده های نیروهای مسلح، سازمان های بازنشستگی و شورای 
هماهنگی و نیز سازمان ها و نهادها و ادارات استان از جمله عملکردهای 6 سال اخیر این 
اداره کل بوده است. حجت الاسلام علی لقمانپور نیز با گرامیداشت یاد و خاطره شهدا، 
فعال نمودن حوزه ستادی، برون سپاری امور با بهره مندی از ظرفیت نیروهای مردمی، 
نیروهای مسلح و ادارات و سازمان ها و بخصوص حضور خالقان حماسه ها در ترویج 
فرهنگ ایثار و شهادت در سطح استان را از جمله خط مشی های مدیریت جدید اداره کل 

حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان برشمرد.
وی اظهار امیدواری کرد: ان شاءالله استان قم حامل پیام های شایسته ای از ایثار و 

شهادت برای نمایندگان 120 کشور ساکن در این استان باشد.
 

معاون سازمان صمت استان قم اعلام کرد

کنترل روند توزیع کالاهای مورد نیاز مردم در 
ماه رمضان 

قم - ایرنا - معاون بازرگانی سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: روند تهیه و توزیع 
کالاهای مورد نیاز مردم استان در ماه مبارک رمضان تحت کنترل است و این فرآیند برای 

تعادل بخشی به قیمت ها در بازار بدون وقفه دنبال می شود.
امیر حسین پروان بیان کرد: اقدامات لازم برای تامین و توزیع کالاهای مورد نیاز مردم 
قم در ماه مبارک رمضان از مدت ها قبل انجام شده است و نگرانی در این خصوص وجود 
ندارد. وی با اشاره به وضعیت کالاهای اساسی مورد نیاز مردم در ماه مبارک رمضان، افزود: 
با ورود محموله های شکر طی روزهای اخیر به استان فرآیند توزیع این محصول در قم 

سرعت یافته و این روند برای تعادل بخشی به بازار ادامه می یابد.
وی ادامه داد: در مورد تهیه و توزیع خرما در بازار استان نیز هیچ مشکلی وجود ندارد 
و به اندازه نیاز قم، این محصول، تامین شده است. پروان گفت: همچنین 100 تن برنج 
تایلندی نیز برای ماه مبارک رمضان به قم اختصاص یافته است که در اختیار متقاضیان قرار 
می گیرد. وی افزود: گوشت قرمز مورد نیاز مردم استان نیز بدون هیچ وقفه ای از طریق 
کشتارگاه ها تامین می شود و کمبودی در این زمینه وجود ندارد. وی ادامه داد: قیمت 
گوشت مرغ نیز متعادل است و حتی در مواقعی این محصول زیر قیمت تعیین شده یعنی 
کمتر از 115 هزار ریال در بازار به فروش می رسد. معاون بازرگانی سازمان صنعت، معدن و 
تجارت قم در بخش دیگری از سخنان خود گفت: قیمت عرضه هر کیلو گرم زولبیا بامیه در 
قم، 170 هزار ریال برای فروشگاه هایی که پروانه ممتاز دارند، 155هزار ریال برای فروشگاه 
های دارای پروانه درجه یک و 140 هزار ریال برای فروشگاه های دارای پروانه درجه 2 تعیین 
شده است. وی بیان کرد: همچنین قیمت عرضه هر کیلوگرم آش در ماه مبارک رمضان 
120 هزار ریال و هرکیلوگرم حلیم نیز 170 هزار ریال تعیین شده است و مردم قم می توانند 
تخلفات صورت گرفته در این زمینه را به سامانه 124 اطلاع دهند. وی ادامه داد: قیمت 
عرضه نان در قم نیز طی ماه مبارک رمضان هیچ تغییری نکرده و تنها مبلغ چهار هزار ریال 

بابت پاشیدن کنجد بر روی هر قرص نان درنظر گرفته شده است.
 

مدیر آب و فاضلاب بادرود خبرداد

کاهش 23 درصدی هدر رفت آب طی 5 سال
 مدیر آب و فاضلاب بادرود گفت:منطقه بادرود تحت پوشش طرح آبرسانی اصفهان بزرگ 
قرار ندارد ، آب شرب این منطقه از طریق 6 حلقه  چاه با دبی بالای 120 لیتر در ثانیه تامین 
می شود و با بکارگیری سیستم تله متری و تله کنترل توانستیم از هدر رفت آب جلوگیری 

کنیم که این امر افزایش  ظرفیت تامین را بهمراه داشت  .
خامسی در دومین برنامه از سلسله نشست های برنامه رادیویی جاری حیات 6 با موضوع 
مدیریت مصرف بهینه آب افزود:در چند سال اخیر توانستیم با اصلاح شبکه فرسوده ، هدر 
رفت آب درشهر بادرود   را کاهش  دهیم بطوریکه در سال 92 میزان هدر رفت آب در بادرود 
بیش از44 درصد بوده اما این رقم در سال 97  به 21 درصد کاهش یافت بطوریکه می توان 

گفت طی 5 سال شهر بادرود شاهد کاهش 23 درصدی هدر رفت آب بوده است.
وی با بیان اینکه بادرود در منطقه کویری قرار دارد و در سال گذشته با خشکسالی بی 
سابقه ایی مواجه بود ولی آب شرب این منطقه پایدار تامین شد اعلام کرد:از آنجاییکه آب 
شرب منطقه بادرود از طریق چاه تامین می شود بنابراین رصد کردن آنلاین کمیت وکیفیت 

آب چاهها منجر به تامین پایدار آب شرب منطقه می گردد.
خامسی گفت:هم اکنون مصرف سرانه آب در بادرود180 لیتر در شبانه روز است در 
حالیکه این رقم در سال 96 بیش از 200 لیتر در شبانه روز بوده است و در تلاش هستیم 
با دردستور کار قرار دادن فعالیت های فرهنگی مصرف سرانه آب را در این منطقه کاهش 
دهیم. مدیر آبفا بادرود به افت آبهای زیر زمینی در این منطقه پرداخت و گفت:در 10 سال 
گذشته در منطقه بادرود  آبهای زیر زمینی افت بسیار شدیدی داشته در چنین شرایطی 
سعی کردیم با مدیریت مصرف مانع از مصرف بی رویه شویم و در سال آبی جدید هم که 

بارندگی ها قابل توجه بوده همچنان موضوع مدیریت مصرف مدنظر قرار دارد. 

 معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم :

20421تبعه غیرایرانی به مراکز درمانی قم 
مراجعه کرده اند

تبعه  و 421  هزار  گذشته،20  سال  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  درمان  معاون 
غیرایرانی به مراکز درمانی این استان مراجعه کردند که تعدادی از آن ها ساکن این استان 

می باشند و تعدادی نیز از کشورهای متبوع برای درمان به قم مراجعه نموده اند.
محمود پرهام افزود: با توجه به شرایط ویژه قم در زائرپذیری به دلیل وجود حرم حضرت 
معصومه)س( و مراکز علمی و حوزوی از جمله جامعه المصطفی، بسیاری از مسلمانان به 

ویژه شیعیان تمایل دارند امور درمانی خود را در این استان پیگیری نمایند.
وی اضافه کرد: از سوی دیگر وجود امکانات پزشکی به روز و هزینه های مقرون به صرفه 
درمانی در ایران در مقایسه با سایر کشورهای منطقه، باعث شده قدرت رقابت ایران در 
گردشگری سلامت در مقایسه با سایر کشورها افزایش یابد. وی با بیان این که اتباع 
کشورهای همسایه بیشترین مراجعه را به مراکز درمانی قم دارند، گفت: سال گذشته 15 
هزار و 373 تبعه افغانستان، یک هزار و 576 تبعه عراق، یک هزار و 108 تبعه پاکستان، 
292 تبعه هندوستان، 73 تبعه آذربایجان، 40 تبعه لبنان، 35 تبعه عربستان، 32 تبعه 
ترکیه، 31 تبعه مالزی، 24 تبعه اندونزی و 14 تبعه تاجیکستان به بیمارستان ها، درمانگاه 
ها و مطب های قم مراجعه نموده اند. به گفته پرهام، 10 تبعه آمریکا، 10 تبعه آفریقای 
جنوبی، 8 تبعه تانزانیا، 6 تبعه ساحل عاج و 3 تبعه سوریه و یک هزار و 786 تبعه سایر 
کشورها نیز از دیگر مراجعه کنندگان بوده اند. به گفته وی، رشته های داخلی و جراحی 
بیشترین مراجعه کننده را میان اتباع خارجی دارد و اکثر مراجعه کنندگان از وضعیت 
درمانی خود راضی هستند. وی با اشاره به این که توریسم درمانی در سه سال گذشته 
در قم به طور جدی پیگیری شده است، بیان کرد: توریسم درمانی علاوه بر ارزآوری برای 
کشور و درآمدزایی برای بیمارستان ها، به دلیل اقامت و خرید اتباع خارجی در کشور، باعث 
رونق تولید نیز می شود. معاون دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: برای ساماندهی 
گردشگری سلامت مراکزی از جمله استانداری، دفتر وزات امور خارجه و سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری باید مشارکت نمایند تا بتوانیم تعداد بیشتری از 
بیماران را جذب نماییم. وی با تاکید بر ضرورت تبلیغات برای جذب توریسم، گفت: در 
این راستا تبلیغاتی در پایگاه های اطلاع رسانی بیمارستان ها و فضای مجازی آغاز شده 
است تا علاوه بر افزایش جذب توریسم، متقاضی قبل از ورود به استان، بیمارستان مورد 
نظر خود را انتخاب نماید. وی گفت: چشم انداز قم تا سال 1404 راه اندازی بیمارستان 
یک هزار تختخوابی خاتم است که یکی از اهداف این طرح جذب توریسم می باشد و 
بخشی از بیمارستان نیز به این منظور اختصاص داده می شود. پرهام ادامه داد: در حال 
حاضر روزانه 20 تخت بیمارستانی برای توریسم هایی که نیاز به بستری شدن دارند مهیا 
می باشد و در درمان سرپایی محدودیتی وجود ندارد. وی افزود: پیش بینی می شود در 
آینده و با راه اندازی بیمارستان های در حال ساخت، تعداد تخت های ویژه توریسم درمانی 
روزانه به حدود 500 تخت افزایش یابد. وی اضافه کرد: وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی نیز مجوز دریافت هزینه بیشتر از توریسم ها را به بیمارستان ها داده است و در مقابل 

بیمارستان ها مکلف به ارائه امکانات رفاهی بیشتر به این قشر هستند.
پرهام گفت: در حال حاضر بیمارستان فرقانی بخش ویژه ای طبق استانداردهای وزارت 

بهداشت، درمان و آموزش پزشکی برای درمان توریسم ها اختصاص داده است.
وی افزود: در عین حال بیمارستان های شهید بهشتی، حضرت ولیعصر)عج(، گلپایگانی 
و کلینیک جوادالائمه)ع( نیز به توریسم ها خدمات ارائه داده و در تلاش هستند بخش 
ویژه ای به این منظور اختصاص دهند. وی ادامه داد: در مساله گردشگری سلامت باید با 
تسهیل نمودن ورود توریسم ها به کشور، مهیا نمودن مسیر درمان و اعتمادسازی بین آن 

ها، پیشروتر از کشورهای منطقه باشیم.
 

مدیرعامل آب و فاضلاب روستایی استان قم  خبرداد

اختصاص 150 میلیون یورو برای آبرسانی
 به روستاهای قم

مدیرعامل آب و فاضلاب روستایی استان قم با اشاره به برنامه های آب و فاضلاب روستایی 
استان در سال جاری گفت: برای امسال مبلغ 150 میلیون یورو برای آبرسانی روستایی از 

محل صندوق توسعه ملی اعتبار در نظر گرفته  شده است.
 محمد احمدی جبلی با اشاره به برنامه های آب و فاضلاب روستایی استان در سال جاری 
اظهار داشت: در سال 94 با توجه به اعتبارات صندوق توسعه ملی، برنامه ای با پیشنهاد 
وزارت نیرو، تأیید مجلس و تخصیص اعتبار از طرف مقام معظم رهبری تنظیم کردیم مبنی 
بر اینکه اعتباراتی به شرکت های آب و فاضلاب روستایی برای آبرسانی به روستاها و ایجاد 
مجتمع های آبرسانی تخصیص داده شود. مدیرعامل آب و فاضلاب روستایی استان قم با 
اشاره به اقدامات صورت گرفته از سال 94 تاکنون گفت: تا به امروز توانسته ایم حدود 48 
روستا را تأمین آب کنیم، برای امسال هم مبلغ 150 میلیون یورو برای آبرسانی روستایی 
از محل صندوق توسعه ملی اعتبار در نظر گرفته شده و در صورت تأمین اعتبار می توان 
آب رسانی به این روستاها را ادامه داد. وی بیان کرد: در سال 94، مجتمع های آب رسانی را 
80 روستا تعریف کرده بودیم ولی به 97 روستا افزایش یافته و ارتقاء پیدا کرد، برای امسال 
هم پیش بینی حدود 65 میلیارد تومان اعتبار برای آبرسانی و ادامه این کار به روستاهای 

کرمجگان، بیدهند و همچنین امامزاده اسماعیل و وشنوه در بخش کهک کرده ایم.
احمدی جبلی ادامه داد: 18 روستای دهستان قمرود که در سال های گذشته کار 

آبرسانی را شروع کرده ایم امیدواریم در صورت تخصیص اعتبار کار را به اتمام برسانیم.
مدیرعامل آب و فاضلاب روستایی استان قم با بیان اینکه با مشارکت چند دستگاه از جمله 
پایگاه هوایی قیام، شرکت آب و فاضلاب روستایی و شرکت شهرک های صنعتی با محوریت 
فرمانداری کار آبرسانی به 12 روستای دیگر را شروع کرده ایم، افزود: انجام این کار در قالب 
پروژه اقتصاد مقاومتی شامل 12 روستا در جاده قدیم قم- تهران بوده که در دستور کار قرار 
دارد که در صورت تأمین اعتبار آبرسانی به این روستاها انجام می شود. وی ادامه داد: در 
بخش سلفچگان روستای سنجگان را در دستور کار داریم، همچنین در بخش خلجستان 
و جعفرآباد از آب انتقالی به بخش قم هنوز بهره مند نیستند، از طریق وزارت نیرو در حال 
پیگیری هستیم تا تخصیصی را در نظر بگیریم تا بتوانیم منبع اعتباری بگیریم برنامه های 

مقدماتی در حال انجام است که در سال آینده برنامه های آبرسانی را انجام دهیم.
 

سرپرست معاونت عمرانی استانداری:

بهسازی راه های آذربایجان غربی نیازمند 
جذب سرمایه گذار است

سرپرست معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری آذربایجان غربی گفت: جذب 
سرمایه گذار در راستای بهسازی راه های استان با جدیت پیگیری و راه های تسریع 

اقدامات در این بخش مورد بررسی دقیق قرار گیرد.
پیمان آرامون روز یکشنبه در نخستین جلسه کمیسیون ایمنی راه های آذربایجان غربی 
افزود: یکی از راه های جذب سرمایه گذار در این بخش، نصب بیلبوردهای تبلیغاتی در 
حاشیه جاده هاست. وی ادامه داد: اگر منتظر تخصیص اعتبارملی و استانی برای بهبود 

راه های آذربایجان غربی باشیم، تغییر وضعیت بسیار سخت خواهد بود.
وی تاکید کرد: وضعیت روکش جاده های آذربایجان غربی در حال حاضر مناسب نیست 

و باید به دنبال راهکارهای جدیدی برای بهبود اوضاع کنونی باشیم.
سرپرست معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری آذربایجان غربی با اشاره به اینکه 
طبق بررسی ها بیشترین تصادف های رانندگی در 30 کیلومتری ورودی شهرها رخ می 
دهد، اضافه کرد: راه های کاهش سوانح در ورودی شهرها باید مورد بررسی ویژه قرار گرفته 
و به اجرا درآید. آرامون اعلام کرد: تحقیقات نشان می دهد که روشن بودن چراغ کوچک 
خودروها در روز موجب کاهش سوانح رانندگی می شود و باید این امر در خودروها کنترل 
و با جدیت پیگیری شود. مدیرکل راه و شهرسازی آذربایجان غربی نیز در این جلسه گفت: 
ایمن سازی راه های ارتباطی یکی از برنامه های مهم این اداره کل طی سال جاری است.

ابراهیم مبارک قدم ادامه داد: ایمن سازی 50 کیلومتر از راه های ارتباطی که سال 
گذشته به بهره برداری رسیده، طی سال جاری انجام می گیرد.

وی اضافه کرد: همچنین امسال 70 کیلومتر مسیر ارتباطی جدید به راه های آذربایجان 
غربی اضافه می شود که ایمن سازی این مسیر نیز از دیگر اولویت های اداره کل راه و 

شهرسازی آذربایجان غربی به شمار می رود.
 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب شهری استان ایلام :

شبکه آبرسانی به بدره امسال تکمیل می شود
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب شهری استان ایلام گفت: طرح آبرسانی به شهر بدره در 

صورت تامین اعتبار پایان امسال به بهره برداری خواهد رسید.
افشین مظاهری اظهار داشت: با بهره برداری از این طرح مشکلات آب میان مدت مردم 

شهرستان بدره و همچنین تأمین آب بخش صنعت و روستاهای اطراف رفع می شود.
وی در رابطه با مشخصات فنی این طرح افزود: طرح آبرسانی به شهر بدره شامل یک 
حلقه چاه، یک باب مخزن 200 متر مکعبی سر چاهی، حدود هشت کیلومتر خط انتقال 

با لوله فولادی به قطر 200 میلی متر است.
مدیرعامل شرکت آبفای استان ایلام اضافه کرد: در این طرح با حفر و تجهیز چاه در 
روستای جابر )که حدود40 لیتر در ثانیه آبدهی دارد( آب استحصالی با خط انتقالی بطول 
هفت کیلومتر با لوله با قطر 200 میلی متر، به ایستگاه پمپاژ کلم و از آنجا نیز با خط انتقالی 

بطول یک هزار و 100 متر به مخزن شهرک ولیعصر منتقل می شود.
مظاهری تاکید کرد: هم اکنون مخزن، ایستگاه پمپاژ و سه هزار و 500 متر از خط انتقال 
و همچنین یک هزار و 100 متر حد فاصل ایستگاه کلم تا مخزن شهرک ولیعصر تکمیل و 
عملیات سه هزار و 500 متر خط انتقال باقیمانده نیز با حدود 50 درصد پیشرفت در حال 
اجراست. وی یاداور شد: تاکنون بیش از 70 میلیارد ریال برای این پروژه هزینه شده و بیش 
از 40 میلیارد ریال برای تکمیل پروژه نیاز است. شهر بدره با 2 هزار و 500 مشترک آب در 

80 کیلومتری مرکز ایلام قرار دارد.

نباید از گسترش ازدواج سفید درجامعه غافل شد

زندگی در سایه؛ رهاورد تلخ ازدواج سفید
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عضو هیئت امنای سازمان تأمین اجتماعی گفت مشکلات اقتصادی کشور از سال 
گذشته نه تنها خرید خانه برای کارگران را غیرممکن کرده بلکه تأمین مایحتاج ضروری نیز 

به چالش جدی تبدیل شده است.
 سال سخت و نفس گیر 97 را هیچ ایرانی انکار نمی کند، سالی که هر روزشتلاطم ارز 
و طلا بازار دیگر اقلام را تکان شدید می داد، آنقدر شدید که حجم زیادی از فقر و بی 
پولی را بر سر هر خانواده ای آوار می کرد، تقریباً عامه مردم باور داشتند »هشتشان گرو 
نه شان است«. آن روزها به هر تدبیر و تلاشی بود گذشت اما خیلی از اقشار مختلف جامعه 
کمرشان زیر بار این نابسامانی و بحران اقتصادی خم شد، در این بین می توان بیشترین 

آسیب را متوجه جامعه کارگری کشور دانست.
در این راستا اکبر شوکت، عضو هیئت امنای سازمان تأمین اجتماعی در گفتگو با 
خبرنگار مهر، سال 97 را سال شروع مشکلات اقتصادی کشور دانست که باعث کاهش 
چشمگیر قدرت خرید کارگران شد و اظهار داشت: با تورم و گرانی های رخ داده ارزش 
دستمزد کارگران در مقایسه با توان خرید آنها به یک سوم کاهش پیدا کرد و همین موضوع 

آسیب زیادی به جامعه کارگری کشور وارد ساخت.
وی افزود: تا پیش از این سبد معیشت خانوار در کشور 2 میلیون و 700 تومان ارزیابی 
شده بود که این رقم به 3 میلیون و 800 هزار تومان رسیده است، در شرایطی که خط فقر 
یک میلیون افزایش یافته اما عملًا می بینیم حقوق کارگران هنوز به خط فقر تعیین شده 

در سال های گذشته نرسیده و همچنان این فاصله بیشتر هم می شود.
زمین های راه و شهرسازی به قیمت منطقه ای به تعاونی های مسکن کارگری واگذار 

شود
شوکت با بیان اینکه مشکلات اقتصادی در ساده ترین شکل خود معیشت خانواده های 
کارگری را به چالش کشیده است، افزود: در موارد جدی تر مثل قدرت خرید مسکن در 
شرایطی که بازار مسکن افزایش بیش از 100 درصدی داشت رؤیای خانه دار شدن برای 
کارگران را تقریباً به رویایی دست نیافتنی تبدیل کرد؛ به طوری که اگر کارگری تا سال 
گذشته با 200 میلیون تومان می توانست صاحب منزل شود اما حالا با 600 میلیون 
تومان می تواند اقدام به خرید خانه کند، در چنین شرایطی می توان گفت رسیدن دست 

کارگران به مسکن در برهه کنونی غیرممکن شده است.
وی با طرح پیشنهادی جامعه کارگری به دولت مبنی بر اینکه زمین های راه و شهرسازی 
به قیمت منطقه ای به تعاونی های مسکن کارگری واگذار شود، گفت: با این اقدام هم این 
تعاونی ها پویا شوند و هم امید کارگران برای مسکن دار شدن ناامید نشود، علاوه بر آن 
برای تأمین مایحتاج ضروری خانوارها نیز بن کارگری هوشمند فعال شود. این موضوع در 

بسیاری از کشورهای پیشرفته نیز در حال انجام است.
از  تأسف  ابراز  با  انجمن های صنفی کارگران ساختمانی کشور  رئیس کانون عالی 
وضعیت معیشتی کارگران اذعان کرد: با تشدید تحریم ها، عدم تأمین مواد اولیه از سوی 
کارفرمایان به بهانه افزایش قیمت ها و نوسان نرخ ارز و بسیاری از این دست مسائل سبب 
شده تا تورمی که ایجاد شد به جشن اغنیا و عزای فقرا تبدیل شود و در این بین کارگران 

بیش از همه متضرر شوند.
*۱۳ میلیون بیمه پرداز در حوزه کارگری در تأمین اجتماعی داریم

وی معتقد است در شرایطی که هزینه های تأمین نیروی انسانی تنها 7 درصد هزینه های 
کارفرمایان را تشکیل می دهد، موقع افزایش حقوق کارگران با آن مخالفت می شود. 
متأسفانه در کشور ما هر کجا کم می آورند هزینه ها را سربار جامعه کارگری می کنند و این 
بازی باخت - باخت است که افزایش فقرا را در جامعه به همراه دارد. متعاقب افزایش 
دامنه جمعیتی فقرا با آسیب های مختلف فرهنگی و اجتماعی، کاهش راندمان و بهره 

وری تولید نیز مواجه می شویم.
شوکت با بیان اینکه در حال حاضر 13 میلیون بیمه پرداز در حوزه کارگری در تأمین 
اجتماعی داریم گفت: از این تعداد 11 میلیون نفر کارگر واقعی هستند، 9 میلیون بیمه 

شده اجباری و 2 میلیون کارگر ساختمانی، رانندگان، قالیبافان و…. هستند.
عضو هیئت امنای سازمان تأمین اجتماعی کشور اما به آمار 2 تا 3 میلیون نفر کارگران 
محروم از بیمه اجتماعی اشاره کرد و گفت: بسیاری از این افراد زنان کارگری هستند که 
مورد بی مهری کارفرمایان قرار گرفته و از بیمه محروم هستند، این افراد نه تنها امنیت 
شغلی و درآمدی نامعلومی دارند از دیگر سو از حداقل های تأمین اجتماعی نیز محروم 

هستند.

گرانی به جشن اغنیا و عزای فقرا انجامید

رؤیایی به نام »خانه«
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وزیر صنعت:

دریافت ارز و هزینه کرد آن کاملا ردیابی می شود

و  ردیابی  کاملا  آن  هزینه کرد  و  ارز  دریافت  گفت:  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
محدودیت های آن رعایت می شود، هرگونه تخلف به محاکم قضایی معرفی می شود و 
هیچ مماشاتی با این مسائل نداریم، به هیچ کس رانت نداده و نخواهیم داد و تا روزی که 

هستیم اجازه رانت خواری نمی دهیم.
»رضا رحمانی« وزیر صنعت، معدن و تجارت با حضور در جلسه روز یکشنبه فراکسیون 
نمایندگان ولایی مجلس با تشکر از اظهارات صریح اعضای فراکسیون نمایندگان ولایی، 
اظهار داشت: امسال رونق تولید را با یک مدیریت جهادی در دستور کار وزارتخانه قرار 
دادیم و باوجود تمام مشکلات و مانع سازی دشمنان، گشایش هایی صورت گرفته است.
وی افزود: تامین مواد اولیه و تامین نقدینگی برنامه ریزی شده و به طور مستمر پیگیر 
آن هستیم، همین امروز با بانک مرکزی نیز جلسه داریم، از آنجایی که دشمن مسیر 
تعاملات ارزی را بسته اما وزارت صنعت، معدن و تجارت راهکار دارد و از ابزارهای خود 

استفاده می کند.
*قطعا در مقابل هر نوع رانت خواری می ایستیم 

وزیر صنعت ، معدن و تجارت ادامه داد: هر کدام از نمایندگان در هر قسمت از این 
وزارتخانه مافیا یا رانت خواری سراغ دارند، صریح اعلام و معرفی کنند. 

رحمانی خاطرنشان کرد: قطعا در مقابل هر نوع رانت خواری و فساد می ایستیم و با 
هیچ احدی تعارف نداریم. بنده نه فامیل دارم، نه باند دارم، نه مافیا دارم.

وی با بیان این که واردات در سال 97 منفی 23 بوده است، گفت: در کالاهای مصرفی 
منفی 30 بوده و مواد اولیه منفی 16 است، این آمار نشان می دهد که جهت گیری وزارت 

صمت درست بوده است. 
وی توضیح داد: در سال  های پیش تر واردات کالا را ممنوع کردیم زیرا تولید داخلی 
داشتیم، امسال نیز فهرست کالاهای تولید داخل را اعلام کرده و واردات آنها ممنوع شد.

*نباید تحت تاثیر فضای روانی که دشمن ایجاد کرده قرار گیریم
وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: اعلام می کنیم هر کسی، هر کالا و قطعه ای 
را می تواند در داخل تولید کند، حمایت و استقبال می کنیم، تولید داخل اولویت اصلی 

وزارت صمت است.
رحمانی ادامه داد: بنده با روحیه جهادی و بسیجی کار می کنم و با قدرت در خط 
مقدم جبهه تلاش می کنم، همه باید توجه داشته باشیم که تحت تاثیر فضای روانی که 

دشمن مدیریت می کند، قرار نگیریم.
وی اظهار داشت: وزارت صنعت و معدن تولید خودروی داخلی را راه اندازی کرده و به 
زودی بازار را مدیریت می کنیم، قطعه سازان شروع به ساخت کرده اند، در مورد قیمت 

ها همین هفته جلسه گذاشتیم. 
وزیر صنعت گفت: امروز بعدازظهر هم جلسه داریم و قطعاً نظارت قوی و گسترده 

خواهد شد و در این زمینه از همه ظرفیت ها استفاده می کنیم.
رحمانی یادآور شد: قدرت گسترده بسیج و بسیج اصناف به کمک وزارت صمت آمده 
است، البته اخطار مربوط به کارشکنی دشمن و خرید محصولات کشاورزی با مدیریت 

خارجی درست است و قطعا از این موضوع جلوگیری و کنترل خواهد شد.
*میزان صادرات مثبت می شود

وی ادامه داد: در حوزه ارز، ما مصرف کننده ارز هستیم و باید نیاز ارزی بخش تولید 
تامین شود، در این زمینه مجلس هم به ما خیلی کمک کرده است. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت یادآور شد: در مورد صادرات، در سال 97 صادرات ما 
منفی 5 بوده به ویژه در نیمه دوم سال گذشته ما راهکارهایی پیدا کردیم که بتوانیم در 

همین شرایط تحریمی صادرات را مثبت کرده و ترازمان را مثبت خواهیم کرد.
رحمانی اظهار داشت: همسایگان را در اولویت اول صادرات تجاری قرار دادیم و 
با مقامات کشورهای همسایه مذاکره کردیم. خط قرمز ما در صادرات حفظ و تامین 
کالاهای اساسی و مصرفی مردم است و در این زمینه کوتاه نمی آییم. مردم مطمئن 
باشند کالاهای مصرفی و اساسی آنها را تامین می کنیم. وزیر صنعت و معدن افزود: ما 
در وزارتخانه قرارگاه تولید تشکیل دادیم، در این قرارگاه سیاستگذاری می کنیم، سازمان 

حمایت هم به صحنه آمده و قطعاً آینده بهتری خواهیم داشت.

مشاور وزیر جهاد کشاورزی:

خودکفایی در تولید گندم امسال نیز 
تکرار می شود

مشاور وزیر  و مجری طرح محوری گندم وزارت جهاد کشاورزی با مطلوب خواندن 
سطح زیر کشت گندم، گفت: امسال نیز خودکفایی گندم تکرار شده و نیاز کشور از محل 

تولید داخلی تامین می شود.
اسماعیل اسفندیاری روز یکشنبه در سفر یک روزه به آذربایجان غربی و در جریان 
بازدید از روند اجرایی طرح تحقیقاتی »ایکاردا /ICARDA « و طرح »pvs« گندم در 
جنوب این استان به خبرنگار ایرنا افزود: برداشت گندم در استان های جنوبی کشور از 

اواخر اسفند سال گذشته آغاز شد.
وی ادامه داد: با وجود وقوع سیل در استان های جنوبی کشور به ویژه در خوزستان، 
میزان تولید گندم نسبت به سال گذشته نه تنها کاهش نیافته بلکه تاکنون میزان خرید 
30 درصد بیشتر از سال گذشته گزارش شده است. وی با اشاره به اینکه تاکنون یک 
میلیون و 200 هزار تن گندم مازاد بر مصرف کشاورزان توسط شرکت غله و خدمات 
بازرگانی خریداری شده، بیان کرد: بارندگی های اخیر نیز موجب افزایش عملکرد در 
مزارع گندم آبی و به ویژه مزارع گندم دیم شد و بر همین اساس تولید گندم در سال 
جاری بیش از نیاز مصرف داخلی است. وی با بیان اینکه مطالبه های گندمکاران در 
اسرع وقت به حساب آنان واریز می شود، اضافه کرد: کار برداشت گندم در استان هایی 
که در اقلیم مرطوب نوار ساحلی دریای خزر قرار دارد نیز از دهه اول خردادماه آغاز می 
شود.  مجری طرح گندم کشور با تاکید بر اینکه چهار میلیون هکتار از اراضی دیم کشور 
طی سال زراعی جاری زیر کشت گندم قرار دارد و در 2 میلیون هکتار دیگر از اراضی نیز 
این محصول به صورت آبی کشت شده است، اظهار داشت: وضعیت مزارع گندم در 

کشور با توجه به بارندگی های مطلوب بهاره و پاییزه بسیار مطلوب است. 
به گزارش ایرنا ایران به منظور انتقال یافته های علمی کشت گندم به داخل مزارع 
کشور در افقی پنج ساله با موسسه تحقیقاتی ایکاردا جهت کشت گندم همکاری می 
کند.  مرکز بین المللی تحقیقات کشاورزی در مناطق خشک )ICARDA( یکی از 
مراکز تحقیقاتی هست که در سال 1977 با هدف انجام تحقیقات و به منظور دستیابی 
به امنیت غذایی، بهبود معشیت مردم و بهره برداری پایدار از منابع طبیعی در مناطق 
خشک جهان تاسیس شد.  »ایکاردا« یکی از 15 مرکز تحقیقات بین المللی وابسته به 
گروه مشاوران بین المللی تحقیقات کشاورزی است که مرکز آن در کشور سوریه و در شهر 
حلب واقع شده و در اکثر نقاط خشک و نیمه خشک جهان دارای فعالیت های علمی 
و پژوهشی است. مهم ترین مأموریت های ایکاردا تلاش برای افزایش امنیت غذایی و 
کاهش فقر از طریق مشارکت مردم و حفظ محیط زیست جهت دستیابی به تولیدات 

کشاورزی مطلوب می باشد. 

کارشناس بازار ارز :

عوامل بنیادی اقتصادی، نقشی در افزایش نرخ 
ارز نداشتند

یک کارشناس بازار ارز با بیان اینکه عوامل بنیادی اقتصادی عامل رشد اخیر نرخ ارز 
نبوده اند، گفت: مهمترین عاملی که باعث افزایش قیمت ارز در هفته های اخیر شده 

تورم انتظاری است.
»میثم رادپور« با بیان اینکه شرایط کنونی بازار ارز تا حدود زیادی شبیه سال 92 است، 
افزود: در آن زمان پس از چند سال تثبیت نرخ ارز و افزایش حجم نقدینگی به یکباره به 
دلیل تنش های سیاسی و اقتصادی، فنر رشد نرخ ارز آزاد شد و رشد زیادی را بدنبال 

داشت تا اینکه مذاکرات مربوط به توافق هسته ای انجام و به توافق برجام منتهی شد.
این کارشناس بازار ارز اضافه کرد: در آن دوران نیز نقدینگی رشد زیادی داشته و نرخ 
ارز در مقایسه با حجم نقدینگی، شکاف زیادی داشت، اما با رشد چند برابری نرخ ارز، 
این شکاف از بین رفت. وی اظهار داشت: در دوره مزبور )سال 92 به بعد( نیز حجم 
نقدینگی بسیار بالا رفت، اما نرخ دلار ثابت ماند تا اینکه سال گذشته به علت برخی 
تحولات اقتصادی و سیاسی نرخ ارز چندین برابر شد و فاصله موجود میان نقدینگی و 
نرخ ارز باردیگر پر شد، بنابراین عوامل بنیادی اقتصادی )فاندامنتال( که زمینه رشد نرخ 
ارز را در هفته های گذشته فراهم کرده باشد، وجود ندارند. رادپور با بیان اینکه مهمترین 
عاملی که باعث رشد نرخ ارز در هفته های گذشته شده تورم انتظاری است، گفت: 
بنابراین شرایط بنیادی، باعث رشد قیمت ارز نشده، بلکه بازیگران بازار انتظار رشد قیمت 
را دارند. این کارشناس بازار ارز گفت: عامل دیگری که رشد شدید قیمت ها را موجب 
شد، فشار زیاد از بالا برای کنترل و سرکوب قیمت  کالاها بود. وی افزود: واقعیت اینکه 
پس از رشد قیمت ارز، بهای سایر کالاها نیز متناسب با آن بالا می رود، اما برخی تلاش 
های صورت گرفت تا مانع رشد قیمت ها شود که این سرکوب قیمتی، باعث بی اعتمادی 

در بین فعالان اقتصادی شده است.

اقتصاد    ی

فقط  دیگر  روزها  این  فروشگاهی  کارت خوان  دستگاه های 
برای فروشگاه ها نیستند و افرادی این دستگاه ها و به ویژه نوع 
سیارشان را در اختیار دارند که مشخص نیست این دستگاه ها را 
از چه طریق و با چه مدارکی در اختیار گرفته اند و تراکنش های 
خود را با آن انجام می دهند؛ تراکنش هایی که هزینه های آن را 

فقط بانک می دهد.
این روزها برای خرید هر کالایی به هر جا که مراجعه کنیم، 
از  احتمال بسیار قوی وجود دارد که بتوان مبلغ مورد نظر را 
طریق دستگاه کارت خوان پرداخت کرد، چراکه دستگاه های 
کارت خوان به طور قابل ملاحظه ای گسترش یافته اند و علاوه بر 
بانک ها، شرکت های پرداخت نیز اقدام به ارائه این دستگاه ها به 

متقاضیان خود می کنند.
اما گاهاً این دستگاه های کارت خوان یا پوزها را در محل هایی 
این  که  باشد  سوال  برای مان  شاید  که  می کنیم  مشاهده 
کنند؟  دریافت  را  دستگاه ها  این  توانسته اند  چگونه  افراد 
دست فروش های خیابانی، دست فروشان مترو، فروشندگان دلار 

و حتی بعضاً متکدیان خیابانی نیز از این دستگاه ها دارند!
دستگاه های کارت خوان، برای همه!

اینکه فروشگاه ها به راحتی به دستگاه های کارت خوان مجهز 
هستند و برای تمام تراکنش های خود از این دستگاه ها استفاده 
می کنند چیز عجیبی نیست، اما نکته ای قابل اهمیت در این 
میان این است که چه قوانینی برای ارائه این دستگاه ها به افراد 
حقیقی و حقوقی وجود دارد که همه می توانند به راحتی به آن ها 

دسترسی داشته باشند.
شاید تاکنون پیامک هایی با این مضمون برای تان آمده باشد: 

»پوز سیار و ثابت، یک روزه، مالکیت قطعی با گارانتی«.

*مدارک مورد نیاز برای سفارش کارت خوان
مدارک احراز هویت، جواز کسب و مجوز فعالیت متناسب با نوع 
فعالیت، گواهی بانک و تعهد بانکی و افتتاح حساب نزد بانک 
مورد نظر از مهم ترین مدارکی است که بانک ها و شرکت های 

پرداخت برای ارائه پوزها از متقاضیان طلب می کنند.
اما سوال اصلی اینجاست که دست فروشان، متکدیان، دلالان 
دلار و افرادی از این قبیل دقیقاً چه مجوزی برای فعالیت دارند 
و چگونه این دستگاه ها را دریافت می کنند؛ واضح است که این 

افراد دستگاه ها را یا از طریق اطلاعات غلط و به طور غیرقانونی 
به دست آورده اند یا این دستگاه ها مرتبط با کسب و کار دیگری 
است که اکنون این افراد برای فعالیت های دیگر خود از آن ها 
استفاده می کنند که در هر دو صورت استفاده از آن ها ناقض 

قانون است.
به گزارش ایسنا، در همین راستا، انتظار می رود که بانک مرکزی 
با صاحبان پوزه ای غیرقانونی برخورد کند، چراکه این دستگاه ها 
تراکنش های  اقتصادی نظیر  برای تخلفات  می تواند راه هایی 

مشکوک، پولشویی و … باشد.
از سوی دیگر به نظر می رسد قوانینی که بانک مرکزی در رابطه 
با دستگاه های کارت خوان و به طور کلی تراکنش های مجازی 
قوانین  نیز  قوانین  این  و مهم ترین  نیازمند اصلاح  قرار داده، 

مربوط به کارمزد است.
*هزینه تراکنش ها را بانک ها می دهند

هیچ گونه  دستگاه ها  این  روی  تراکنش های  حاضر  حال  در 
کارمزدی برای استفاده کنندگان آن ندارد و فقط بانک باید کارمزد 
آن را پرداخت کند که این موضوع در سال های اخیر سبب ایجاد 

مشکلات فراوان برای بانک ها شده است.
برای جذب  ابتدا  بانک ها در  بود که خود  اقدامی  این  البته 
از بین  را  انجام دادند و کارمزد  مشتری کارت خوان های خود 
بردند، اما آن چه دنیا آن را اجرایی می کند این است که هر کدام 
از افرادی که از این تراکنش ها به نوعی سود می برند باید بخشی 
از کارمزد آن را پرداخت کنند؛ این افراد شامل خریدار، فروشنده، 

بانک مبدأ، بانک مقصد و … است.
این موضوعی است که ناصر حکیمی - معاون فناوری های 
بانک داری  نیز سال گذشته در همایش  بانک مرکزی -  نوین 
الکترونیک از آن یاد کرد و گفت که موضوع کارمزدها کار درستی 

بود که برداشته شد و اکنون بازگرداندن آن ها سخت است.
به این ترتیب، هرچند که سقف تراکنش در سال گذشته محدود 
به 50 میلیون تومان با هر کارت بانکی و 100 میلیون تومان با هر 
کد ملی شد، اما به نظر می رسد که این موضوع نیازمند نظارت 
بیشتر بانک مرکزی و جمع آوری دستگاه های کارت خوان غیر 
قانونی است، چراکه این تراکنش ها هزینه سنگینی بر دوش 

بانک ها اضافه می کند.

متکدیان و دست فروشانی که دستگاه کارت خوان دارند

جیب خالی، پوز عالی!

عضو شورای عالی بورس در خصوص احتمال سهمیه بندی شدن برخی کالاها گفت: علاوه بر مشکلات ساختاری اقتصادی، برخی 
تصمیمات نادرست اقتصادی به ذهن مدیران و مسئولان برمی گردد؛ ذهن هایی که همچنان راه درست را ایجاد چارچوب و استفاده از 

سهمیه بندی در اقتصاد می دانند.
سعید اسلامی بیدگلی درباره دو راهی دولت سر اقتصاد آزاد یا دولتی در زمینه تنظیم بازار کالا، گفت: عموماً برخورد با مشکلات و 
سختی ها، باید برای سیاست گذاران تجربه شود و با توجه به سیاست های اشتباه سال گذشته و اختصاص یارانه به بازارها، به نظر می رسد 

سیاست گذاران به تبعات اقتصاد سهمیه بندی واقف هستند.
عضو شورای عالی بورس افزود: البته در برخی تصمیمات، تغییر آرام ذهنیت ها به سمت واگذاری بازارها به مکانیزم خود بازار دیده 

می شود اما جریان مقابل یعنی اختصاص یارانه نیز با قدرت وجود دارد.
اسلامی بیدگلی ادامه داد: آنچه مسلم است اینکه در روند اقتصاد دولتی و تخصیص یارانه، نظام توزیع با مشکلات عدیده ای مواجه 

می شود و بازهم عده ای برای دریافت یارانه صف می کشند و معضلات بیشتر می شود.
به گفته عضو شورای عالی بورس، اگر فرآیند قیمت گذاری را از بازار و جریان های شفاف خارج کنیم و مجدداً به سیاست گذار بسپاریم، 

آسیب های زیادی در انتظار اقتصادمان خواهد بود.
بازار سرمایه به کشف قیمت درست برای کالاها کمک کند

وی گفت: دولت باید به شکل مشخص سیاست های یارانه ای خود را اعلام کند و مابقی فرآیندها را به مکانیسم بازار بسپارد. در این بین 
بهترین راهکار برای کشف قیمت کالاهایی که نقش اساسی در اقتصاد کشور دارند، استفاده از سازوکار بورس کالا است تا علاوه احترام 

به نظام بازار، شفافیت نیز بر روند مبادلات حاکم شود.
اسلامی بیدگلی خاطرنشان کرد: مجموعه بازار سرمایه باید بر لزوم عرضه و کشف قیمت کالاهای مهم در بورس کالا تاکید کنند و در 
طرف مقابل روند توسعه ابزارهای مالی بورس کالا به خصوص در حوزه مدیریت ریسک نیز باید تقویت شود تا این ابزارها به فرآیند تنظیم 
بازارها کمک کند. او در پایان گفت: مدام در شورای عالی بورس، نکات در خصوص فاصله گرفتن از اقتصاد دستوری مطرح می شود که 

امیدواریم که مورد توجه سیاست گذاران قرار گیرد.

بانک مرکزی پیرو بخشنامه ای در خصوص جایگزینی رمزهای پویا به جای رمزهای ایستا در پرداخت های بدون حضور کارت و 
باتوجه به لزوم ارتقای سطح امنیت پرداخت های مردم وجلوگیری ازتضییع حقوق سپرده گذاران، نکاتی را برای توجه دقیق واجرای 

مفاد آن به شبکه بانکی ابلاغ کرد.
متن این بخشنامه به شرح زیر است:

1.برای حمایت از کسب و کارهای نوپا و نیز تسهیل فرایند پرداخت غیر حضوری قبوض، بانک ها می توانند با قبول مسئولیت 
هرگونه سوء استفاده از مسائل امنیتی و جبران خسارات احتمالی وارد شده به مشتریان، برای تراکنش های کمتر از 5 میلیون ریال 
در روز و همچنین تراکنش هایی که ذینفع آن دستگاه های عمومی – نظیر صادرکنندگان قبض – باشند، استفاده از رمزهای ایستا را 

مجاز تلقی کنند.
2. از ابتدای خردادماه تامین امنیت مشتریان نظام بانکی در تراکنش های بدون حضور کارت بر عهده بانک ها بوده و هرگونه 
مسئولیت سوءاستفاده از حساب های مشتریان به دلیل آسیب پذیری های امنیتی در سرویس های بانکی مستقیما به عهده بانک 

است و در این موارد تایید مرجع قضایی برای جبران خسارت مشتریان کفایت می کند.
3.جایگزینی رمزهای دوم پویا به جای رمزهای دوم ایستا به عنوان یکی از برنامه های ارتقای سطح امنیتی نظام بانکی مطرح بوده 

و با توجه به این که »امنیت«، بخش لاینفک هر خدمتی است، نباید هیچ هزینه ای از دارندگان کارت و مشتریان بانکی اخذ شود.
4.در صورتی که بانک بتواند راه حل مطمئن دیگری را، که با تایید بانک مرکزی متضمن تایید هویت قوی مشتری پیش از برداشت 

از حساب مشتری باشد، اجرایی کند، می تواند از این راهکار به عنوان جایگزین رمز پویا استفاده کند.
5.هرگونه فرایند تامین امنیت پرداخت های بدون حضور کارت باید با انجام هزینه های منطقی و معقول و مطابقِ قیمت تمام شده 

فنی در آن بانک به صورت یک زیرساخت دایمی صورت گرفته و صرفه و صلاح بانک به طور کامل در آن مد نظر قرار گیرد. 
6.به منظور پشتیبانی حداکثری از مشتریان ضرورت دارد امکانات ارایه رمز محدود به استفاده از برنامه های کاربردی گوشی های 
هوشمند نشده و ارایه آن از طریق سایر ابزارها نظیر پیامک، پیام رسان های داخلی مجاز و نظایر آن برای مشتریان بانک ها نیز حسب 

تشخیص بانک فعال شود.

عضو شورای عالی بورس :

برای درست شدن اقتصاد ذهن ها را باید شست!
توضیح بانک مرکزی ؛

درباره رمزهای یک بار مصرف بانکی بیشتر بدانیم

علیرغم اینکه در شرایط فعلی اقتصاد، چگونگی دخل و خرج ارزی بیش از پیش باید 
مورد توجه قرار گیرد، آمارها چیز دیگری می گوید؛ چراکه در مواردی ارز آن هم از نوع 
دولتی برای واردات محصولات لوکس و غیر ضرور از جمله غذای سگ و گربه و پوره میوه 
از جیب کشور رفته و در ازای آن قرار است ارزهایی حاصل از صادرات محصولات آب بر و 

یارانه بر کشاورزی به کشور بیاید که اگر بیاید...
به گزارش ایسنا، در شرایطی که کشور به دلیل بروز تحریم های نفتی در تأمین منابع 
ارزی خود دچار محدودیت است، هزینه کرد منابع محدود ارزی مسأله ای بسیار مهم 

است.
بر این اساس به نظر می رسد باید در واردات برخی اقلام غیر ضروری به کشور تجدیدنظر 
کرد. برای مثال واردات محصولاتی مانند غذای گربه و سگ، موز، دانه کاکائو، پوره موز، 
پشن فروت، لیپی و آناناس که اقلامی لوکس برای طبقات خاص هستند، آن هم در 
شرایطی که برای تأمین منابع محدود ارزی، صادرات مواد خام، محصولات کشاورزی و 
محصولات اساسی همچون سیب زمینی و پیاز انجام می شود، باید در آن تجدیدنظر کرد.

*صادراتی که برای دلالان می صرفد!
این مساله زمانی اهمیت بیشتری پیدا می کند که بدانیم ارز برخی از اقلام لوکس مانند 
غذای گربه و سگ بر اساس فهرست اعلام شده توسط بانک مرکزی از محل ارزهای 
دولتی تأمین می شود. ارزهای دولتی که بخشی از آن حاصل صادرات صیفی جات به 

عنوان محصولاتی اساسی است.
همانطور که می دانیم صادرات محصولاتی مانند سیب زمینی به دلیل آب بری بسیار 
بالایی که دارند صرفه اقتصادی چندانی _جز برای دلالان_ ندارد. استفاده از اقلیم 
خشک سرزمین ایران و انواع یارانه های دولتی برای تهیه و حمل و نقل این محصولات، 

صادرات این گونه محصولات را برای کشور به صرفه نمی کند.

از سوی دیگر بر اساس گفته های فرهاد دژپسند - وزیر امور اقتصادی و دارایی - از 40 
میلیارد دلار صادرات غیر نفتی که انجام شده است فقط 10 میلیارد دلار از آن به کشور 
برگشته و 75 درصد از آن به کشور برنگشته است؛ این یعنی برخی از همین محصولاتی 
که حتی صادرات و ارزآوری از محل آنها به صرفه نیست، هم صادر شده و هم دلارش به 
کشور نیامده است! از همه اینها گذشته کمبود برخی از محصولات کشاورزی اساسی در 
بازار مسأله ای است که در ماه های گذشته تقریباً به امری عادی تبدیل شده است. بعد از 
جهش قیمت ارز از اوایل سال گذشته تقریباً هیچ ماهی نبوده که در آن خبری از جهش 
قیمت یکی از محصولات کشاورزی را نشنویم. در این بین محصولاتی مانند سیب زمینی، 
گوجه فرنگی و پیاز به دلیل سهم زیادی که در پر کردن سفره اقشار ضعیف تر دارند، دارای 

حساسیت بالاتری هستند.
واقعیت این است که بعد از تحولات اخیر و حادث شدن تورم 30 درصدی در اقتصاد، 
تأمین معیشت نیز برای برخی از اقشار ضعیف تر، سخت شده است. اقشاری که شاید 
بتوانند با کمترین هزینه، با سیب زمینی و گوجه فرنگی و ترکیب آنها با برخی اقلام ساده 

مانند تخم مرغ در این اوضاع سخت اقتصادی روزگار خود را بگذرانند.
بر اساس آمارهای تجارت خارجی گمرک ایران، تا 11 ماهه سال 1397 معادل 195 
هزار و 692 تن سیب زمینی از گمرکات ایران خارج شده است. این حجم 202 میلیون و 
913 هزار دلار معادل 1,326 میلیارد تومان بوده است. همچنین میزان صادرات بادمجان 
در این مدت حدود 140 هزار و ۸41 تن معادل 49 میلیون و 361 هزار دلار، برابر با 3۸3 
میلیارد و 500 میلیون تومان بوده است. صادرات گوجه فرنگی تازه یا سرد کرده نیز در 
همین مدت 572 هزار و ۸55 تن بوده که معادل 244 میلیون دلار به ارزش ریالی 1369 
میلیارد و 630 میلیون تومان است. همچنین صادرات گروه کالایی "پیاز و موسیر" که در 
ماه های بعد از عید دچار افزایش قیمت در بازار شده است تا پایان بهمن ماه سال گذشته 

معادل 124 میلیون دلار و به میزان 342 هزار و 671 تن بوده است.
کوچک بودن رقم صادراتی این اقلام، زمانی برجسته می شود که آن را با هزینه ای که 
بابت واردات موز انجام شده است مقایسه کنیم. بر اساس آمارهای واردات گمرک ایران، 
تا پایان بهمن ماه سال گذشته 390 هزار و 27۸ تن معادل 1366 میلیارد و 61۸ میلیون 

تومان و به ارزش دلاری 326 میلیون و 7۸3 هزار دلار بوده است.
با این شرایط صادرات مایحتاج اساسی مردم و همچنین با صرف منابع آب و یارانه ای، 
با توجیه کسب دلار امری است که نیازمند بررسی بیشتر است. آن هم در شرایطی که به 
گفته وزیر اقتصاد از مجموع صادرات غیرنفتی تنها 25 درصد از آن به کشور برمی گردد و 

عمده آن نیز مربوط به محصولات پتروشیمی و فولادی است.
به گزارش ایسنا، مجموع این مقدمات ما را به این سوال می رساند که در شرایط فعلی 
که گاهاً از اصطلاح جنگ اقتصادی هم برای توصیف آن استفاده می شود، چرا باید اجازه 
داد محصولاتی که قوت غالب ضعفا را تشکیل می دهند، در این حجم صادر شوند؟ در این 
میان انتظار می رود دستگاه های اقتصادی مانند وزارت صنعت و وزارت اقتصاد نهادهایی 

هستند که در این شرایط باید پاسخگو باشند.

دخل و خرج ارزی به روایت آمار

دلارهایی که برای پوره و گربه می رود!

به استناد بند1مصوبه شماره 61 مورخه 98/01/25 شورای اسلامی شهر دیزج دیز ، این شهرداری در نظر دارد یک  دستگاه خودرو سایپا )کمپرسی ( شهرداری 
دیزج دیز را با شرایط ذکر شده در جدول ذیل به فروش رساند . علاقمندان بایستی مبلغ 10 درصد مبلغ پیشنهادی را بعنوان سپرده شرکت در مزایده به حساب 
سپرده  337481170  نزد بانک کشاورزی شعبه دیزج دیز واریز نموده و فیش واریزی را داخل پاکت الف و قیمت پیشنهادی را در داخل پاکت ب  گذاشته  و هردو 
پاکت را داخل  پاکت  ج گذاشته  و به دبیر خانه  شهرداری دیزج دیز تحویل نمایند ضمنا آخرین مهلت تسلیم پیشنهادات تا آخر وقت اداری روز سه شنبه مورخه 
1398/02/31 خواهد بود . پیشنهادات دریافتی رأس ساعت 12 ظهر روز چهار شنبه  مورخه 1398/03/01 با حضور کلیه اعضاء کمیسیون مفتوح و قرائت 

خواهد شد.
مبلغ تضمین شرکت در مزایدهوضعت بیمهمدلرنگشماره پلاکسیستمنوعردیف

10 درصد قیمت پیشنهادیبیمه ندارد1384آبی- روغنی27 323 ب23نیسانکامیونت کمپرسی1

شرایط مزایده:
1- تکمیل و امضاء فرم قیمت پیشنهادی الزامی است. بدیهی است درصورت عدم تکمیل مدارك پاکت های الف ، ب و ج و یا مبهم بودن- مخدوش بودن فرم 

درخواست ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
اعضای کمیسیون مزایده شهرداری دیزج دیز از بین شرکت کنندگان به دو نفرکه بالاترین قیمت پیشنهادی را برای خرید داده باشند به ترتیب اولویت نفر برنده 

را انتخاب می نماید.
تبصره 1: در صورت انصراف نفر اول ضمن ضبط سپرده وی به نفع شهرداری دیزج دیز و با پیشنهاد کتبی شهرداری نفر دوم در اولویت قرار میگیرد و در 

صورت استنکاف نفر دوم از انجام معامله سپرده وی نیز به نفع شهرداری  ضبط خواهد شد.
به محض مشخص شدن نفرات برنده مبلغ سپرده سایر افراد با ارائه در خواست کتبی مسترد می گردد.

  تبصره2: از آنجائیکه مزایده فوق فقط یك برنده دارد به محض قطعی شدن  برنده و اعلام موضوع به وی ظرف مدت  یك هفته پس از اعلام فرصت دارند 
الباقی وجوه پیشنهادی قیمت خودرو را به حسابی که از سوی شهرداری اعلام  می گردد، واریز نمایند. درغیر اینصورت به منزله انصراف  تلقی و سپرده وی به 

نفع شهرداری  ضبط و نفر بعدی در اولویت قرار می گیرد.
  تبصره3: وجوه سپرده تضمین شرکت در مزایده نفرات دوم حداکثر ظرف مدت یك ماه مسترد می شود. مگراینکه دراین مدت به ترتیب اولویت به نامبردگان 

ابلاغ شود.
2- هرگونه هزینه نقل و انتقال اسناد مالكیت و همچنین هزینه آگهی ، هزینه قیمت کارشناسی و ثبت قرارداد در دفتر خانه اسناد رسمی مطابق 

مقررات قانونی خواهد بود.
3- شهرداری در رد یا قبول یك یا تمام پیشنهادات مختار است و متقاضیان حق اعتراض به تصمیم مأخوذه توسط کمیسیون مزایده را نخواهد داشت.  

4-در صورتیکه در موعد مقرر پیشنهادی نرسیده باشد یا پیشنهادات به حد نصاب نرسیده باشد  شهرداری می تواند مزایده را تجدید نماید. 
5- پیشنهاد دهنده مکلف است کلیه اسناد مزایده را دقیقاً مورد مطالعه قرار داده و با قید عبارت خوانده شد و مورد قبول است تمامی صفحات آن را امضاء و 

اعاده نماید.
6- طرف قرارداد با شرکت در مزایده به عدم شمول ممنوعیت قانون منع مداخله وزراء ، نمایندگان و کارکنان دولت در معاملات دولتی و اصلاحات و الحاقات 

بعدی آن اقرار می نماید.
7-کلیه متقاضیان محترم می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر همه روزه در ساعات اداری به امور مالی ) قسمت کار پردازی ( شهرداری مراجعه یا با شماره 

تلفن 36563996 تماس حاصل نمایند .
۸-شرکت در این مزایده و دادن پیشنهاد به منزله قبول تمامی شرایط و تکالیف مندرج در این آگهی و سایر مقررات مالی شهرداری می باشد.

9-به پیشنهادهای  بدون سپرده، مبهم، مخدوش و مشروط و همچنین کمتر از قیمت پایه ترتیب اثرداده نخواهدشد .

شهرداری دیزج دیز                                                                        

علی نقی لو - شهردار دیزج دیز

آگهی مزایده فروش خودرو
تاریخ:1398/02/19                 

یک کارشناس حوزه کار گفت: شرکت هایی که به گرانی دامن می زنند درصدد ضربه زدن به 
مردم و دولت هستند و عملًا سیستم نظارت و قیمت گذاری در بازار را که در اختیار دولت است، 
از بین می برند و نقش دولت را تضعیف می کنند؛ لذا اگر دولت ارز 4200 تومانی می دهد، پای 

نظارتش هم بایستد.
علی اکبر لبافی در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر استفاده از نظر و تجربه بخش خصوصی 
و غیر دولتی در تصمیم گیری ها و تصمیم سازی های کلان کشور، گفت: امروز بسیاری از 
واحدهای تولیدی و بنگاه های با مشکل تأمین مواد اولیه و تبدیل آن به محصول مواجهند. 
از یک طرف نمی توانند مواد مورد نیاز خود را تهیه و تأمین کنند، از طرف دیگر نمی دانند 

محصول تولیدی را با کدام قدرت خرید در بازار بفروشند.
وی ادامه داد: صادرات هم مشکلات خاص خود را دارد و از تخصیص ارز گرفته تا شناسایی 
بازارهای هدف را در بر می گیرد به همین دلیل تصمیماتی که بر اساس شرایط موجود 

می گیریم باید با همراهی بخش خصوصی و تعاونی باشد.
لبافی در پاسخ به این پرسش که آیا واردات کالاها با ارز 4200 تومانی و عرضه آن با چند برابر 
قیمت در آشفته بازار قیمت ها تأثیرگذار است؟ گفت: قطعاً اثرگذار است و هر جا که چنین 
نگاهی باشد و نظارت نشود، منجر به فساد می شود. دولت لیست شرکت هایی که ارز 4200 
تومانی را گرفته اند در اختیار دارد و می تواند آنها را شناسایی کند؛ لذا باید نظارت کند این 
کالاها چطور وارد شده و از کجا سر در آورده اند؟ شرکت هایی که به گرانی در داخل دامن 
می زنند درصدد ضربه زدن به مردم و دولت هستند و عملًا سیستم نظارت و قیمت گذاری در 
بازار را که در اختیار دولت است از بین می برند و نقش دولت را تضعیف می کنند؛ لذا اگر دولت 

ارز 4200 تومانی می دهد باید پای نظارتش هم بایستد.
این کارشناس حوزه کار با بیان اینکه تصمیمات دولتی باید بر مبنای متغیرهای واقعی 
اقتصاد باشد، اظهار کرد: اگر واحدی قبلًا 100 میلیون تومان بابت مواد اولیه پرداخت 
می کرده امروز باید 300 میلیون تومان بپردازد ولی رکود تورمی ایجاد شده در کشور باعث 
می شود نه فقط تولیدکننده بلکه کارگر و جامعه هم متضرر شوند؛ چون وقتی تورم اتفاق 
می افتد پول و کارکرد آن هم کم می شود. 100 میلیون تومان کارایی 50 میلیون تومان را در 
اقتصاد دارد و عملًا ارزش خود را از دست می دهد؛ به همین دلیل نباید بدون مشورت با بخش 

خصوصی تصمیمی گرفته شود چون این بخش از شرایط موجود تأثیر می پذیرد.
*بدون مشورت با بخش خصوصی تصمیمی نگیریم

وی تاکید کرد: در ماده 60 قانون رفع موانع تولید گفته شده هر تصمیمی که از ناحیه 
دولت یا مجلس و دستگاه ها گرفته می شود حتماً با نظر بخش خصوصی تأثیر پذیر از این 
تصمیمات همراه باشد. مواد 2 و 3 قانون بهبود فضای کسب و کار نیز بر موظف کردن دولت و 
دستگاه های حاکمیتی به کسب نظرات مشورتی بخش خصوصی و تشکل ها در فرآیند تدوین 

مقررات و آئین نامه ها تاکید دارد.
لبافی گفت: ما در سیستم قانونگذاری خود مرکز پژوهش های مجلس را داریم که در اختیار 
مجلس است ولی این مرکز نباید بدون مشورت با بخش خصوصی تصمیم گیری کند و در 
نهایت آن تصمیم را تبدیل به قوانینی کند که ناچار شویم مدتی بعد به دنبال اصلاح آن برویم.

این کارشناس حوزه کار افزود: در آلمان قانونگذاری به این شکل اتفاق می افتد که ابتدا 
مجلس از کمیته های تخصصی می خواهد که نظر بخش خصوصی و بخش هایی که از آن 
تصمیم تأثیر می پذیرند را بگیرد سپس در قالب کمیته های تخصصی وارد عمل می شود و در 
نهایت به کمیته های اصلی مجلس راه می یابد ولی چند درصد تصمیمات مرکز پژوهش ها، نظر 

و مشورت بخش خصوصی و تعاونی، اصناف و کارگران را دارد؟

یک کارشناس حوزه کار :
دولت ارز می دهد پای نظارتش هم بایستد!
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برابربیعدالتیهاساکتنمیمانم

حمله مجیدی به عراقچی و قدرت!

سرمربی استقلال بعد از جنجال در راهروهای ورزشگاه تختی حالا اعتراضات خود 
را در اینستاگرام مطرح کرده و به شدت نسبت به اتفاقات هفته بیست و نهم معترض 

است.
 فرهاد مجیدی بعد از مردود اعلام کردن گل استقلال به اندازه ای عصبی بود که 
اکبریان او را در کنار زمین تحمل نکرد تا فصل برای مجیدی بعد از این گل مردود مانند 
استقلال به پایان برسد و او پایانی بسیار تلخ در پایان اولین فصل مربی گری خود که 

البته عمر چندانی نداشت تجربه کند.
 سرمربی استقلال بعد از پایان مسابقه در جمع خبرنگاران صحبت های تندی را 
مطرح کرد و در ادامه و با گذشت 12 ساعت این بار در اینستاگرام به شدت نسبت به 
برخی اتفاقات واکنش نشان داد که مطمئنا می تواند برای او عواقب زیادی به همراه 

داشته باشد.
 فرهاد مجیدی در پست اینستاگرامی خود نوشت:

 استقلال قهرمان نشد و به همه ی آنچه می خواستند، رسیدند. از فدراسیون گرفته 
تا وزیر و معاون وزیر که در میانه این همه بحران خارجی و داخلی، گرانی و فروپاشی 
اقتصادی، اختلاس و فساد، آرزویش این است که پرسپولیس قهرمان شود. این همه بد 
بختی گریبانمان را گرفته و فوتبال شادی و تسکین موقت دردهای همه ماست که آن را 

آلوده به ناحق می کنند و از ما دریغ می کنند.
 گل سالم ما را مردود اعلام کردند و فقط حق بازیکنان و مربیان را تضییع نکردند. حق 
میلیون ها طرفدار استقلال را ضایع کردند. این اشتباه داوری نیست و فساد گسترده 
است که همه جا ریشه دوانده است. از کارشناسی که در تلویزیون جلوی میلیون ها 
مخطب به راحتی دروغ می گوید و هیچ ابایی هم ندارد که نظرش، قوانین علم فیزیک را 
هم نقض کند تا آن پیشکسوتی که تا دیروز دلسوز و نگران من بود که مهره سوخته نشوم 
و امروز در برابر این حق خوری آشکار سکوت می کند. پشت به قدرت و رو به طرفداران 
استقلال حرف می زنم، در برابر بی عدالتی ها هرگز ساکت نخواهم بود. ما قهرمانی 
را از دست دادیم اما بازیکنان ما با تمام وجود بازی کردند و این کم از قهرمانی نیست. 
هواداران استقلال در هر حالی از ما حمایت کردند، استقامت آنها در طرفداری از تیم به 

ما هم درس پایداری می دهد."
 سرمربی جوان استقلال البته بعد از ساعاتی پست خود را ویرایش کرد و در پست 
جدید ضمن حذف کلمه وزیر و معاون وزیر، واژه "معاون وزیر امورخارجه" را جانشین 
کرد تا به این ترتیب نسبت به صحبت های عراقچی معاون وزیر امور خارجه موضع 

گیری کرده باشد.
مجیدی در این پست نسبت به صحبت های روزشنبه عراقچی که گفته بود علاقه مند 
است پرسپولیس قهرمانی لیگ را جشن بگیرد، طعنه زده در شرایطی که علاقه چهره 
های سیاسی به فوتبال در همه جای دنیا یک موضوع پذیرفته شده است و در چنین 
مواقعی رعایت اصل بی طرفی  موضوعی است که می تواند با بررسی همه جوانب مورد 

بررسی قرار گیرد. 
مجیدی برای چهارمین مرتبه اقدام به تغییر در پست خود کرد و این بار با ارائه 
توضیحاتی جدید نه تنها نسبت به سلطانی فر و داورزنی انتقادی را مطرح نکرد بلکه از 

زحمات آنها برای استقلال گفت تا کاملا تغییر موضع داده باشد.
 سرمربی جوان استقلال که شنبه شب  70 دقیقه در کنار خط برای موفقیت این تیم 
جنب و جوش داشت و در نهایت با اعتراض از کنار زمین اخراج شد، حالا با صحبت 
های خود توانسته محبوبیت زیادی را میان هواداران کسب کند و در اولین واکنش ها 
هواداران استقلال که از ابتدای فصل نسبت به تصمیمات خارج از حوزه فوتبال گلایه 

داشتند، از صحبت های مجیدی استقبال کردند.
استقلال تا پایان فصل دو دیدار تقریبا تشریفاتی را پیش رو دارد و باید برابر سپیدرود و 
العین قرار گیرد که نتیجه آنها خیلی شرایط این تیم را تغییر نمی دهد اما صحبت های 
مجیدی در اینستاگرام و البته صحبت های تند او بعد از مسابقه قطعا پایه گذار یک روند 

اعتراضی میان هواداران استقلال خواهد شد.

بهتاشفریبا:

 قهرمانی را از دست استقلال درآوردند
فنی   کمیته  عضو  و  پیشکسوت  یک 

تیم  این  که  است  معتقد  استقلال 
قهرمانی لیگ برتر را از دست نداد بلکه از 

دست آبی پوشان پایتخت درآوردند.
تیم  این  دیدار  درباره  فریبا،  بهتاش 
مقابل صنعت نفت آبادان که با تساوی 
بدون گل به پایان رسید و منجر به از دست 
رفتن شانس قهرمانی آبی پوشان پایتخت 
شد، اظهار کرد: من از شما می پرسم که 
از دست دادن قهرمانی تقصیر باشگاه 
استقلال بود یا داور. در سه بازی مقابل 

پدیده، صنعت نفت آبادان و ذوب آهن، گل های صحیح مان را گرفتند که همین سه گل 
ما را به قهرمانی می رساند. اگر این سه گل درست اعلام می شد، استقلال با اختلاف 

قهرمان می شد. نمی دانیم که به چه کسی باید از این بابت شکایت کنیم.
او در پاسخ به این سوال که آیا با این اوصاف جریانی برای قهرمان نشدن استقلال و به 
قهرمانی رسیدن پرسپولیس وجود داشته، گفت: ما شانس هم نداریم. مقابل صنعت 
نفت آبادان همه توپ هایمان به تیرک خورد و تک به تک های مان گل نشد. ما قهرمانی 
را از دست ندادیم بلکه از دست مان درآوردند. این عضو کمیته فنی باشگاه استقلال 
درباره پست اینستاگرامی فرهاد مجیدی که تمایلات وزیر ورزش و جوانان به پرسپولیس 
را عامل قهرمانی احتمالی این تیم در لیگ برتر دانست، توضیح داد: هیچ اشکالی ندارد 
که یک وزیر پرسپولیسی یا استقلالی یا هوادار یک تیم های دیگر باشد. این موضوع 
در همه جای دنیا وجود دارد که سران کشور طرفدار یک تیم باشند. مهم این است که 
این طرفداری تأثیرگذار نباشند وگرنه این که یک وزیر، پرسپولیسی باشد، اشکال ندارد.
فریبا در پایان درباره برآوردش از عملکرد استقلال در لیگ هجدهم، بیان کرد: ما در 
این فصل فراز و نشیب زیادی داشتیم و دلایل آن هم بارها و بارها گفته شده است. ما 
پیش فصل خوبی نداشتیم و در نتیجه وقت کافی برای آماده سازی تیم گذاشته نشد. 
همچنین مصدومیت و محرومیت زیادی گریبان استقلال را گرفت و از همه مهم تر این 
که پس از ۵-۶ سال نتوانستیم جام لیگ برتر را به هواداران بدهیم. امیدوارم در فصل 

آینده اتفاقات خوبی برای استقلال بیفتد.

مرتضیکرمانیمقدم:

من الان هم از بودیمیر بهترم
مهاجم سال های دور پرسپولیس می گوید بودیمیر بازیکن مناسبی برای این تیم نبوده  

و باید در خرید بازیکنان خارجی دقت شود.
مرتضی کرمانی مقدم در گفت وگو با ایسنا، درباره توقف پرسپولیس در بازی خانگی 
مقابل ماشین سازی اظهار کرد: قهرمانی دست خودمان بود و می توانستیم جشن 
قهرمانی را مقابل ماشین سازی برگزار کنیم. واقعاً حیف شد اما الان لیگ جذاب تر شده 

است.
او درباره توقف مدعیان قهرمانی در آبادان و مشهد، گفت: پرسپولیس شانس آورد 
که رقیبانش هم مساوی کردند. ما خیلی راحت می توانستیم قهرمان شویم. فکر 
می کنم اگر بازیکنان یک مقدار تلاش خود را بیش تر می کردند و میل به حمله و گل 
زدن داشتند، می توانستند به برد برسند. بازیکنان باید برای خودشان بازی می کردند و 
به نتایج سایر بازی ها توجه نمی کردند. مهاجم سال های دور پرسپولیس درباره مشکل 
گلزنی این تیم در هفته های اخیر خاطرنشان کرد: نمی توانیم مهاجم مان را مقصر 
بدانیم. من بودیمیر را قبول ندارم. همین الان از او بهتر هستم. الکی برای یک بازیکن 

خارجی که در حد پرسپولیس نیست، هزینه شده است.
 کرمانی مقدم ادامه داد: تیم ما چندین هفته است که مشکل دارد. تیم ما فقط علیپور 
و بودیمیر را دارد. بودیمیر بازیکن خوبی نیست. از طرفی علیپور هم انسان است و فعلًا 

در افت به سر می برد. او تمام تلاش خود را می کند.
 وی با بیان این که پرسپولیس نیاز به بازیکنان خارجی مناسب دارد، گفت: به جای 
این که برویم این خریدها را انجام دهیم، باید دو خارجی مثل تیم های دیگر هم چون 
صنعت نفت و استقلال داشته باشیم. فکر می کنم بازیکنانی را آوردیم که تأثیرگذار 

نیستند. 
این موضوع به تیم ضربه می زند. مهاجم پیشین پرسپولیس درباره بازگشت مهدی 
طارمی به این تیم در شرایط کنونی، اظهار کرد: طارمی برای پرسپولیس بد نبود. او 
می توانست الان به تیم کمک کند. با این شرایط اگر به پرسپولیس بیاید، می تواند کمک 

کند.

ترین های لیگ در نیم فصل دوم؛

استقلال بهترین تیم نیم فصل دوم
 استقلال، پرسپولیس و ذوب آهن عملکردشان در نیم فصل 
دوم به گونه ای بود که در جدول مربوط به نیمه دوم لیگ هجدهم 
بهترین جایگاه ها را به خود اختصاص دادند. از رقابتهای لیگ 
برتر تنها یک هفته باقی مانده و حالا دو تیم پرسپولیس و سپاهان 
برای قهرمانی در این فصل شانس دارند. تیم فوتبال استقلال که 
در حال حاضر در رده سوم جدول جای دارد و عملًا هم شانسی 
برای قهرمانی ندارد، در نیم فصل دوم بهترین عملکرد را داشته و 

در صدر جدول فرضی این نیم فصل قرار می گیرد.
*استقلالبهترینتیمنیمفصلدوم

آبی پوشان در نیم فصل دوم از 1۴ بازی دارای ۹ پیروزی، 
2 مساوی، ۳ شکست، 20 گل زده، ۶ گل خورده و 2۹ امتیاز 
هستند و با این آمار در صدر جدول نیم فصل دوم قرار می گیرند. 
پرسپولیس با 1۴ بازی، 7 پیروزی، ۶ مساوی، یک شکست، 1۸ 
گل زده، ۸ گل خورده و 27 امتیاز دومین تیم برتر در نیم فصل 

دوم است.
*اوجگیریذوبآهنبامنصوریان

ذوب آهن اصفهان که فصل را ناامید کننده شروع کرد و نتایج 
خوبی هم در نیم فصل اول نگرفت، با پیروزی که برابر فولاد به 
دست آورد حالا بعد از استقلال و پرسپولیس، سومین تیم برتر 
نیم فصل دوم است که این عملکرد قابل تأمل است. شاگردان 
منصوریان از 1۴ بازی دارای 7 پیروزی، ۵ مساوی، 2 شکست، 
1۴ گل زده، ۸ گل خورده و 2۶ امتیاز هستند و با این عملکرد 

سومین تیم برتر در نیم فصل دوم است.

تراکتورسازی، سپاهان و پدیده هم دیگر تیم های برتر در نیم 
فصل دوم هستند که در جدول فرضی مربوط به آن در رده های 

چهارم تا ششم قرار دارند.
*دوتیمخوزستانیدرقعرجدول

ضعیف ترین عملکرد در نیم فصل دوم هم در اختیار دو تیم 
استقلال خوزستان و نفت مسجد سلیمان است. این دو تیم 
خوزستانی هر کدام تنها ۶ امتیاز در نیم فصل دوم به دست 

آورده اند که با این ۶ امتیاز در رده های آخر جدول قرار دارند.

*بیشترینوکمترینپیروزی
استقلال با ۹ پیروزی دارای بیشترین پیروزی در نیم فصل 
دوم است و پرسپولیس، ذوب آهن و تراکتورسازی هر کدام با 7 

پیروزی بعد از استقلال بیشترین پیروزی را دارند.
*یکتیمبدونپیروزی

نفت مسجد سلیمان تنها تیمی است که در نیم فصل دوم 
طعم پیروزی را نچشیده و دو تیم استقلال خوزستان و سپیدرود 

تنها یک بار در نیم فصل دوم پیروز شده اند.
*استقلالبابهترینخطحملهودفاع

استقلال با 20 گل بهترین و نفت مسجد سلیمان با ۶ گل 
ضعیف ترین خط حمله را در نیم فصل دوم دارند. آبی پوشاندر 
فاز دفاعی هم حرف اول را می زنند و با ۶ گل خورده بهترین 
عملکرد را دارند. سپیدرود نیز با 2۵ گل خورده بدترین خط 
دفاعی را در اختیار دارد. بهترین تفاضل گل متعلق به استقلال 
استقلال  به  مربوط  گل  تفاضل  ضعیف ترین  و  مثبت 1۴  با 

خوزستان با منفی 1۵ است.
*ذوبآهنبابیشتریننرخصعود

در مقایسه جایگاه تیم ها در نیم فصل اول و دوم، بیشترین رشد 
به ذوب آهن تعلق دارد. سبز پوشان در پایان نیم فصل نخست 
در جایگاه چهاردهم قرار داشتند و با 11 پله صعود به رده سوم 
رسیده اند که این بیشترین نرخ رشد می باشد. پارس جنوبی جم 
با 7 پله سقوط نسبت به جایگاه نیم فصل نخستش، بیشترین 

نرخ سقوط را در بین تیم های حاضر در این مسابقات دارد.

ورزشی

توماس توخل ضمن تمجید از نمایش 
اخیر تیمش ادعا کرد فعلا قصد تعویض 

کاپیتان پاریسی ها را ندارد.
 توماس توخل پس از برتری تیمش 
ششم  و  سی  هفته  در  آنژی  مقابل 
رقابت های لوشامپیونه ادعا کرد فعلا 
به  را  برزیلی  ستاره  نیمار،  ندارد  قصا 

عنوان کاپیتان منصوب کند.
 سرمربی تیم فوتبال پاری سن ژرمن 
گفت: قرار نیست در ترتیب کاپیتان های تیم دست ببرم. پس فعلا نیمار چهره خلاق 
تیم است اما بازوبند به دیگر بازیکنان تعلق دارد. در مورد بازی با آنژی باید بگویم 

خوشحالم چون پس از ۳ ناکامی متوالی در لیگ پیروز شدیم.
 با ذهنیتی قوی بازی کردیم چون می دانستیم به پیروزی در این بازی نیاز داریم.
خیلی حمله کردیم و ساختار رقابت را رقم زدیم.بر اثر اشتباهات کوچک ما، رقیب در 

دقایق ابتدایی چند فرصت گلزنی به دست آورد.
  او در ادامه افزود: بعد از گل دوم باید توپ را در زمین حریف نگه می داشتیم و در 
حالت حمله می ماندیم.این پیروزی برای بهبود حال تیم ضروری بود. با وجود پشت 

سر گذاشتن یک بازی دشوار، لایق پیروزی نشان دادیم.

دومنیکو کریسیتو، مدافع پیشین تیم 
ملی فوتبال ایتالیا و یونتووس سردار آزمون 
را یک مهاجم بسیار ناخوشایند خطاب 
کرد. دومنیکو کریسیتو که هم اکنون برای 
تیم جنوا در سری A ایتالیا بازی می کند 
به روزنامه اسپورت اکسپرس روسیه گفت: 
از  زنیت سن پترزبورگ پس  تیم  در  رکود 
وقفه زمستانی لیگ برتر روسیه با خرید 
۳ بازیکن قدرتمند )یاروسلاو راکیتسکی، 

ویلمار باریوس و سردار آزمون( از بین رفت. این مدافع پیشین تیم ملی فوتبال ایتالیا 
و یوونتوس ادامه داد: از سبک بازی ای که باریوس کلمبیایی در ترکیب تیم زنیت 
سن پترزبورگ انجام می دهد خیلی خوشم می آید. راکیتسکی بسیار قدرتمند و باتجربه 
است. درباره سردار آزمون هم باید بگویم خودم برابر این مهاجم ایرانی بازی کرده ام. 
سردار آزمون یک مهاجم بسیار ناخوشایند برای مدافعان است. او اکنون امتیازهای 
زیادی را برای تیم زنیت به ارمغان آورد. سردار آزمون یک مهاجم همه جانبه و عالی است 
که به طور مداوم روی دروازه حریفان است. دومنیکو کریسیتو که در سال های 2011 تا 
201۸ میلادی بازیکن و کاپیتان تیم زنیت سن پترزبورگ بود در خاتمه اظهار داشت: 

زنیت شایستگی قهرمانی در فصل جاری لیگ برتر روسیه را داشت.

 باشگاه پاری سن ژرمن هم به صف مشتریان 
مهاجم بلژیکی شیاطین سرخ اضافه شد.

فوتبال  مختلف  رقابت های  جاری  فصل 
باشگاهی اروپا در حالی رو به اتمام است که 
فعالیت  آماده  را  خود  مختلف  باشگاه های 
می کنند.  تابستانی  نقل وانتقالات  بازار  در 
در روزهای اخیر خبری منتشر شد مبنی بر 
اینکه باشگاه اینتر خواهان به خدمت گرفتن 
روملو لوکاکو از منچستریونایتد است اما ظاهراً 

اینتری ها کار ساده ای برای جذب این مهاجم بلژیکی ندارند.
نشریه انگلیسی »اکسپرس« خبر داد باشگاه پاری  سن ژرمن آماده به خدمت گرفتن 
لوکاکو است و برای عملی شدن این انتقال حاضر هست تقریباً تمام رقمی - 7۵ میلیون 
پوند - که منچستریونایتد در سال 2017 بابت جذب این مهاجم بلژیکی پرداخته بود 
را بپردازد. لوکاکو که امروز 2۶ ساله خواهد شد، اما پیش از این از علاقه اش برای بازی 
در سری A ایتالیا سخن گفته بود و این می تواند اینتر را در موضع بهتری نسبت به 
پاری سن ژرمن برای جذب این مهاجم بلژیکی قرار دهد. روملو که تا سال 2022 با باشگاه 
منچستریونایتد قرارداد دارد، تا کنون در ۹۶ بازی از رقابت های مختلف برای شیاطین سرخ 

به میدان رفته و موفق به ثمر رساندن ۴2 گل هم شده است.

توماس توخل: 
نیمار فعلا کاپیتان نمی شود

 مدافع پیشین یوونتوس: سردار آزمون 
یک مهاجم بسیار ناخوشایند است

رقابت پاری سن ژرمن با اینتر 
بر سر جذب لوکاکو

داورانتان  به  آموزش  جای  به  گفت:  استقلال  باشگاه  معاون 
و اینکه الان عذرخواهی کنید با پررویی تمام در رادیو صحبت 

می کنید. 
علی خطیر در برنامه زنده تهران ورزشی و در خصوص موضع 
باشگاه استقلال پس از اظهارات کادر فنی این تیم درشنبه  شب 
گذشته گفت: من نمی دانم باید چه گفت؟ زحمت یکسال یک 
تیم و بازیکنان و مربیان و مدیران و ۴0 میلیون هوادار آن به راحتی 
و به واسطه سوت یک فرد از بین می رود. اگر حرف بزنی باید 10 
جا پاسخ بدهی و اگر حرف نزنی حقت را می خورند. آن اتفاقی 
که درمورد بازی سپیدرود تراکتور افتاد کمیته اخلاق باید برود و 
اتفاقات دیگر را هم پیگیری کند. یک فرصت 10 درصدی تبدیل 
اعلام  اما یک فرصت 100 درصدی مردود  پنالتی می شود  به 

می شود. 
خطیر در ادامه گفت: داور خط از ۵0 متری پرچم بلند می کند 
مساله شرط بندی و مچ فیکسینگ )تبانی( در فوتبال  ایران بیداد 
می کند آمار سال گذشته لیگ برتر به این صورت است که به 
طور متوسط برای هر بازی لیگ برتر پنج میلیون دلار شرط بندی 
می شود. برای هر بازی در لیگ آزادگان یک میلیون دلار و برای 
می شود.  شرط بندی  دلار  میلیون  حذفی ۳.۵  جام  بازی  هر 

نمی توانیم بگوییم این یک اشتباه ساده بود. 
معاون باشگاه استقلال در ادامه گفت: مگر نگفتند که در نیم 
فصل سیستم VAR را می آورند پس چه شد؟ چه کسی جواب 
هواداران ما را می دهد. فحش هایی که ما می خوریم را چه کسی 

می دهد؟ 
وی درمورد اینکه آیا به فدراسیون اعتراضی داشته اند، گفت: 
اعتراض ما فایده ای ندارد. صد بار هم بنویسید بررسی نمی شود آیا 
داور را محروم می کنند؟ آیا شانس قهرمانی را به ما برمی گردانند؟ 
آن اتفاقات در بازی سپیدرود و تراکتورسازی افتاد چه اتفاقی برای 
تراکتورسازی می افتد. وقتی مجیدی می گوید فوتبال کثیف است 
شرط بندی و مچ فیکسینگ  صحبت می کنند عددهایی که جابجا 
می شوند وحشتناک هستند. شما اصلا رونالدو را بیاورید وقتی 

اراده این است ، نمی شود. 
استقلال  سرمربیگری  برای  که  نام هایی  خصوص  در  خطیر 
مطرح می شوند، گفت: همه این گزینه ها گمانه زنی های رسانه ها 
است و هیچکدام درست نیستند تا به حال هیچ اتفاقی نیفتاده و 

اگر اتفاقی بیفتد ما رسما اعلام می کنیم. 
تمام  از  من  گفت:  ادامه  در  استقلال  باشگاه  ورزشی  معاون 
ارکان فدراسیون و سازمان لیگ خواهش می کنم به این مسائل 

رسیدگی کنند واقعا آدم از این فوتبال لذت نمی برد. من نمی دانم 
این اتفاقات چه بوده است مگر می شود از صد متری دست بلند 
کنی و اوت بگیری. در حالی که داور خودش آنجا ایستاده است. 
بروید پنالتی سپاهان و پدیده را نگاه کنید پنالتی پرسپولیس را هم 
نگاه کنید.  خطیر در مورد منبع آمار و ارقام شرط بندی در فوتبال 
ایران گفت: این اعداد را معتبرترین شرکتی که میزان شرط بندی و 
مچ فیکسینگ  را رصد می کند ارائه کرده است تازه این ارقام برای 

سال قبل هستند. 
رفعتی:سابقهفوتبالیخطیررانمیدانم

در ادامه این برنامه داود رفعتی رئیس دپارتمان داوری روی خط 
آمد و مناظره ای میان او و علی خطیر صورت گرفت. رفعتی در 
ابتدا گفت من سابقه فوتبالی خطیر را نمی دانم ایشان یکی دو 
ماه بیشتر در این فوتبال نبوده است اما سابقه فوتبالی ایشان قبل 
از این را نمی دانم البته یکسری آدم ها هستند که ممکن است در 
فدراسیون یا جاهای دیگر کار کنند و سابقه فوتبالی نداشته باشند 

و تنها در بخش اداری و مدیریتی فعالیت کنند. 
خطیر در پاسخ به اظهارات رفعتی گفت: این بلاها را شما به سر 
فوتبال آوردید. به جای آموزش به داورانتان و اینکه الان عذرخواهی 
کنید با پررویی تمام در رادیو صحبت می کنید. من شخصیت 

چرا  معذرت خواهی  جای  به  دارید  شخصیت  که  شما  ندارم، 
طلبکارانه صحبت می کنید. سابقه شما در فوتبال مشخص است 
نگذارید من صحبت کنم و بگویم شما کجا بودید و چه بوده اید؟ 
کدام افسر امنیتی فیفا؟ این کلمه فیفا را از کجا آورده اید؟ من 
چیزی ندارم بگویم متاسفم به جای اینکه معذرت خواهی کنند 

می گویند داور تشخیص درست داده است. 

علیخطیر:

شرطبندی در هربازی 5 میلیون دلار است!

دروازه بان استقلال درست مثل سایر بازیکنان و مربیان این تیم اعتقاد قاطع داشت که 
اجازه ندادند قهرمانی به آنها برسد.

هفتمین کلین شیت فصل سیدحسین حسینی در حالی در برزیل ایران به ثبت رسید 
که گلر استقلال امیدوار بود تلاش های او و سایر بازیکنان مقابل صنعت نفت ، به بالا 
رفتن شانس آبی های پایتخت برای قهرمانی در روز پایانی منتهی شود اما این اتفاق رخ 

نداد تا خشم و عصبانیت استقلالی ها یک روز بعد از بازی هم فروکش نکند.
سیدحسین حسینی در بازگشت از آبادان با اشاره به این که قهرمانی را از استقلال 

گرفتند حرفه های دیگری هم زد که خواندن آن خالی از لطف نیست.
راحتوآسانحقمیلیونهااستقلالیپایمالشد

باز هم اشتباه باز هم استقلال و داوران! این اشتباه اما به قدری بزرگ بود که شاید 
خاطره بد آن تا مدت ها از ذهن و روان هیچ استقلالی خارج نشود چون تاوان سنگینی 
برای ما داشت. خیلی راحت و آسان حق مان را جلوی چشم همه خوردند و آب از آب 

تکان نخورد غافل از این که  قلب ۳0 میلیون طرفدار شکست و به درد آمد.
مطمئنباشیداگرمامیبردیمقهرمانمیشدیم

این اشتباه نبود بلکه بازی با آرزوی خیل عظیمی از مردم فوتبالدوست ایران بود که 
تصورشان یک رقابت سالم و پاک بود نه ... آرزوهای کادر فنی، بازیکنان و این همه 
طرفدار را با یک پرچم و سوت اشتباه بر باد دادند انگار نه انگار که ما یک سال برای این 
روز زحمت کشیدیم و می خواستیم جواب بگیریم. این اشتباه نبود چون از دید من 
پرچمی خصمانه بود برای از بین بردن آرزوهای قهرمانی استقلال. مطمئن باشید اگر 

ما سه امتیاز آبادان را کسب می کردیم روز آخر اتفاقات غیرمنتظره زیادی رخ می داد.
پسداورانپشتدروازهنقشچهچیزیرادارند؟

سئوال من از کمیته داوران و دپارتمان داوری این است؛ ماهیت استفاده از شش داور 
در یک بازی لیگ برتر چیست؟ آن دو نفری که روی خط می ایستند مگر نباید در چنین 
صحنه هایی ابراز وجود کنند؟ داور خط در فوتبال گنجانده شد که کمک حال داور 
وسط باشد و اجازه خوردن و پایمال شدن حق کسی را ندهد اما انگار در ایران همه چیز 
برعکس است! باور کنید ما از آن روزی که به جای VAR این داوران را اضافه کردند منتظر 
ابراز وجود آنها با کمک کردن به داوران بودیم اما گویا این حسرت برای ما تمام شدنی 
نخواهد بود. مطمئنم آنها که از حق استقلال دفاع نکردند نه شب گذشته بلکه شب های 

زیادی با عذاب وجدان می خوابند!
بهجراتمیگویمکمکداورندیدوپرچمزد

تنها کافی است فیلمی که دوربین باشگاه استقلال از زاویه مناسب منتشر کرد را با دقت 
تماشا کنید تا متوجه شوید چه حقی از تیم ما خورده شد. مسلما اگر توپ اوت شده بود 
همان داور خط دستش را زودتر از هر کس دیگری بالا می آورد چون به وضوح بر صحنه 
نظارت دقیق داشت اما عکس العملی از او مشاهده می شود. حالا این که کمک داور با 
چند متر فاصله و دور از صحنه چگونه تشخیص داد توپ از خط عبور کرده خیلی عجیب 
است. حاضرم به جرات بگویم اصلا صحنه را ندید و با اشتباه محاسباتی خود پرچم را بالا 

برد، پرچمی که دل خیلی ها را آتش زد.
اشتباهاتداوریماشبههبرانگیزاست

متاسفانه داوری های این فصل در بازی های حساس امتیازات زیادی از استقلال 
گرفت. حضور ذهن ندارم اما تنها به دو بازی اشاره می کنم که حداقل ۴ تا ۶ امتیاز از 
استقلال گرفت و به ناحق تقدیم رقیبان ما در صدر جدول کرد. بازی رفت با پدیده که گل 

سالم ما مردود شد همین طور در بازی با سپاهان که داور پنالتی صد درصدی را برای 
استقلال ندید و نگرفت.الان همین اشتباهات نبود استقلال با امتیازاتی که حقش بود 

صدرنشین و حتی قهرمان زودهنگام لیگ قلمداد می شد.
حقهواداریراخوردندکهجانشرابرایاستقلالداد

مطمئن باشید این اعتراضات و حقی که از ما  استقلالی ها پایمال شد یکجا دیده 
می شود و خدایی که بالای سر ما قرار دارد خوب می بینید که چه ناحقی هایی رقم 
خورده است. این حق آن هوادار استقلالی است که جانش را برای تیم محبوبش از دست 
داد،این حق آن طرفداری است که شاید از گلوی زن و بچه اش برید تا برای تشویق تیم 
محبوبش به استادیوم بیاید و ... یک سال سخت را با فشارهای عصبی و استرس هایی 
پشت سر گذاشتیم که بی جهت و با همین اشتباهات برای مان رقم خورد و جایی هم که 

خواستیم جواب زحمات مان را بگیریم این بلا را سر ما در آوردند.
حرفزدنمانهایتشمحرومیتوجریمهاستنهچیزدیگر!

الان حرف می زنیم نهایتش فکر می کنید به کجا می رسیم! می آیند و ما را محروم، 
جریمه یا توبیخ کتبی می کنند اما نمی آیند بگویند بابا از تیمی حق پایمال شده که یک 
سال سخت را گذرانده بود و می خواست برای طرفداران خاطره ای خوش بسازد. چقدر 
حق خوری، چقدر ظلم و ... واقعا خسته شدیم از این وضعیت و تحمل کردن آن اصلا 

آسان نیست.
بهراحتیقهرمانیراازماگرفتند

به همین راحتی قهرمانی را از ما گرفتند. ولی کسانی که این حق را از تین ما پایمال 
کردند و قلب ۳0 میلیون نفر را شکستند باید در آن دنیا جوابگو باشند. شک ندارم این 
موضوع به همین جا ختم نمی شود که بیاید به راحتی سر استقلال را ببرند و آب از آب 
تکان نخورد. جالب این که هیچ کس به این مساله نمی پردازد که چرا کمک داور و داور 

این گونه با سرنوشت یک تیم بزرگ و پرطرفدار بازی کرده است.
حقخوریهایعلیهاستقلالتمامشدنینیست

در پایان هم تاسف می خورم برای آن کارشناسی که می آید و در رسانه ملی دروغ می 
گوید. به ناحق از داوری که اشتباه کرده حمایت می کند و جوری صحبت می کند که 
انگار استقلال حق داوری را خورده است نه این داوران حق ما را پایمال کردند! البته این 
موضوع برای هواداران استقلال تبدیل به یک نوع عادت شده چون حق خوری های 

علیه استقلال تمام شدنی نیست.

آن کارشناس در تلویزیون دروغ گفت

حسین حسینی: حق میلیون ها استقلالی را پایمال کردند

سه  دو  سال  چند  این  در  گفت:  سپاهان  باشگاه  مدیرعامل 
قهرمانی را از ما گرفتند و به تیم دیگری دادند.

 مسعود تابش در خصوص بازی سپاهان مقابل پدیده گفت: ما 
قرار گذاشته بودیم کمتر صحبت کنیم تا انشالله فضای سالمی به 
وجود بیاید اما شما خودتان شب گذشته قضاوت ها را در سطح لیگ 
برتر فوتبال ایران دیدید. نمی توانیم بگوییم فغانی ضعیف است و 
قوانین را نمی داند. او در شروع بازی تیم ما را با آن پنالتی عجیب و 
غریب به هم می ریزد. همه کارشناسان داوری هم آن را دیدند و نظر 
دادند. یا قضاوت ها در بازی های دیگر. چه بگوییم؟ بحث قهرمانی 
است. باید شرایط مساوی برای همه فراهم شود. من متعجبم که این 

اتفاقات چگونه می افتند.
تابش در ادامه گفت: در هر بازی تق و تق و تق احکام می آید که 
باید چند ده میلیون جریمه بدهم. در ورزشگاه ها چند ده هزار نفری 
به مدت ۳-۴ ساعت و به صورت ریتمیک و با آهنگ و موزیک به 

ما فحاشی کردند. نمی دانم اینها چگونه است. آیا رفتارها عادلانه، 
یکسان و برابر است؟ وی افزود:  ما چطور باید رقابت کنیم؟ در 
شروع بازی داور تیم را به هم می ریزد. بازیکن عصبانی می شود و 
نمی تواند بازی کند. دوستان در باشگاه های دیگر صحبت کردند و 
بازی مردانه سپاهان و ماشین سازی را راحت زیر سؤال بردند. به قول 
دوست خوبم آقای نصیرزاده بالاخره ماشین  سازی برای سپاهان 
بازی می کند یا تراکتورسازی؟! ببینید یک آدم معلوم الحال در 
فضای مجازی چه اراجیفی می گوید و چه تهدیداتی می کند. همان 
آدمی که قبل از بازی ما با پرسپولیس، تهدید کرد کماکان به راحتی 
نمی دانم  می کند.  توهین  و  می گذارد  پست  مجازی  فضای  در 
چگونه است که او راحت به رفتارهایش ادامه می دهد. مدیرعامل 
باشگاه سپاهان در ادامه اظهار داشت: ما سعی می کنیم خودمان 
را کنترل کنیم اما از آن طرف من مورد اعتراض تیم قرار می گیرم که 
چرا صحبت نمی کنی؟خداوکیلی این پنالتی چه بود که به ضرر ما 

گرفته شد. در این چند سال دو سه قهرمانی را از من گرفتند و به تیم 
دیگری دادند. در سالی که محروم بودیم، سه امتیاز از ما کسر شد 
و سه بازی بدون تماشاگر بازی کردیم، آن 7 دقیقه معروف گرفته 
شد. با یک تساوی در تهران قهرمان می شدیم. اما آنقدر بازی ادامه 
پیدا کرد تا یک گل بخوریم! تابش در خصوص قضاوت فغانی گفت: 
قضاوت فغانی را در بازی رفت دوباره ببینید و تحلیل کنید.من تیمم 
را هیچ وقت تحت فشار قهرمانی قرار ندادم و به هیچ کسی هم قول 
قهرمانی ندادم با اینحال تمام تلاشم را کردم اما با این قضایا دیگر 
چگونه مقابله و مبارزه کنم؟ بالای جدول دستخوش یکسری شرایط 
شده است. شرایط برای رقابت مساوی نیست. ما قبلا اعتراض 
کردیم باز هم اعتراض می کنیم. تعجب می کنم هیچ اتفاق خاصی 
در بازی ما با استقلال نیفتاد اما 20 میلیون تومان جریمه شدیم. 
آیا جاهای دیگر را نمی بینند یا نمی شنوند که صد هزار نفر با هم 
توهین و فحاشی کردند؟ نمی دانم چه اقدامی انجام می شود. این 

تبعیض خیلی اذیت می کند. مدیرعامل سپاهان در ادامه افزود: به 
ما تاکید می شود که بازیکن، مربی و مدیر مصاحبه نکند که فضا آرام 
شود. چشم! از آن طرف خودتان مسائلی را که تحت تاثیر خودتان 
است، رعایت کنید. هم زمان برگزار کردن مسابقات که دردی را دوا 
نمی کند. در فوتبال یک حرکت می تواند یک تیم را از نظر روحی و 
روانی به هم بریزد یا یک تیم را زنده کند. پنالتی که فغانی در شروع 
بازی گرفت یک آب سرد بود. اصلا کسی به کسی برخورد نمی کند. 
شما خودتان را جای بازیکن یا تیم من بگذارید. وی در پایان گفت: 
ما امیدواریم که فصل آینده شرایط بهتر شود. دیروز بحث قهرمانی 
بوده است. من سعی می کنم سکوت کنم و در مورد تیم های دیگر 
صحبت نکنم اما چه کار کنم؟ از حق تیمم دفاع نکنم؟ دوستان من 
در باشگاه های دیگر در مورد بازی ما با ماشین سازی صحبت کردند، 
آن بازی را قضاوت کردند و شک و تردید ایجاد کردند. از این طرف 

هم نمی شود که من سکوت کنم و چیزی نگویم.

مدیرعاملباشگاهسپاهان:

  فغانی ما را بهم ریخت



7سیاسی دوشنبه - 23اریبهشت ماه 1398 - سال بیست و دوم - شماره 4801

تهدید نظامی بولتون ؛درخواست مذاکره ترامپ

دوگانه واشنگتن، تایید تحلیل ظریف
تشدید نظامی گری آمریکا در منطقه به بهانه مقابله با »تهدیدات ایران« و درخواست 
های مکرر ترامپ از ایران برای تماس و مذاکره با او، دوگانگی آشکاری را در حلقه بسته 
کاخ سفید به تصویر می کشد؛ دوگانه ای که در یک سوی آن بولتون ایستاده و در سوی 

دیگر آن ترامپ.
نظامی گری فزاینده آمریکا به بهانه مقابله با آنچه تحرکات ایران علیه نیروهای 
آمریکایی خوانده می شود، از یک سو و مطالبه مکرر ترامپ از ایرانی ها برای تماس و 
مذاکره با او از سوی دیگر، ابعاد متعارضی از سیاست خارجی واشنگتن در برابر تهران را 
آشکار کرده است؛ ابعادی که هر یک محصول کنشگری طیف متفاوتی از سیاستگذاران و 

استراتژیست های آمریکایی در کاخ سفید و در حلقه نزدیکان ترامپ هستند.
این روزها در حالی که »جان بولتون« مشاور امنیت ملی آمریکا شمشیر خود را علیه 
ایران از رو بسته و انواع و اقسام تجهیزات نظامی سنگین را برای تقابل با ایران به منطقه 

گسیل داشته، ترامپ از رویکرد تعامل گرایانه خود با تهران سخن می گوید.
اگرچه تعداد اندکی از ناظران، سیاست های این روزهای واشنگتن در قبال تهران را در 
چارچوب یک راهبرد معین و برنامه ریزی شده تحلیل می کنند، اما بسیاری از کارشناسان 
با اشاره به نشانه هایی مشخص، سیاست خارجی واشنگتن در قبال تهران را دوگانه و 

متعارض ارزیابی می کنند.

* نظامیگری آمریکا در منطقه و بازی که ممکن است از کنترل خارج شود
ناو هواپیمابر آبراهام لینکلن که به ادعای »جان بولتون« مشاور امنیت ملی آمریکا 
برای آمادگی در برابر آنچه نگرانی های آمریکا از تحرکات ایران در قبال نیروهای آمریکایی 
مستقر در منطقه و همپیمانان آنان خوانده می شود، در اواخر هفته گذشته از کانال سوئز 

گذشت و رهسپار خلیج فارس است. 
بولتون هدف از اعزام لینکلن را فرستادن این »پیام روشن« به ایران دانست که هر گونه 

حمله به منافع آمریکا یا متحدان این کشور با نیرویی بی امان روبرو خواهد شد.
در حالی که هنوز لینکلن به مقصد نرسیده است، آمریکا به بهانه هایی مشابه آنچه ذکر 
شد، دومین ناوگان جنگی خود را به سوی خلیج فارس اعزام کرده است. به گفته مقام 
های آمریکایی چون بولتون، تهدیدهای ایران اعزام ناو هواپیمابر »آرلینگتون« به خلیج 

فارس را جلو انداخته است. 
از سوی دیگر »جیم مالوی« فرمانده ناوگان پنجم نیروی دریایی آمریکا در بحرین می 
گوید که هشدار سازمان های اطلاعاتی مبنی بر وجود تهدیدهایی از سوی ایران مانع اعزام 

ناو هواپیمابر به تنگه هرمز نخواهد شد. 
همچنین »پاتریک شاناهان« وزیر دفاع آمریکا با استقرار تعداد بیشتری از »سامانه  

موشک های پاتریوت« موافقت کرده است.
واشنگتن به لطف حضور سیاستمداران جنگ طلبی چون بولتون و »مایک پمپئو« 
وزیر خارجه در صدر هیات تصمیم سازان آمریکایی، به بهانه رفع آنچه تهدیدات و 
رفتارهای نگران کننده تهران خوانده می شود، تشدید نظامی گری را در منطقه خاورمیانه 

در دستور کار قرار داده است.
این در حالی است که از دید بسیاری از تحلیلگران، اگرچه گزینه برخورد نظامی 
میان ایران و آمریکا ضعیف و کمرنگ است، ولی تشدید نظامی گری در منطقه، ممکن 
است به وقوع درگیری هرچند محدود منجر شود؛ مساله ای که می تواند امنیت و ثبات 
خاورمیانه وگذرگاه استراتژیک هرمز را به خطر بیاندازد و این در راستای منافع آمریکا و 
خواست شخص ترامپ نیست. با این حال سیاستمدارانی چون بولتون و پمپئو خواست 
خود را بر ترامپ تحمیل می کنند و همچنان مشغول تقویت حضور نظامی آمریکا در 

منطقه هستند.

* با من تماس بگیرید
در سوی دیگر این بازی دوگانه، ترامپ قرار دارد که به انحاء مختلف تمایلش برای 

گفت و گو و مذاکره با رهبران تهران را هویدا می کند. 
ترامپ پنجشنبه گذشته در بحبوحه اعزام بمب افکن های بی 52 به قطر گفته بود: 
چیزی که من دوست دارم از ایرانی ها ببینم این است که با من تماس بگیرند. کاری که 
آن ها باید انجام بدهند این است که با من تماس بگیرند، ما می توانیم به توافق برسیم، یک 
توافق منصفانه. ما نمی خواهیم به ایران آسیب بزنیم. من می خواهم آن ها قوی و بزرگ 
باشند و یک اقتصاد بزرگ داشته باشند. اما آن ها باید تماس بگیرند، و اگر این کار را بکنند 

ما آماده مذاکره با آن ها هستیم.
اگرچه از دید ناظران میل ترامپ برای جلب نظر و مذاکره با ایران را می توان در 
راستای تلاش او برای کسب دستاوردی دیپلماتیک برای انتخابات 2020 گنجاند، ولی 

این نشانگر نوعی دوگانگی در سیاست خارجی آمریکا در قبال تهران است. 
مسوولان ایرانی بارها به صراحت تاکید کرده اند که مذاکره تحت فشار به معنی 
شکست مقاومت جمهوری اسلامی و گزینه ای مردود و نپذیرفتنی است. بولتون و پمپئو 
می دانند که نظامی گری آمریکا در منطقه ایران را به مذاکره با آمریکا سوق نخواهد داد. 
اکنون فشار حداکثری به عنوان سیاست آمریکا در قبال تهران از دید رهبران واشنگتن 
هدف های متفاوتی را پیگیری می کند. در حالی که ترامپ بارها تاکید کرده که هدف او 
از »فشار حداکثری« بر ایران، تغییر رفتار رهبران تهران است، افرادی چون بولتون، گزینه 

نظامی را ترجیح می دهند. 

* دوگانگی در حلقه بسته و گزینش شده ترامپ
برخی تحلیلگران سیاست های اخیر چند هفته گذشته واشنگتن در قابل ایران را در 
چارچوب یک بسته واحد و برنامه ریزی شده تحلیل و ارزیابی می کنند. بر اساس این 
رویکرد، مطالبه تماس ایران از سوی ترامپ، با نظامیگری های بولتون در خلیج فارس، دو 
روی یک سکه اند که هدف واحدی را پیگیری می کنند. به عبارتی بولتون و ترامپ در 
یک استراتژی واحد، نقش »پلیس بد-پلیس خوب« یا سیاست »چماق و هویج« را در 

قبال ایران بازی می کنند تا به هدف مشخصی دست یابند.
این در حالی است که اظهارات اخیر ترامپ در خصوص بولتون این گزاره را تایید نمی 
کند. شواهد نشان می دهد خود ترامپ هم از رویکرد جنگ طلبانه بولتون که البته سابقه 
ای دیرینه دارد احساس خطر می کند. او به تازگی گفته است عملکرد جان بولتون خوب 

است اما باید کمی او را کنترل کرد و از تندروی او را پرهیز داد.
پیش از این هم ترامپ در خصوص لزوم کنترل انگیزه های جنگ طلبانه بولتون 
گفته بود: اگر من می خواستم به حرف های بولتون گوش کنم، باید الان در چند نقطه 

دنیا می جنگیدم. 
اگرچه ترامپ پیش از این با غربال کابینه خود و با کنار گذاشتن افرادی چون »رکس 
تیلرسون« و »جیمز متیس« تلاش کرد موانع بر سر اعمال سیاست های مورد نظر خود 
در عرصه سیاست خارجی را کنار بگذارد، ولی ظاهرا هنوز از وجود دوگانگی در حلقه بسته 

نزدیکان خود در کاخ سفید رهایی نیافته است. 
این بار اما به نظر می رسد خود ترامپ نماینده طیف معقول تر در کابینه اش باشد و 

افرادی چون بولتون نماینده طیف تندرو و جنگ طلب. 
توییت اخیر »ریچارد نفیو« طراح تحریم های ایران در زمان ریاست جمهوری »باراک 
اوباما« مبنی بر اینکه »اگر همین الان، روحانی با اتاق کنترل کاخ سفید تماس بگیرد تا 
تماس او را به ترامپ وصل کنند، بولتون خود را از ارتفاع سه طبقه پایین می اندازد و از سه 
در رد می شود تا خط تماس را قطع کند« ناظر بر واقعیت دوگانه رویکرد ترامپ-بولتون 

در ارتباط با ایران است.
این همان مساله ای است که »محمد جواد ظریف« وزیر امور خارجه کشورمان 
چندی پیش در گفت و گو با »فاکس نیوز« رسانه نزدیک به ترامپ بیان کرد و نسبت به 
کنشگری »تیم ب« به سرکردگی بولتون در سوق دادن ترامپ به سوی برخورد نظامی 
)با ایران( هشدار داد.این تحلیل اگرچه در ابتدا از سوی برخی کارشناسان رد شد، اما 
سیاست ورزی واشنگتن در قبال تهران در هفته های اخیر، میزان عمق و صحت این 

تحلیل را اثبات کرد. 

نکتـه

رییس جبهه پیروان خط امام و رهبری با تاکید بر این که گفت 
و گوی ملی را از موضوعات کم اختلاف شروع می کنیم، گفت: 
جلسات گفت و گوی ملی، رسمی و دارای اساسنامه و تشکیلات 

نیست اما آرام آرام این موارد در حال شکل گیری است.
»محمد رضا باهنر« پیش از ظهر یکشنبه در نشستی خبری 
در پاسخ به پرسشی درباره جلسات گفت و گوی ملی و اعضای 
حاضر در این جلسات افزود: این جلسات تشکیل می شوند و ما 
پیشنهاد کردیم چنین جلساتی در مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
مجلس، دولت و خانه احزاب تشکیل شود، در گفت و گو برکت 
وجود دارد. وی با تاکید بر این که رقابت جریان های سیاسی نباید 
تبدیل به خصومت شود، گفت: اگر قرار است همدیگر را نقد کنیم 
چرا این اتفاق در رسانه ها بیافتد و چرا با هم صحبت نکنیم.باهنر 
افزود: در خانه احزاب هم این موضوع پیگری می شود و البته رقابت 
سرجای خود است همانطور که گفت و گو سرجای خود قرار دارد. 
بنده از ابتدا با این ایده موافق بوده و اکنون هم هستم. دبیرکل 
جامعه اسلامی مهندسین گفت: پیش از این هم در زمان حیات 
حضرت امام )ره( جلسه گفت و گوی مجمع روحانیون مبارز و 
جامعه روحانیت از سوی امام )ره( بسیار مورد استقبال قرار گرفت. 
در جریان های سیاسی ائتلاف معنایی ندارد و باید رقابت باشد اما 
خصومت خیر. شاید از هر صد تصمیم مجلس، 10 تصمیم سیاسی 
باشد. برای 90 تصمیم غیرسیاسی جریان ها می توانند با یکدیگر 
گفت و گو کنند. وی افزود: ما تاکنون تنها درباره خود گفت و گو 
و بحث کرده ایم و اگر قرار باشد وارد مسائل کشور شویم از جایی 
شروع می کنیم که کمترین اختلاف را داشته باشیم. به طور مثال 
می توانیم از موضوع رونق تولید در کشور شروع کنیم که هیچ کس 

با آن مخالف نیست.

*جنگ اقتصادی علیه ایران تمام عیار و ملموس است
وی درباره شرایط موجود در کشور اظهارداشت: تند شدن فضا، 
اقدامات تحریک آمیز آمریکا و رژیم صهیونیستی و برخی کشورهای 
منطقه و اتفاقات روی داده هیجاناتی هم در داخل کشور به وجود 
آورده است که در چنین شرایطی رسانه ها باید به وظیفه ملی و 

شرعی خود درست عمل کنند.
وی تاکید کرد: جنگ اقتصادی علیه ایران جنگی تمام عیار و 
ملموس است و خیلی ها هم به آن اشاره می کنند. اما در جنگ 
روانی تهیه آتش زودتر آغاز شده است تا در جنگ اقتصادی موفقیت 
صددرصد حاصل شود. وی گفت: با مقاومت مردم صبور و بصیر 
ایران این خواب های آشفته تکرار نخواهد شد. رسانه ها در مسئله 
مقابله با این جنگ روانی می توانند نقش عمده ای داشته باشند که 

امیدوارم موفق باشند

* دعوت ویژه ای از احمدی نژاد نشده بود
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین همچنین در پاسخ به سوال 
خبرنگار سیاسی ایرنا درخصوص حضور احمدی نژاد در ضیافت 
افطاری پنج شنبه گذشته جامعه اسلامی مهندسی گفت: حضور 

رییس دولت های نهم و دهم در مراسم افطاری این تشکل سیاسی 
براساس دعوت عام بود، در این ضیافت از همه اعضای مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، اعضای دولت و نمایندگان مجلس دعوت 
شده بود. باهنر افزود: بنده مسوولیت جبهه پیروان خط و امام و 
رهبری که متشکل از 14 یا 15 حزب رسمی است هم بر عهده 
دارم. زمانی که جلسات جامعه اسلامی مهندسین که با ماه رمضان 
مصادف می شود، فعالان سیاسی به ضیافت افطاری دعوت می 
شوند و 15 سال است که این جلسات برگزار می شود. پیش از این 
در مدرسه امام صادق )ره( این جلسات برگزار می شد که همزمانی 
با ماه مبارک با ترم دانشگاهی این جلسات در جای دیگر برگزار 
می شود.وی ادامه داد: در این جلسه یک دعوت کاملا تشکیلاتی 
از اعضای شورای مرکزی احزابی که عضو جبهه پیروان خط امام 
و رهبری هستند، انجام شد همچنین از اعضای مرکزی احزاب 
اصولگرا به عنوان فعالان سیاسی هم دعوت شد.دبیرکل جامعه 
اسلامی مهندسین تصریح کرد: در این دعوت ما دیگر جناح بندی 
سیاسی را هم رعایت نمی کنیم به طور مثال از نمایندگان مجلس 
حتی نمایندگان ادوار، اعضای دولت و همچنین اعضای مجمع 
تشخیص مصلحت نظام دعوت کردیم. این دعوتنامه به این ترتیب 
ارسال شد که بعضی از اعضای مجمع آمدند و برخی دیگر نیامدند.

وی تاکید کرد: این که دعوت ویژه ای شده یا یک کار سیاسی 
تازه ای باشد یا بحثی شبیه آن، چنین چیزی نبوده است و این 

دعوت عام بوده و از کسی هم در این زمینه سوال نمی شود. 

* مجلس دهم فراکسیون اکثریت ندارد
از  خود  ارزیابی  در  همچنین  مجلس  پیشین  نماینده 

فراکسیون اصلاح طلبان مجلس دهم )فراکسیون امید( گفت: 
مجلس شورای اسلامی برخی رفتارهای داخلی دارد که به 
جریان های سیاسی نمایندگان و فراکسیون های تشکیل شده 
باز می گردد. برخی مسائل هم تحت الشعاع اتفاقاتی است که 
در بیرون از مجلس رخ می دهد. در همه مجالس ده گانه هم 

این اتفاقات روی داده است. 
باهنر افزود: مجلس دهم از نظر ساختار تفاوت چندانی با مجالس 
دیگر نداشته اما یک ویژگی دارد که مجالس دیگر نداشت و آن 
فقدان فراکسیون اکثریت است. اصلاح طلبان فراکسیون اکثریت 
در مجلس دهم نیستند، سه کمیسیون اقلیت اصلاح طلبان و 

اصولگرایان و مستقلین در مجلس دهم فعالیت می کنند.
وی تصریح کرد: در مجالسی که فراکسیون اکثریت وجود ندارد 
این فراکسیون ها ضعیف خواهند بود. دولت های ائتلافی هم در دنیا 

دولت های ضعیفی هستند.
رییس جبهه پیروان خط امام و رهبری خاطرنشان کرد: با توجه 
به این که نمایندگان تهران همگی اصلاح طلب بودند و مردم کار 
ویژه ای از این جریان ندیدند، در انتخابات آینده این عملکردها در 

رای مردم اثر خواهد داشت. 
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین درباره حضور علی لاریجانی 
در ائتلاف اصولگرایان گفت: نظر ما این است که حتما لاریجانی هم 
جذب شود، در دوره قبل هم اینطور نبود که همه نزدیکان وی بجز 
2 نفر به لیست امید رفته باشند این اتفاق در تهران رخ داد و پس از 

انتخابات به سمت دیگری رفتند.
باهنر درباره نقش احزاب در برابر جنگ رسانه ای و اقتصادی 
آمریکا، خاطرنشان کرد: متاسفانه فعالیت احزاب در کشور شکل 

از  بیش  احزاب  جدید  قانون  از  قبل  که  بطوری  ندارد  حزبی 
250حزب وجود داشت که اکثر آنها فعالیتی نداشتند. 

وی اضافه کرد: با اجرای قانون جدید تاکنون 100حزب از سه 
جریان اصلی کشور داریم. اما فعالیت حزبی با 100حزب معنایی 

ندارد، باید ۳ و حداکثر 4حزب قدرتمند باشند. 
دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین با بیان این که امروز در توجیه 
مردم بالاترین نقش را رسانه ها دارند، اظهارداشت: باید رسانه ملی در 

راس و بقیه رسانه های مجازی نیز به دنبال آن باشند. 

* گفت و گو زمانی انجام می شود که بتوان نتیجه ای 
گرفت

باهنر همچنین درباره درخواست ترامپ برای مذاکره گفت: 
زمانی که گفت و گو با 1+5 را شروع کردیم همه اعتقاد داشتیم 
وارد یک بازی برد-برد می شویم، اگر متعهد بمانند و بمانیم، کسی 

ضرر نمی کند. 
وی ادامه داد: آمریکا ساختار ویژه ای دارد و هر از گاهی قرار است 
رییس جمهوری روی کار بیاورند و دیوانه خطابش کنند. ترامپ در 
یکی تا دو سال اخیر کارهای شنیع و ضدانسانی بسیاری کرده و 
از تعهدات و توافقات بین المللی خارج شده است. این کار هم در 
سناریوهایشان است و کار از دست هیات حاکمه امریکا در نرفته 

است. 
این فعال سیاسی اصولگرا ادامه داد: حال نوبت ترامپ است، 
او راحت می گوید پول بدهید کاری با شما نداشته باشم و دنبال 
حاکمیت، اقتدار و گاو شیرده می گردد. سیاست راهبردی آنها 

همین است. 
باهنر خاطرنشان کرد: گفت و گو جایی انجام می شود که 
ساختاری باشد و بتوان نتیجه ای گرفت و اگر قرار باشد همانجا زیر 

میز بزنند، معنا ندارد. 
وی تاکید کرد: شرط این است که آمریکا به گفت وگوی 2سال 
قبل برگردد تا گفت گوی مجدد را بتوان توجیه کرد. آنها تنها دنبال 

جنگ روانی و اقتصادی هستند تا مردم را آزار دهند. 
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین در پاسخ به پرسشی در 
خصوص فعالیت انتخاباتی اصولگرایان اظهار داشت: یکی از نواقص 
جدی نظام سیاسی ما، این است که چند حزب جامع نداریم تا باهم 
رقابت کنند و چون شناور هستند. 70 تا 80 درصد وقت صرف 

وحدت نیروها و تفاهم می شود. 
باهنر افزود: در دوره قبل، اصولگرایان رای قوی و منسجمی 
داشتند و حدود 40 درصد آرا را متمرکز کردند و شاید این هنر 

جمنا بود. 
وی یادآور شد: در روند فعلی فقط اعضای جمنا نیستند و 
گروههای دیگری هم به آن اضافه می شوند که تحت عنوان 'شورای 
وحدت راهبردی اصولگرایان' قرار می گیرند که امیدوارم مجموعه 
اصولگرایان را به وحدت برساند. در این مجموعه گروه های تند 
رادیکال تا معتدل حضور دارند و این اعتدال باید یک چتری روی 

سر همه بگستراند.

یک تحلیلگر ارشد مرکز بررسی های استراتژیک تاکید کرد: با شماره تلفن دادن 
مسئله ای حل نمی شود. اگر رئیس جمهور آمریکا واقعا علاقه مند به مذاکره با ایران است 
می تواند با متوقف ساختن تحریم ها و یا با اجرای برجام جدیت و اراده خود را نشان دهد.

»دیاکو حسینی« با اشاره به اظهارات اخیر رئیس جمهور آمریکا مبنی بر ابراز علاقه 
برای گفت وگو با ایران و ارائه شماره تماس از سوی کاخ سفید به سوئیس گفت: اظهارات 
اخیر رئیس جمهور آمریکا و اقدام وی سند دیگری برای اثبات این مسئله بود که تیم 
هدایتگر سیاست خارجی دولت آمریکا یعنی »تیم بی« و به صورت مشخص تر، مایک 
پمپئو و جان بولتون در مسیر جداگانه و متفاوتی از تمایل و خواست دونالد ترامپ درباره 

ایران حرکت می کنند. 
* ترامپ تلاش می کند تا نقش بولتون را درباره ایران کاهش دهد

وی با بیان اینکه شروط 12 گانه ای که پمپئو هرگز از سوی ترامپ تایید نشد و این 
امر حاکی از آشفتگی در عرصه سیاست خارجی دولت آمریکا است، اظهار داشت: این 
مسئله نشان داد که محمدجواد ظریف حق داشت در سفر به نیویورک از »تیم بی« سخن 
بگوید چراکه این مسئله، انعکاس و تحلیل دقیقی از ذهنیت ترامپ در مورد ایران و تلاش 

بولتون و پمپئو برای جهت دهی به کاخ سفید علیه ایران است. 
این کارشناس ارشد مسائل آمریکا اضافه کرد: به نظر می رسد ترامپ تلاش می 
کند تا نقش بولتون را درباره ایران کاهش دهد ولی برای ایران نتیجه این تلاش حائز 

اهمیت است. با شماره تلفن دادن مسئله ای حل نمی شود. اگر رئیس جمهور آمریکا 
واقعا علاقه مند به مذاکره با ایران است باید اقداماتی را انجام دهد که اولین اقدام می 
تواند متوقف ساختن کلیه تحریم ها علیه ایران و عدم ممانعت از اجرای برجام از سوی 

دیگر کشورها باشد. 
* بولتون کاکرد چماق را برای ترامپ دارد

حسینی ادامه داد: ایران برای مذاکره با آمریکا شرطی نمی گذارد منوط به آنکه خود 
آمریکا تحریم هایش را لغو کرده و مانع اجرای برجام نشود. در آن صورت، امکان تماس 

میان تهران و واشنگتن حتی در سطح روسای جمهور، مسئله ای قابل بررسی است. 
وی در پاسخ به این سوال که ترامپ تا چه اندازه از توان کوتاه کردن دست »تیم 
بی« به ویژه جان بولتون برخودار است؟ خاطرنشان کرد: وقتی دونالد ترامپ، جان 
بولتون را مشاور امنیت ملی خود کرد به خاطر این بود که کارکرد بولتون چیزی شبیه 
چماق باشد. در واقع، این انتخاب برای ریل گذاری استراتژیکی بود تا سیاست فشار 
حداکثری جواب دهد ولی مقاومت ایران نشان داد که این انتخاب، انتخاب نادرستی 

بوده است. 
* سیاست فشار حداکثری منجر به مذاکره ایران با آمریکا نمی شود

این تحلیلگر ارشد مرکز بررسی های استراتژیک خاطرنشان کرد: شرایط امروز نشان 
می دهد سیاست فشار حداکثری منجر به مذاکره ایران با آمریکا نمی شود. زمانی که 

سیاست فشار حداکثری علیه ایران به نتیجه نرسد آنگاه خود به خود کارکرد بولتون هم 
از بین می رود و وقتی ترامپ هم به این نتیجه ای برسد، نقش بولتون را کاهش می دهد. 
حسینی افزود: وقتی هنوز رئیس جمهور آمریکا گام عملی برنداشته و توسط کسانی 
محاصره شده است که به وضوح به دنبال جنگ با ایران هستند و با صراحت از تغییر 
نظام صحبت می کنند، ایران نمی تواند اقدامات نمایشی ترامپ مانند دادن شماره تلفن 

را بپذیرد. 
* اقدام اخیر هسته ای در رویکرد اخیر ترامپ موثر بوده است

وی با تاکید بر اینکه ایران برای پذیرش مذاکره با آمریکا باید شاهد اقدامات عملی 
از سوی ترامپ باشد، یادآور شد: تغییر تیم سیاست خارجی، متوقف کردن و لغو کلیه 
تحریم و عدم ممانعت از اجرای برجام می تواند نشانه های مثبتی برای ایران در فرایند 

مذاکره با آمریکا باشد. 
این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی در پاسخ به این سوال که اقدام اخیر ایران 
در توقف بخشی از تعهدات برجامی و خطر خروج ایران از توافق هسته ای تا چه اندازه در 
تغییر رویکرد کاخ سفید نسبت به ایران موثر بوده است؟ عنوان کرد: بی تردید این اقدام 
تاثیرگذار بوده است چرا که خروج از برجام در غرب به نادرست به معنای حرکت ایران 
به سمت ساخت بمب هسته ای است، هرچند که ایران پیش از برجام هم تمایلی برای 

ساخت بمب هسته ای نداشت. 

* هم خروج از برجام و هم پیشنهاد مذاکره با ایران انگیزه انتخاباتی دارند
حسینی با بیان اینکه هراس از حرکت ایران به سمت ساخت بمب هسته ای موجب 
فشار به دولت آمریکا و در نتیجه، تغییر رویکرد کاخ سفید می شود، گفت: برجام ستون 
مهمی در نظام عدم اشاعه گسترش تسلیحات اتمی است ولی نه در مورد ایران بلکه 
درباره کشورهای خاورمیانه. در واقع، نوعی سوءظن در مورد ایران وجود دارد مبنی بر 
اینکه تهران به دنبال ساخت بمب هسته ای است و از نگاه طرف غربی، برجام کمک 
کرد تا انگیزه کشورهای دیگر مانند عربستان سعودی برای دستیابی به بمب هسته ای 
کاهش یابد. حسینی درباره انتخاباتی بودن پیشنهاد ترامپ برای مذاکره با ایران اظهار 
داشت: واقعیت این است که خروج از توافق هسته ای از سوی ترامپ هم انتخاباتی بود و 
هم پیشنهاد مذاکره با ایران انتخاباتی است. مسئله برجام به صورت خاص و روابط تهران 

و واشنگتن به صورت عام، مسائل داخلی آمریکا نیستند. 
وی با بیان اینکه دولت کنونی آمریکا از زمانی که بر سرکار آمد به برجام به عنوان 
یک ابزار انتخاباتی نگاه کرد، تصریح کرد: ترامپ به خاطر عناد و دشمنی ای که با باراک 
اوباما داشت از برجام خارج شد و اکنون هم که به دنبال دستیابی به توافقی بهتر نیست 
بلکه به دلیل انگیزه های انتخاباتی با این موضوع برخورد می کند که یک افتضاح برای 

سیاست خارجی آمریکا است. 

محمدرضا باهنر:

گفت و گوی ملی را از موضوعات کم اختلاف شروع می کنیم

دیاکو حسینی:

با شماره تلفن دادن مسئله ای حل نمی شود

برخـلاف چنـد انتخابات اخیـر که مدت ها قبـل از آن پیش 
بینی می شـد با شـور و هیجان خاصی برگزار شـود، دو جریان 
اصولگرایـی و اصـلاح طلبـی خمـوده تـر از قبـل بـه اسـتقبال 
انتخابات مجلس می روند. ایجاد مشـارکت و شـور انتخاباتی در 

پایـان امسـال ماموریتی دشـوار به نظر می رسـد.
یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی کمتر از 10 
ماه دیگر و در حالی برگزار می شـود، که فضای سیاسـی کشـور 

این روزها بیش از مسـایل داخلی درگیر روابط خارجی اسـت.
تشـدید تنش در مناسـبات میان تهران و واشـنگتن، بخش 
مهمـی از توجـه گـروه ها و جریانات سیاسـی را بـه این موضوع 
معطـوف کـرده اسـت. ضـرورت عبـور از تنگنای کنونـی که به 
موجب »فشـارهای حداکثری« آمریکا بر کشـور تحمیل شـده، 
مسـایل انتخاباتـی را در اولویت چنـدم جامعه قرار داده اسـت. 

ولی این تمام ماجرا نیست. 
رخـوت و سسـتی جریـان های سیاسـی بـرای ورود بـه فاز 
پیشـاانتخاباتی را نمی توان تنها به فشـارهای خارجی بر کشـور 
ارتبـاط داد. عـلاوه بر رکود و دلسـردی عمومـی حاکم بر فضای 
سیاسـی کشـور و اما و اگرهای اسـتانی شـدن انتخابات، اصلاح 
طلبـان و اصولگرایان هریک بـرای ورود به فاز انتخابات، با چالش 
هایـی مجـزا و مشـترک دسـت و پنجه نـرم می کننـد؛ چالش 
هایـی کـه اگر تا چنـد ماه آینـده بـر آن قایق نیاینـد، انتخابات 

مجلـس در اسـفندماه 1۳98 را از خود متاثـر خواهد کرد.

*  اصلاح طلبان و چالش های لیست حداقلی
اصلاح طلبان را شـاید بتوان خموده ترین جریان سیاسی در 
فضای کنونی کشـور دانسـت. دیگر از شور سیاسـی این جریان 
در دسـت کـم چهـار انتخابات اخیر خبری نیسـت؛ شـوری که 
از خـرداد 1۳92 و در جریـان یازدهمیـن دوره انتخابات ریاسـت 
جمهوری آغاز شـد و در دوازدهمین انتخابات ریاسـت جمهوری 
در 1۳96 بـه اوج رسـید و توانسـت در دوره ای 6 سـاله اصـلاح 
طلبـان را کامیابِ انتخابات ریاسـت جمهوری، مجلس شـورای 

اسـلامی و شـورای شهر کند.
برکنـار از چالـش هایـی کـه اصلاح طلبـان به خاطـر نوعی 
بداقبالـی بیـن المللی با آن مواجه شـدند و سیاسـت گشـایش 
درهای کشـور به روی جهان با معضل ترامپیسـم برخـورد کرد، 
مشـکلات دیگری چون واگرایی های درون لیستی هم عملکرد 

آنها و مقبولیتشـان نزد مـردم را زیر تاثیر قـرار داد.
اصـلاح طلبان که در نتیجه حوادث پس از انتخابـات 1۳88، 
بـه حاشـیه رانده شـده بودند، در سـال های بعد بخاطـر عبور از 
نظـارت اسـتصوابی و با تغییر تاکتیـک یعنی اتحـاد و ائتلاف با 
اعتدالی ها و طیف هایی از اصولگرایان میانه پا در مسـیر رقابت 

های انتخاباتی نهادند.
نتیجـه این تغییر تاکتیک، چیـزی نبود جـز موفقیت اولیه 
در بـه دسـت آوردن کرسـی های ریاسـت جمهـوری و پارلمان 

هـای ملی و شـهری.
دیری نپایید که مشـکلات رخ نمود. فهرسـت هایی که برای 

تکمیل شـدن، بر تفاوت های اعضایش چشـم پوشـیده بود، در 
مقام عمل چندپاره شـد و دسـتاوردهایی که انتظار تحققشـان 
وجود داشـت، دسـت نیافتنی شد. به عنوان نمونه فهرست امید 
در مجلـس کـه با بـرآورد ابتدایی 180 نفر بسـته شـده بود، کم 
کم به 110 نفر تقلیل یافت. شـورای شـهر در شهرهای مختلف 

هـم وضعیت بهتـری را تجربه نمی کند. 
ناکامـی اصـلاح طلبان در تجربه بسـتن فهرسـت ائتلافی و 
حداقلی به عنوان راهکار عملی حضور در عرصه های انتخاباتی، 
ایـن روزهـا رخوتی جدی را بر فعالیت های انتخاباتی این جریان 
حاکـم کـرده اسـت، تا جایـی کـه از دید حامیـان ایـن جریان، 
ایـن شـیوه کارایی و اثربخشـی خـود را از دسـت داده اسـت، به 
طـوری کـه برخـی از عدم ارایه فهرسـت انتخاباتی از سـوی این 
جریان در انتخابات 1۳98 سـخن می گویند.اظهارات تازه »علی 
صوفـی« دبیـرکل حزب پیشـرو اصلاحات و عضو شـورای عالی 
اصلاح طلبـان در گفـت و گـو با »فارس« ناظـر بر همین رویکرد 
اسـت. صوفـی در خصوص عدم ارایه لیسـت انتخاباتی از سـوی 
اصلاح طلبـان گفـت: فقـط در یک صـورت این احتمـال وجود 
دارد و آن رابطـه مسـتقیم دارد بـا تأیید صلاحیـت نامزدهای ما 
برای انتخابات. به گفته صوفی، ما در انتخابات ریاست جمهوری 
و دوره دهم مجلس شـورای اسلامی به خاطر رد صلاحیت هایی 
کـه صـورت گرفته بـود مجبور به ارایه لیسـت حداقلی شـدیم. 
این لیسـت حداقلی برای ما تبعات داشـت و توقعات و انتظاراتی 
که مردم از رأی خود به این لیسـت داشـتند توسـط منتخبین 

لیسـت اصلاح طلبان برآورده نشـده است.
صوفـی بـا تأکید بر اینکـه کارایی اصلاح طلبـان در انتخابات 
نسـبت بـه گذشـته کاهش چشـمگیری داشـته اسـت، گفت: 

خیلـی از اصلاح طلبان معتقدنـد که هم چـوب را بخوریم و هم 
پیـاز را، چرا باید لیسـتی بدهیم که هـم از اصلاحات هزینه کند 

و هـم در نهایت نارضایتـی مـردم را افزایش دهد. 
بـه همیـن دلیـل خـود اصـلاح طلبـان از ناکارآمـدی بهره 
گیری از ظرفیت های درون حزبی و کاریزمایی رهبرانشان برای 
ترغیـب مـردم بـه اعتمـاد به آنهـا و شـرکت در انتخابـات واقف 
هسـتند و این مسـاله بیش از هر چیز دیگری بدنه و سـر اصلاح 

طلبان را از شـرکت در انتخابات دلسـرد کرده اسـت. 
به گفته صوفی، رئیس دولت اصلاحـات به تازگی در دیداری 
کـه با اعضـای فراکسـیون امید مجلس داشـت تاکیـد کرد که 
دیگـر از من کاری سـاخته نیسـت و مردم بـا حرف های من هم 
دیگـر پـای صندوق هـای رأی هـم نمی آیند مگـر اینکه تحولی 
جـدی در دولـت و مجلـس شـکل بگیـرد. بنابرایـن این نشـان 
می دهـد که این لیسـت حداقلی چقـدر برای ما هزینه داشـت.

بـه نظر می رسـد برقرار بودن نظارت اسـتصوابی که پیش از 
ایـن منافع و عملکرد انتخاباتی اصلاح طلبـان را تحت تاثیر قرار 
داده، در انتخابـات 1۳98 هـم حضور و عملکرد انتخاباتی اصلاح 
طلبـان را زیـر تاثیـر قـرار دهد و آنهـا را از بـه کارگیری ظرفیت 

های نهفته شـان محـروم کند.
عملکرد فهرسـت های منتسـب به اصلاح طلبان در مجلس 
و شـورای شـهر در سـال های گذشته موجب شد شـورای عالی 
اصـلاح طلبان، جایـگاه مرجع خـود را در میان افـکار عمومی و 
خـود اصـلاح طلبـان از دسـت بدهد. با بررسـی شـرایط کنونی 
اینکه جریان اصلاح طلبی بتواند تا 10 ماه دیگر تشـکل جمعی 
جایگزیـن و کارآمـدی را بـرای جلب اعتمـاد مردم ایجـاد کند، 

بسـیار دشـوار به نظر می رسـد. 

* اصولگرایان و شکاف های درون جریانی
اصولگرایـان فـارغ از دغدغه هـای اصلاح طلبانه چون نظارت 
اسـتصوابی، بـا موانـع متفاوتی بـرای انتخابات پیش رو دسـت و 
پنجـه نـرم می کننـد؛ چالش هایـی چـون اجماع که سـال ها 

اسـت جن شـده و جمـع اصولگرایانی که بسـم الله.
گویـا دغدغه هـای اصلاح طلبانه و اصولگرایانه برای انتخابات 
پیش رو فرقی با گذشـته نکرده اسـت. سـال ها اسـت شـکاف 
درون جریانـی و ناتوانی در دسـتیابی به اجماع، اصولگرایـان را از 
دسـتیابی به نتایج انتخاباتی مورد نظرشـان محروم کرده اسـت؛ 

شـکافی که شـواهد از تـداوم آن حکایـت می کند.
بـه رغم تـلاش بـزرگان جریان اصولگـرا چـون »محمدرضا 
باهنـر«، گویا اختلاف ها عمیق تر و سـوداها بزرگتر از آن اسـت 
کـه بتوانـد طیف های مختلف این جریـان را دور هم جمع کند 

و آنهـا را بـرای پیروزی در انتخابات هم قسـم.
دلخـوری هـای حجت الاسـلام »علی اکبـر ناطق نـوری« از 
بـزرگان جریان اصولگرا، همچنان فاصله او را با این جریان حفظ 
کـرده اسـت. ترک مراسـم افطاری باهنر از سـوی ناطق بـا ورود 
»محمـود احمـدی نـژاد«، از بی فایـده بودن تلاش هـای ریش 
سـفید اصولگرایـی برای جمع کـردن اصولگرایان تحـت یک لوا 

)هرچند به بهانه ای غیر سیاسـی( حکایـت دارد.
دلخـوری »محمدباقـر قالیبـاف« از اعضای »جبهـه مردمی 
نیروهـای انقـلاب« را پایانی نیسـت و گویا او با سـودای پیروزی 
در انتخابـات، راه خـود را بـا عناوینـی چـون »نواصولگرایـی« از 

اصولگرایـان جـدا کرده اسـت. 
تشـکل های مرجع این جریان هـم از کارکرد وحدت بخش 
خود تهی شـده انـد. »جامعه روحانیت مبارز« به عنوان تشـکل 
پایـه و راهبـر جریان اصولگرایی، کارکردهای سـنتی و سیاسـی 

خود را از دسـت داده اسـت. 
در ایـن میـان، برخـی دولـت را در ایجـاد وضعیـت پررخوت 
جامعه سیاسـی مقصر می دانند؛ نگاهی که با توجه به واقعیات 
کنونـی کشـور خالی از انگیـزه های جناحی به نظر نمی رسـد. 
»مهدی چمران« رئیس شـورای شـهر تهـران در دوره چهارم به 
تازگـی در گفت وگویی اظهار داشـته اگر عملکـرد دولت با وضع 
و رونـد فعلی پیش برود مشـخص نیسـت در انتخابات ریاسـت 
جمهـوری شـرایط چـه خواهد شـد. اگر وضع به همیـن منوال 
بـوده و مـردم ناراحـت، ناراضـی و بی انگیزه باشـند صندوق های 
رای انتخابات ریاسـت جمهوری 1400 هم مشـکل عدم حضور 
و بـی رغبتـی مردم را خواهد داشـت. مردم می گویند مگر بیکار 

هسـتیم که رای دهیم.
مجموع شـرایط ذکر شـده موجب شـده دو جریان سیاسـی 
اصلـی کشـور، برنامه ای جـدی برای انتخابات پیش رو نداشـته 
باشـند. در ایـن بین اصولگرایـی، با بهره گیری از شـرایط خاص 
کشـور، انتقاد از عملکرد دولت، مجلس و شـورای شهر پایتخت، 
در دسـت گرفتـن پرچـم تغیـر وضعیـت موجـود را بـه عنوان 
مهمترین استراتژی انتخاباتی خود در دستور کار قرار داده است.

چالش های دو اردوگاه سیاسی برای انتخابات مجلس یازدهم

ایجاد مشارکت و شور انتخاباتی ماموریتی دشوار 
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از زياد خوردن بپرهيزيد ؛ زيرا زياد خوردن
 نشان قساوت را بر دل مى نهد ، اندام ها را در اطاعت 
و عبادت ، كُند مى كند ، و گوش دل را از نيوشيدن پند 

كَر مى سازد 

دوشنبه - 23اردیبهشت  1398- سال بیست و دوم - شماره  4801

استاندار قم با تاکید بر هدفمند شدن جذب سرمایه گذاری گفت: باید جلسات 
اقتصادی استان با حضور جمعی از سرمایه گزاران کارآفرین برگزار شود. 

بهرام سرمست روزیکشنبه در نشست با اعضای انجمن سرمایه گذاری و کارآفرینی 
استان ، با تاکید بر نقش آفرینی سرمایه گزاران در جلسات کارگروه های استانی افزود: 

معتقدم، نباید هیچ جلسه ای بدون حضور نمایندگانی از سرمایه گزاران تشکیل گردد.
وی جذب سرمایه گذاری را از اولویت های دولت تدبیر و امید برشمرد و خاطرنشان 

کرد: در استان قم اگر بخواهیم به توسعه دست یابیم، باید به این رویکرد رجوع کنیم.
وی با بیان این که حضور نمایندگان سرمایه گزاران و کارآفرینان به موجودیت و هویت 

آنان کمک می کند، ادامه داد: فرآیندهای اداری موجود در سیستم اداری نمی تواند 
نسبت به پیگیری خواسته های سرمایه گزاران بی توجه باشد.

سرمست، اولویت درجذب سرمایه گذاری را بخش خصوصی بومی دانست وگفت: 
البته جذب سرمایه گزاران خارج از استان و فراملی نیز در مرحله بعدی برای استان مورد 

توجه جدی است.
وی برنامه ریزی برای برگزاری همایش سرمایه گذاری در قم را مورد توجه قرار داد و 
گفت: در این راستا کارگروه هایی برای جذب تخصصی سرمایه در حوزه های گوناگون 

تشکیل شده است.

استاندار قم: 

سرمایه گذاران کارآفرین در جلسات اقتصادی حضور داشته باشند 

نامحـرمانه

دریـچه

2 میلیون نفر تحت تاثیر سیل قرار گرفتند 
رئیس سازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر اعلام کرد: طبق آخرین اطلاعات ارزیابی شده 
از سیلاب های اخیر در کشور 2 میلیون نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم تحت تاثیر سیل و 
آبگرفتگی بوده اند. مرتضی سلیمی روز یکشنبه در آیین تحویل نمادین 12 هزار بسته غذایی برنامه 
جهانی غذا برای سیل زدگان ایران به سازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر اظهار داشت: از حرکت 
بشردوستانه برنامه جهانی غذای سازمان ملل متحد در ایران به منظور تامین اقلام غذایی سپاسگزارم 
و امیدوارم که این همکاری های مشترک ما در برنامه های مختلف ادامه دار و پایدار باشد و بتوانیم 
همکاری های خوبی را در حوزه کمک به انسان های آسیب دیده و متاثر از حوادث داشته باشیم.وی با 
اشاره به اقدامات جمعیت هلال احمر در امدادرسانی به آسیب دیدگان انواع حوادث از تاریخ 25 اسفند 
97 تا 22 اردیبهشت 98 در 31 استان کشور، گفت: در مدت زمان یادشده انواع حوادث به ویژه سیل و 
آبگرفتگی در 25 استان کشور در چهار هزار و 697 شهر، روستا و محورهای کوهستانی مشهود بود که 
نیروهای امدادرسان هلال احمر به 662 هزار نفر از هموطنان امدادرسانی کرده و به بیش از 318 هزار 
نفر از آنان اسکان اضطراری داده و 9 هزار و 159 نفر را با بالگرد، قایق و خودروهای امدادی به مناطق 

امن منتقل کرده اند.

پرونده شرکت پدیده دارای 22 متهم و بیش از 100 جلد است 
اولین جلسه رسیدگی به اتهامات متهمان پرونده موسوم به شرکت پدیده، به ریاست قاضی منصوری 
در دادگاه ویژه رسیدگی به جرایم اخلالگران در نظام اقتصادی کشور در مشهد برگزارشد.رییس دادگاه 
با اشاره به روند رسیدگی به تخلفات متهمان این پرونده، گفت: پرونده در حال حاضر دارای 22 متهم 
و بیش از 1۰۰ جلد بوده و پیگیری های قانونی در خصوص تخلفات احتمالی برخی مسئولان که در 
انجام وظایف خود قصور داشته اند مفتوح است و از دادستان عمومی و انقلاب مرکز خراسان رضوی 
می خواهیم که در راستای احقاق حقوق عامه تمامی اقدامات لازم را به انجام برسانند.قاضی منصوری از 
نماینده دادستان عمومی و انقلاب مشهد خواست تا کیفرخواست صادره در خصوص متهمان پرونده را 
قرائت نماید.قاضی صفری نماینده دادستان خطاب به دادگاه، اخلال در نظام اقتصادی کشور، مشارکت 
در کلاهبرداری از طریق تبلیغات گسترده و خرید و فروش اوراق موسوم به سهام پدیده، تصاحب و حیف 
و میل اموال مردم و ارائه گزارش خلاف واقع را تنها بخش هایی از تخلفات متهمان طبق کیفرخواست 

صادره از سوی دادسرای عمومی و انقلاب مشهد دانست.

نماینده مجلس: زمزمه کودتای مدیریتی علیه دولت شنیده می شود 
 یک عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی بیان کرد: در شرایطی که تخریب دولت و سیاه 
نمایی خدمات و دروغ بستن به موفقت های ملی و منطقه ای در دستور کار مخالفان قرار گرفته است 
تا حدی که زمزمه کودتای مدیریتی علیه دولت شنیده می شود. حمایت از دولت و کمک به رئیس 
جمهوری گزینه ای معقول و امید بخش است همچنان که رهبر انقلاب نیز به هر دلیل از کلیت دولت 
حمایت کرده و نسبت به انشقاق و تفرقه هشدار داده اند. البته که عملکرد برخی از وزیران جای نقد 
و گلایه دارد ولی با حفظ نقدهای خود، به هیچ وجه از رای خود به روحانی پشیمان نیستیم. علیرضا 
رحیمی اظهارداشت : به همین دلیل که مجلس لباس سپاه را به تن می کند تا انسجام ملی را به رخ 
بکشد، به همان دلیل و مصلحت حمایت از دولت و پرهیز از تنش ضرورتی آشکار برای جریان های 
سیاسی و مدعیان مدیریت کشور است. تدبیر و امید همچنان ضرورتی حیاتی برای مدیریت کشور است 

و اصلاحات مستمر در رویکردها وروش ها را نیاز همیشگی جامعه و کشور می دانم.

واکنش ظریف به پیشنهاد ترامپ
وزیر امور خارجه در توییتی نقشه های تیم بی برای ایران را به ترامپ یادآورشد و گفت: در طرح 
بولتون و همدستانش برای ایران، یک نقشه مفصل برای اطلاعات جعلی، جنگ دائمی و حتی پیشنهادات 
توخالی برای مذاکره وجود داشت و تنها تفاوت این بودکه در آن، شماره تلفن گنجانده نشده بود. ، 
»محمدجواد ظریف« در حساب کاربری خود در توییتر، با ضمیمه کردن طرح جان بولتون برای خروج 
از برجام پیش از سمت فعلی او خطاب به رئیس جمهور آمریکا نوشت: آقای ترامپ! قابل توجه در صورتی 
که قبلًا ندیده باشید. پیش از اینکه جان بولتون را به کار بگیرید، این طرحی بود که وی و همدستانش در 
»تیم بی« برای ایران داشتند. یک نقشه مفصل برای اطلاعات جعلی، جنگ دائمی و حتی پیشنهادات 

توخالی برای مذاکره. تنها تفاوت این بود که در آن طرح، شماره تلفن گنجانده نشده بود.

وزیر علوم: در وزارت علوم حق التدریس نداریم 
 وزیر علوم تحقیقات و فناوری گفت:دانشگاه ها موظف هستند حقوق اساتید را به موقع پرداخت 
کنند، به خصوص اساتیدی که به صورت دائم با آنها همکاری ندارند.منصور غلامی وزیر علوم تحقیقات و 
فناوری با اشاره به اینکه وزارت علوم هیچ استادی را با نام »حق التدریس« به خدمت نگرفته است، گفت: 
برخی از اساتید در دانشگاه ها 3 تا ۴ ساعت در روز مشغول تدریس هستند، اما چنین افرادی قرارداد 
حق التدریسی ندارند، چرا که ما چنین عنوانی در را نداریم.وی تأکید کرد:  دانشگاه ها موظف هستند 
حقوق اساتید را به موقع پرداخت کنند، به خصوص اساتیدی که به صورت دائم با آنها همکاری ندارند 
و باید تمامی حقوق آنها پرداخت شود. وزیر علوم ادامه داد: عنوان »حق التدریسی« در دانشگاه ها مانند 
معلمان حق التدریس در وزارت آموزش و پرورش وجود ندارد و قوانینی که برای آنها صدق می کند، به 

اساتید پاره وقت مربوط نمی شود.
 

گلایه هاشمی از دولت و تشکر از مجلس 
 رئیس شورای شهر تهران از دولت به خاطر لایحه مالیات بر ارزش افزوده گلایه کرد.محسن هاشمی 
صبح دیروز در سخنان ابتدایی خود در جلسه علنی شورای شهر تهران با بیان اینکه در این ایام بررسی 
لایحه ارزش افزوده در مجلس شورای اسلامی در دستور کار قرار گرفته است گفت: جا دارد از دولت به 
خاطر لایحه ای که در آن درآمد پایدار مدیریت شهری را نوعی از مالیات دانسته تا به حساب خزانه واریز 
شود، گلایه کنم.وی از مجلس به دلیل برگرداندن این لایحه به کمیسیون اقتصادی جهت اصلاح بخشی 
از لایحه که تضعیف کننده منابع مالی و استقلال مدیریت شهری بود تشکر کرد و گفت: امیدوارم با نگاه 

ویژه اعضای کمیسیون اقتصادی این مشکلات حل شود.
 

پمپئو: از فرصت مذاکره با ایران استقبال می کنیم 
وزیر امور خارجه آمریکا هدف آمریکا از گسترش حضور نظامی اخیر خود در خاورمیانه را تقویت توان 
دولت ترامپ در واکنش به آن چه هر گونه اقدام متجاوزانه از سوی ایران می خواند، عنوان کرد.به گزارش 
ایسنا، مایک پمپئو، وزیر امور خارجه آمریکا در گفت وگو با شبکه سی ان بی سی ایران را یک تهدید فعال 
علیه منافع آمریکایی که در حال پراکندن هرج و مرج در خاورمیانه است، خواند و در عین حال گفت: 

کاخ سفید از فرصت مذاکره با تهران استقبال می کند.

 درخواست محاکمه علنی پوری حسینی با 11۵ امضا 
 علیرضابیگی عضو کمیسیون امور داخلی و شوراها مجلس با اشاره به امضا 115 نماینده در نامه 
درخواستی از رئیس قوه قضائیه برای محاکمه علنی  »پوری حسینی« رئیس سازمان خصوصی سازی 
خبر داد.وی افزود: این 115 نماینده مجلس خواستار رسیدگی جدی و عاجل به پرونده های متعدد 

تخلف در واگذاری ها شدند. 

یادداشت های شهر سیل زده/11
محمد خامه یار

شب سوم و یا چهارم حادثه سیل است که جعفر اسکندری پیش من می آید و می گوید: حاجی با 
اجازه شما امشب می خواهیم بریم یه مراسم جشن عروسی برگزار کنیم.

می گویم: دست بردار آقا جعفر!
می گوید: شوخی نمی کنم. قول دادم! البته با اجازه شما.

تعجب می کنم و می گویم؛ در اوج این کارها با این وضعی که مردم دارن حالا چه وقته مراسم 
ازدواجه؟

می گوید: قراره که ان شاالله انجام بشه.
حرفی نمی زنم. شب طبق قرار قبلی برادر داماد به  قرارگاه کمک های مردمی می آید و ما هم آماده 

می شویم. چه آماده شدنی!
آقا که قرار است صیغه عقد را اجرا کند و خود از نیروهای جهادی پا به کار و امام جمعه است دنبال 

عبایش می گردد و آن را پیدا نمی کند. 
شاید با دیگر کمک های مردمی جا به جا شده باشد. لباس من و دیگر دوستان که از صبح با هزار 
رقم کار کمک رسانی به تن داشتیم با حضور در مراسم جشن ازدواج همخوانی ندارد اما اصرار بر حضور 

ما در مراسم است. پتویی را به عنوان کادو آماده می کنیم و راه می افتیم. 
جلوی در خانه باز یک نگاهی به وضعیت ظاهری ام می اندازم و به خود اجازه ورود نمی دهم  و با 
خودم می گویم با این ریخت و قیافه حتی توی خانه خودمان راهمان نمی دهند تا چه برسد در مراسم 

جشن ازدواج!
با اصرار صاحبان مراسم وارد خانه می شویم و با احترام  و تعارف همه، در بالای مجلس می نشینیم. 
کم کم حاج آقا مقدمه چینی می کند تا شرایط اجرای صیغه عقد فراهم شود. جلسه با ذکر صلوات روح 
تازه ای به خود می گیرد اما مهریه پیشنهادی  بالاست و شرایط سختی وجود دارد و از آن سو داماد 

پیشنهاد عقد موقت سه ماهه را دارد! 
می گویم: این که از دست ما ساخته نیست و عقد موقت یک جور قرتی بازی است و مواظب باشید 

آداب و رسوم محلی شما دچار این جور چیزها قرار نگیرد. 
بعضی ها می خندند و احسنت می گویند. به داماد فرصت می دهیم تا راجع به عدم اجرای عقد 

موقت فکر کند و لحظاتی بعد با نظر دو طرف این پیشنهاد رد می شود. 
چانه زنی ما راجع به میزان مهریه هم کارساز می شود و اولین مراسم ازدواج پس از حادثه سیل 
با شوخ طبعی ها و خنده ما و حاضران برگزار می شود و اولین هدیه را به حساب عروس خانم واریز 

می کنم...
بساط پذیرایی با پخش چای و شیرینی و میوه برپا می شود البته به همراه حرف های خنده دار ما...

تولیدکنندگان  در سال رونق تولید کیفیت محصولات خود را ارتقاء دهند کاریکاتور

محمدعلى رجبى

ذوالنوری نماینده مردم قم:

احیای موقوفات ادامه یابد 
نماینده مردم قم درمجلس شورای اسلامی گفت: لازم است سازمان 
اوقاف وامورخیریه با جدیت،احیای موقوفات را ادامه دهد و دراین مسیر از 
جوسازیها هراسی نداشته باشد. حجت  الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنوری 
در دیدار با حجت الاسلام عباس اسکندری مدیرکل اوقاف استان، با اشاره 
به لزوم مدیریت و کار جهادی در همه امور تاکید کرد: آن چه شرع و قانون 
مشخص کرده  اند، ملاک عمل است. وی خاطرنشان کرد: برخی افراد و 
ادارات، حقوق موقوفات را رعایت نمی  کنند و در این موارد باید از همه 
ظرفیت  های قانونی، برای احیای موقوفه ها بهره برد.وی خواستار اطلاع 
 رسانی و شفافیت درمورد فعالیت  های اوقاف شد و گفت: اگر مردم دریابند 
که سازمان اوقاف و ادارات کل آن در استان  ها چه عملکردی دارند و برای 
احیای حقوق موقوفات تلاش می  کنند، آن گاه گرایش به وقف بیشتر می 
شود و عملکرد شما نیز قابل قبول  تر خواهد بود.ذوالنوری گفت: تبدیل 
موقوفات به احسن با در نظر گرفتن شرایط و ضوابط شرعی، در راستای 
درآمدزایی بیشتر برای املاک وقفی، یکی از مهم ترین کارهایی است که 
اداره کل اوقاف و امور خیریه باید نسبت به آن اهتمام داشته باشد.وی افزود: 
شناسایی و احیای موقوفات وبقاع متبرکه،از جمله برنامه  های مهم سازمان 
اوقاف به شمار می  رود و در راستای مطالبات رهبر معظم انقلاب نیز است 
که فرموده  اند این اماکن باید به قطب فرهنگی تبدیل شوند. ذوالنوری با 
بیان این که چالش  هایی هم پیش روی فعالیت اوقاف قرار دارد، خاطرنشان 
کرد: یکی از مهمترین اولویت  های مدیران اوقاف، حفظ منابع وقف و عمل 
بر اساس نیت واقفان است. وی افزود: سازمان اوقاف و ادارات کل آن، امانتدار 
وقف هستند و باید به طور دقیق بر اساس نیت واقفان عمل کنند وگرنه از 

نظر شرعی و قانونی مشکل خواهند داشت.
* احیای موقوفات و مشارکت با بخش خصوصی

مدیرکل اوقاف و امور خیریه قم نیز در این دیدار گفت: به دنبال 
احیای موقوفات و نیز مشارکت با بخش خصوصی برای استفاده حداکثری 
از ظرفیت وقف هستیم. حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری 
خاطرنشان کرد: در مساله وقف با فرصت  های خوبی روبرو هستیم که باید 
برنامه  ریزی لازم برای نهایت بهره  برداری از آنها داشته باشیم.وی افزود: 
سرمایه عظیمی از موقوفات طی سال های متمادی معطل مانده  اند یا 
استفاده حداکثری از آنها نشده است، اما در شرایط کنونی که مشکلات 
اقتصادی بیشتر شده  اند، می  توانند در رفع بخشی از این معضلات به کار 
بیایند.وی با اشاره به برخی از مشکلات موجود در مساله وقف و موقوفات 
عنوان کرد: در این زمینه به دنبال استفاده از ظرفیت نمایندگان مردم در 
مجلس شورای اسلامی هستیم تا شاهد رفع مشکلات باشیم.اسکندری به 
لزوم سرمایه  گذاری مشترک با بخش خصوصی پرداخت و افزود: ساخت 
اقامتگاه  های موقت زائران یکی دیگر از راهکارهای استفاده حداکثری از 
موقوفات است که هم برای این املاک درآمدزایی خواهد داشت و هم 
مشکل اسکان موقت مسافران در قم را حل می  کند.وی با اشاره به استفاده 
از ظرفیت بقاع متبرکه برای اسکان زائران در مناسبت  های گوناگون تصریح 
کرد: اگر بتوانیم موقوفات را برای ساخت زائرسرا و هتل مورد استفاده قرار 
دهیم، هم بخشی از مشکلات استان حل می  شود و هم املاک وقفی در 

مسیر رشد و توسعه قرار می  گیرند.

شهردار منطقه ۲ قم از شهروندان خواستارشد

قبل از خرید املاک وضعیت آن را 
از شهرداری استعلام  کنید

شهردار منطقه 2 قم گفت: با توجه به اینکه املاک در بیشتر موارد بدون 
رعایت سرانه ها به قطعات کوچک تفکیک و بدون استعلام از شهرداری 
خرید و فروش می شود، مشکلات عدیده ای برای شهروندان ایجاد می کند، 

بنابراین سرمایه شهروندان که به سختی جمع آوری شده، نباید هدر برود.
رضا رحیمی شهردار منطقه 2 بیان کرد: شهروندان مطلع باشند که 
برای املاک تفکیکی کمتر از حد نصاب و قولنامه ای و فاقد سند رسمی که 

از شهرداری استعلام نکرده اند امکان صدور پروانه ساختمانی وجود ندارد.
وی تاکید کرد: شهروندان قبل از خرید هرگونه ملک با مراجعه به 
شهرداری از نوع کاربری ملک طبق طرح تفصیلی آگاه و از اینکه آیا حدنصاب 
تفکیک اجازه صدور پروانه را برای آن ملک می دهد یا خیر، مطمئن شوند.

شهردار منطقه 2 همچنین با اشاره به ممنوعیت هر نوع نقل و انتقال اعم 
از رسمی، عادی، تفکیک، افراز، صدور سند و تغییر کاربری اراضی خارج از 
محدوده قانونی شهرها، اراضی زراعی و باغات، افزود: بنا بر مفاد قانون منع 
فروش و واگذاری اراضی فاقد کاربری مسکونی برای امر مسکن از جمله ماده 
9 این قانون، شرکت های تامین کننده خدمات آب، برق، گاز، تلفن و نظایر 
آن از واگذاری خطوط، انشعاب وارائه هرگونه خدمات به ساختمان های فاقد 
پروانه معتبر منع می باشند و ضرورت دارد بررسی مجوزهای صادره توسط 

مراجع پیش از انتشار آگهی فروش اراضی در دستور کار قرار گیرد.

شهردار منطقه ۴ قم  اعلام کرد

اجرای عملیات پیاده رو سازی در 
بلوارهای محمد امین و شهید صدوقی

شهردار منطقه ۴ قم از اجرای عملیات 6هزار متر مربع پیاده رو سازی 
در بلوارهای محمد امین و شهید صدوقی خبر داد.مهدی اصفهانیان مقدم 
از اجرای عملیات پیاده رو سازی بلوارهای محمد امین و شهید صدوقی 
خبر داد و افزود : اجرای بیش از 6 هزار مترمربع پیاده رو سازی در سطح 
منطقه ۴ انجام شده است. وی افزود: بهسازی و اجرای پیاده رو سازی در 
سطح شوارع منطقه ۴ به مساحت 6 هزار متر مربع و با اعتباری بالغ بر 2۰ 
میلیارد ریال انجام شده است. وی اذعان کرد: در راستای خدمت رسانی به 
شهروندان با رویکرد ایمن سازی و مناسب سازی و زیبا سازی معابر پیاده 
رو و در جهت تسهیل در عبور و مرور شهروندان بیش از 6هزار متر مربع از 
معابر پیاده رو بلوار امین و شهید صدوقی بصورت موزائیک فرش و سنگ 
فرش انجام شد. وی برنامه ریزی در راستای افزایش ضریب ایمنی در سطح 
معابر در جهت رفاه حال شهروندان و عابرین و زیباسازی معابر را از اهداف 
این طرح بیان کرد و افزود : در سال 97 نیز بیش از 5۰ هزار متر مربع از 
سطح معابر پیاده رو سطح منطقه با اعتباری بالغ بر ۴5 میلیارد ریال اجرا 
شد و با پیش بینی در بودجه 98 معابر پیاده رو مورد نیاز در سطح منطقه 
با تعیین اولویتها بازسازی و اجرا خواهد شد. شهردار منطقه ۴تصریح کرد: 
همزمان با اجرای طرح پیاده رو سازی ، نهرسازی و نیز باغچه سازی و لوله 
گذاری آب خام جهت افزایش سرانه فضای سبز و آبیاری مکانیزه در حاشیه 
معابر صورت پذیرفته است. اصفهانیان مقدم از صبر و شکیبایی شهروندان به 
خصوص مغازه دارانی که با مجموعه شهرداری در طول زمان اجرای پروژه 

های فنی و عمرانی همکاری کردند، تقدیر و تشکر نمود.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

دستگیری سارق حرفه اي 
و سابقه دار کیف قاپ 

فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری سارق حرفه اي و سابقه دار کیف 
قاپ با بیش از 2۴ فقره کیف قاپی در قم خبر داد. 

سردار عبدالرضا آقاخانی  در تشریح این خبر اظهار داشت:در پي وقوع 
سرقت هاي متعدد کیف قاپي از بانوان از اواخر دي ماه سال گذشته در 
سطح شهر مقدس قم توسط تک سرنشین یکدستگاه موتورسیکلت با 
استفاده از پلاک مخدوش،موجب شد تا موضوع با جدیت در در اولویت 
کاری کارآگاهان پلیس قم قرار گیرد.وی افزود:در تحقیقات پلیس مشخص 
شد، متهم در اغلب سرقت ها خورجین تزئیني کوچکی روي موتور خود 
داشته و کفش کتاني مشکي مدل "نایک" به پا داشته است. فرمانده انتظامی 
استان ادامه داد: پس از انجام اقدامات گسترده، سر انجام متهم شناسایی و 
دستگیر و مقادیری از اموال مالباختگان از وی کشف شد.سردار آقاخانی 
خاطر نشان کرد: متهم سعی در کتمان حقیقت و قصد فرار از مجازات را 
داشت اما با ارائه ادله و مستندات ،ناچاراً لب به اعتراف گشود و تاکنون به 2۴ 
فقره سرقت کیف قاپي از بانوان در سطح شهر قم به منظور تامین مخارج 
اعتیاد و هزینه زندگي خود اعتراف کرد.فرمانده انتظامی استان تصریح کرد: 
متهم قبلا به دلیل فعالیت در امر کیف قاپی3 سال تحمل زندان کرده و به 

تازگی آزاد شده و مجددا به فعالیت سابق خود روی آورده بود.

اخبــار

برنامه ریزی لازم  فرماندار قم گفت: 
توسط مسئولان برای تامین کالاهای مورد 
نیاز شهروندان انجام شده و مشکلی دراین 

زمینه وجود ندارد.
مرتضی حیدری ، بیان کرد: قبل از 
ماه مبارک رمضان جلسات متعددی برای 
تامین کالاهای اساسی مردم انجام شده و 
این روند همچنان ادامه دارد.وی در ادامه 
گفت: تلاش دشمنان از جمله مثلث شوم 
آمریکا، رژیم صهیونیستی و عربستان برای 
ایجاد التهاب در بازار ایران به جایی نمی 
رسد و همه کالاهای اساسی مورد نیاز مردم 

در کشور تولید و توزیع می شود.
وی بیان کرد: هدف دشمنان از التهاب 
افکنی در بازار، ایجاد اختلاف میان مردم و 

مسئولان نظام است و می خواهند از این راه 
برای کشور هزینه ایجاد کنند.

حیدری افزود: مردم به خوبی درجریان 
امور کشور هستند و می دانند آمریکا بعد 
از خروج از برجام، بخش اقتصادی ایران را 

مورد تهدید قرار داده است.
وی ادامه داد: استکبار جهانی با دانستن 
این نکته که با حمله نظامی قادر به شکست 
جهت  هاست  مدت  نیست  ایران  ملت 
فعالیت های خود را تغییر داده و آن را در 
جنبه های اقتصادی دنبال می کند که 

تحریم شاخصه اصلی این توطئه است.
حیدری بااشاره به لزوم داشتن آرایش 
جنگی در برابر این تهاجم دشمن، ادامه 
داد: در داخل کشور هم افرادی طمع کار 

هستند که با احتکار و قاچاق اجناس آب به 
آسیاب دشمن می ریزند.

وی با بیان اقدامات دولت برای مقابله 
با این تهاجم اقتصادی، افزود: در کشور ما 
قیمت بسیاری از کالاهای اساسی برای 
منافع مردم پایین نگه داشته شده است 
برخی  طمع  موجب  مساله  همین  که 
سودجویان می شود تا این کالاها را به 
کشورهای دیگر قاچاق کنند؛ به همین 
دلیل دولت با گسترش اقدامات خود برای 
مقابله با قاچاق کالاهای مورد نیاز مردم، به 
دنبال تعادل بخشی به قیمتها نیز است تا 
کشور را از توطئه اقتصادی دشمنان نجات 
دهد.وی ادامه داد:به خاطر تلاش گسترده 
امروز  ایران  مردم،  حمایت  و  مسئولان 

درزمینه های مختلف تولیدی و تامین 
مایحتاج اساسی کشور، شرایط مطلوبی 
دارد و دشمن نمی تواند به اهداف خود 

دست یابد.
فرماندار قم گفت: دشمنان با استفاده از 
فضای مجازی به دنبال التهاب آفرینی در 
بازار کشور هستند و می خواهند آرامش 
را از جامعه ما بگیرند اما در این راه ناکام 
خواهند ماند چرا که همه نیازهای اساسی 

مردم امروز در بازار موجود است.
وی افزود: در این شرایط سخت جنگ 
اقتصادی اتحاد مردم با یکدیگر و همراهی 
آنان با مسئولان کشور بیش از هر عاملی 
می تواند موجب موفقیت نظام و شکست 

دشمنان باشد.

فرماندار قم:

مشکلی در تامین کالاهای مورد نیاز شهروندان وجود ندارد

اینکه  بر  تاکید  شهردار صباشهربا 
معلمین طلایه داران پیشرفت و تعالی 
در هر جامعه ای هستند 12 اردیبهشت 
زحمتکش  قشر  این  به  را  معلم  روز 

جامعه تبریک گفت .
با  گفتگو  در  کریمی  مهندس   
معلمان   : اظهارداشت  ایمان  خبرنگار 
همانند خورشیدی تابناک بر تاریخ هر 
جامعه ای می درخشند و پیامبر گونه 
هدایت و روشنگری و نجات انسان ها 
از ظلمت  و ضلالت را بر عهده دارند و 
تاریخ جلو گاه درخشش بزرگانی است 
که از چشمه هاي مهربانی و صداقت 
کسانی  هدیه  را  شعور  و  شور  درس 
ساخته اند که به افق دانایی و توانایی 
نگریسته اند و لذا قدر دانی از زحمات 
این قشر عزیز برای آحاد مردم ضرورتی 

اجتناب نا پذیر است.
همچنین در بخش دیگری از گفتگو 
اهداف  و  وظایف  کریمی  مهندس 
معلمان را این گونه بر شمرد:نخستین 
برابر  در  که  است  مسئولیتی  وظیفه 
فرهنگ جامعه بر عهده دارند و دیگری 
وظیفه ای که در قبال شاگردان پذیرفته 

اند و این دو اغلب همزمان با یکدیگر 
اثر  و  واقعی  معلم  و  شود  می  انجام 
بخش دارای یک اصول و برنامه خاص 
می باشد و هدف کلی را نیز آموزش و 
پرورش می توان بیان کرد زیرا محور 

توسعه است و جامعه ای که به دنبال 
محور  این  باید  باشد  یافتگی  توسعه 
مهم تقویت شود و معلمین زیرساخت 

اجتماعی را تشکیل می دهند .
لازم به ذکر است  به پاس زحمات 

مجموعه  صبور  و  فهیم  قشر  این 
شهرداری صباشهر با معلمان و مربیان 
دیدار  ایثار  و  سبا  فرهنگسراهای 
خواستار  تبریک  ضمن  و  داشتند 
جوانان  و  نوجوانان  حداکثری  جذب 
شدند  شهر  سطح  فرهنگسراهای  به 
از  گزارشی  فرهنگسرا  ومسئولین 
ارائه  مربوطه  های  برنامه  و  اقدامات 
ارتقا  از شهرداری خواستار  و  نمودند 
و  شدند  دایر  های  کلاس  امکانات 
شهرداری  مجموعه  راستا  این  در 
پیشنهادهایي جهت بالا بردن سطح 
و  دادند  ارائه  ورزشي  و  آموزشی 
موفقیت روز افزون مربیان را خواستار 
به  هدایایي  و  تقدیر  لوح  پایان  در  و 

رسم یاد  بود اهدا کردند.
ضمن  پایان  در  صباشهر  شهردار 
علامه  شهادت  سالروز  گرامیداشت 
مطهری و همچنین بزرگداشت مقام 
تمام  امیدوارم   : گفت  استاد  و  معلم 
در  متعال  خداوند  پناه  در  معلمین 
تعلیم و تربیت فرزندان عزیز و آینده 
سازان میهن اسلامی همواره موفق و 

سربلند باشند.

شهردار صبا شهر:

معلمین طلایه داران پیشرفت و تعالی در هر جامعه ای هستند


